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روزنامه

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم:
شاخص مرگ  و میر کرونا در قم نصف میانگین کشوری است

استاندار قم:

کسانی که مقررات مقابله با کرونا را 
رعایت نکنند مجازات می شوند

مراجع عظام تقلید در تماس تلفنی جهانگیری تاکید کردند

ضرورت تلاش برای بهبود 
وضعیت معیشتی مردم
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مراجع عظام تقلید قم در تماس تلفنی معاون اول رییس 
جمهوری بربهبود وضعیت معیشتی مردم تاکید کردند. آیت 
الله العظمی مکارم شیرازی  از مراجع تقلید عصر روز شنبه در 
تماس تلفنی اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهوری با 
تأکید بر اینکه در شرایط شیوع کرونا هر آنچه مصلحت باشد و 

دستورالعمل های بهداشتی ایجاب کند باید از سوی همگان 
رعایت شود، اظهار امیدواری کرد: با رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی و درمانی شاهد از بین رفتن بیماری کرونا باشیم. 
وی همچنین بر ضرورت تلاش برای بهبود وضعیت معیشتی 

مردم تأکید و خاطرنشان کرد: پس از مسأله کرونا، مهمترین

دادستان قم خبرداد:

1دستگیری باند جعل گواهی آزمایش کرونا

 

 رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: در سال جهش تولید، چهار 
هزار تن انواع آجرنسوز در قم تولید و به بازار مصرف عرضه خواهد شد. محمود 
سیجانی بیان کرد: تاکنون بیش از ۶۰ درصد میزان برنامه تعیین شده برای تولید 
آجرنسوز در قم عملیاتی شده و ادامه این روند موجب افزایش هرچه بیشتر سطح 
تولید این محصول در استان می شود. وی با اشاره به این که آجرنسوز درصنعت 
ساختمان سازی کاربردهای فراوانی دارد،  افزود: واحدهای صنعتی تولیدکننده 
این محصول در قم محصولات خود را با بالاترین کیفیت برای تامین نیاز داخلی و

سهم دوچرخه در حمل ونقل درون شهری قم آن قدر ناچیز است که حتی 
در آمارها نیز نمی گنجد که نیاز است در کنار مطالبه عمومی همت مسئولان 
را نیز در این موضوع مهم به ویژه در حوزه فرهنگ سازی شاهد باشیم. سهم 
دوچرخه در حمل ونقل درون شهری قم آن قدر ناچیز است که حتی در آمارها 
نیز نمی گنجد که نیاز است در کنار مطالبه عمومی همت مسئولان را نیز در این 
موضوع مهم به ویژه در حوزه فرهنگ سازی شاهد باشیم. نیاز نیست از کسی 

آدرس بپرسم، پلاکاردهایی که هرکدام کلمه پرپر شده را در خود جا داده

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم:

چهار هزار تن آجرنسوز درقم تولید می شود
دوچرخه سواری کودکانه با دلشوره های مادرانه؛

خیابان های قم مسیر ویژه برای دوچرخه ندارد
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معاون فرهنگی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( با اشاره به 
تعطیلی موقت مراسم حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله 
علیها در ایام اربعین گفت: رسالت اصلی ما نشر معارف اهل 
بیت)ع( است و تمام تلاش خود را می کنیم که در این مسیر 
بیماری  زنجره  اتصال  به  کمکی  بهداشتی  مسائل  رعایت  با 
کرونا نداشته باشیم. حجت الاسلام والمسلمین احمدی در 
گفت وگویی با بیان اینکه یکی از رسالت های فرهنگی آستان 

مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها نشر معارف

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: فضای نقد و مطالبه 
گری در شهرداری فراهم است و مردم می توانند در سامانه ۱۳۷ به 
بیان مشکلات بپردازند. سید امیر سامع در گفت و گو با شهرنیوز 
برای مردم فعالیت  ارگانی که  به عنوان یک  بیان کرد: شهرداری 
دارد باید از نقطه نظرات مردم استفاده کند؛ هنرمندان و رسانه ها 
را در  و دغدغه ها  نیازها  این  نمایندگان مردم می توانند  به عنوان 
چارچوب مطلوبی به شهرداری منتقل کنند. معاون خدمات شهری 

شهرداری قم افزود: از طرفی شهرداری هم باید اقدامات و عملکرد

معاون فرهنگی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( خبرداد:

لغومراسم حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( در ایام اربعین

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

فضای نقد و مطالبه گری در 
شهرداری فراهم است 
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مراجع عظام تقلید قم در تماس تلفنی معاون اول رییس جمهوری بربهبود وضعیت 
معیشتی مردم تاکید کردند.

آیت الله العظمی مکارم شیرازی  از مراجع تقلید عصر روز شنبه در تماس تلفنی 
اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه در شرایط شیوع کرونا 
هر آنچه مصلحت باشد و دستورالعمل های بهداشتی ایجاب کند باید از سوی همگان 
رعایت شود، اظهار امیدواری کرد: با رعایت دستورالعمل های بهداشتی و درمانی 

شاهد از بین رفتن بیماری کرونا باشیم.
و  تأکید  مردم  معیشتی  وضعیت  بهبود  برای  تلاش  ضرورت  بر  همچنین  وی 
خاطرنشان کرد: پس از مسأله کرونا، مهمترین موضوع معیشت مردم است که لازم 
است دولت و مسوولان تمام تلاش خود را برای کمک به اقشار ضعیف جامعه انجام 

دهند.
آیت الله العظمی صافی گلپایگانی از مراجع تقلید نیز عصر دیروز در این تماس 
تلفنی  معاون معاون اول رییس جمهوری با اشاره به گلایه های مردم نسبت به وضعیت 
معیشتی گفت: گرانی و فشارهای اقتصادی مردم را رنج می دهد که لازم است برای 

کاهش این فشارها برنامه ریزی و اقدامات لازم انجام شود.
وی با تأکید بر اینکه باید راهکارهایی اجرایی نسبت به حل مشکلات کشور اقدام 
شود، گفت: حل مشکلات پیش رو نیازمند به کارگیری درایت و راهکارهای عقلانی 

است که امیدوارم با تلاش ها و پیگیری مسئولین شاهد حل این مشکلات باشیم.
آیت الله العظمی صافی گلپایگانی همچنین بر ضرورت توجه مسئولین به گسترش 
تعامل با دنیا تاکید و خاطر نشان کرد: افزایش تعاملات بین المللی و استفاده از 

ظرفیت های کشورهای خارجی نیز می تواند در حل مشکلات کشور موثر باشد.
با  اول رییس جمهوری  تلفنی معاون  نیز در تماس  العظمی سبحانی  الله  آیت 
قدردانی از تلاش های دولت، بر ضرورت رعایت پروتکل های بهداشتی از سوی مردم 
تأکید کرد و گفت: وظیفه همگان است که به دستورالعمل های بهداشتی و درمانی 
به صورت جدی توجه کنند. این مرجع تقلید افزود: در شرایط فعلی مرجع اصلی 
تصمیم گیری ها، جامعه پزشکی و ستاد ملی مقابله با کرونا است و لازم است با تشدید 

مراقبت ها و محدودیت ها از افزایش ابتلا به بیماری کرونا جلوگیری شود.
آیت الله سبحانی ادامه داد:  در شرایط فعلی و به دلیل شیوع کرونا حضور در پیاده 
روی اربعین جایز نیست و در این خصوص اطلاعیه ای در روزهای آینده صادر خواهم 
کرد. آیت الله علوی گرکانی نیز در تماس تلفنی معاون اول رییس جمهوری با قدردانی 
از اقدامات و تلاش های دولت گفت: همواره دعاگوی دولت و مسئولین هستم تا 

بتوانند به وظایف خود در مسیر خدمت رسانی به جامعه عمل کنند.
وی از جهانگیری خواست سلام ایشان را به رییس جمهوری ابلاغ کند و برای دولت 
و خدمتگزاران مردم آرزوی توفیق و سلامتی کرد. آیت الله العظمی جوادی آملی نیز 
در تماس تلفنی معاون اول رییس جمهوری با اشاره به برخی آیات قرآن، گفت: وعده 
خداوند در قرآن این است که همواره پس از سختی ها و مشکلات آسانی خواهد بود که 

البته عبور از مشکلات نیازمند برنامه ریزی و مدیریت صحیح است.
وی با انتقاد از برخی غفلت ها در سال های گذشته که منجر به سوء استفاده و 

اختلاس از بیت المال شده بود، تصریح کرد: باید نسبت به حقوق مردم و بیت المال 
سخت گیری داشته باشیم و در عین حال مسیر را برای فعالیت اقتصادی و کسب و 

کارهای مردم تسهیل کنیم.
آیت الله جوادی آملی بر ضرورت حمایت و تقویت دانشمندان و نخبگان کشور تأکید 
کرد و افزود: باید مشکلات پیش روی دانشمندان و صاحبان علم و دانش در کشور را 
برطرف کنیم چرا که با حمایت از آنها بسترهای لازم برای توسعه علمی و دستیابی به 

اهداف و موفقیت هایی نظیر واکسن کرونا فراهم خواهد شد.
آیت الله شهرستانی نیز در این تماس تلفنی ضمن قدردانی از تلاش های دولت 
برای مقابله با تحریم ها و مدیریت بیماری کرونا اظهار امیدواری کرد: هر چه زودتر 

شاهد از بین رفتن بیماری کرونا باشیم و بتوانیم توفیق زیارت حرم امام حسین)ع( را 
پیدا کنیم.معاون اول رییس جمهوری  :

دولت توجه ویژه ای به رهنمودهای راهگشای مراجع تقلید دارد
 معاون اول رییس جمهوری  نیز دراین  تماس های تلفنی از رهنمودهای مراجع 
عظام تقلید به خصوص در ایام شیوع کرونا قدردانی کرد و گفت: دولت همواره توجه 

ویژه ای به رهنمودهای راهگشای مراجع عظام تقلید در امور مختلف داشته است. 
اسحاق جهانگیری ایام اربعین سرور و سالار شهیدان امام حسین)ع( را تسلیت گفت 
و از عدم امکان حضور در راهپیمایی اربعین به دلیل شیوع بیماری کرونا ابراز تأسف 
کرد. جهانگیری با بیان اینکه آمریکایی ها فشارها و تحریم های بی سابقه ای را علیه 
ملت ایران اعمال کرده اند، گفت: هدف آن ها فروپاشی اقتصاد ایران بود، اما دولت با 
برنامه ریزی اجازه نداد که آن ها به اهداف خود دست پیدا کنند و خوشبختانه به فضل 
الهی اقتصاد کشور همچنان سرپا ایستاده است. وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 
تحریم های ظالمانه آمریکا و مشکلات ناشی از شیوع بیماری کرونا دو مشکل اصلی 
در کشور هستند، گفت: امیدواریم با همراهی دولت و ملت و دعای خیر علما و مراجع 

تقلید بتوانیم از مشکلات و فشارهای بی سابقه با سربلندی عبور کنیم.
ایام شیوع کرونا  به خصوص در  تقلید  از رهنمودهای مراجع عظام  جهانگیری 
قدردانی کرد و گفت: دولت همواره توجه ویژه ای به رهنمودهای راهگشای مراجع 

عظام تقلید در امور مختلف داشته است.
انسجام و همدلی لازمه عبور از بحران ها 

 معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه به مردم امروز به دلیل شرایط کرونایی و فشار 
تحریم های ظالمانه و ضدانسانی آمریکا در سختی و مشقت هستند، گفت: امروز برای 

مقابله با مشکلات و عبور از بحران های پیش رو نیازمند انسجام و همدلی هستیم. 
اسحاق جهانگیری ، ایام اربعین حسینی را تسلیت گفت و افزود: امسال به دلیل 
شرایط کرونا و برای اجرای دستورالعمل های ستاد ملی مقابله با این بیماری، همه مردم 

مجبور هستند مراسم اربعین را به گونه ای دیگر برگزار کنند.
معاون اول رییس جمهوری اظهار داشت: مسوولان اجرایی کشور همواره قدردان 
رهنمودها و سخنان راهگشای مراجع تقلید بوده اند و سخنان مقام معظم رهبری و 
مراجع عظام تقلید به ویژه در ایام شیوع کرونا باعث شد جایگاه ویژه و حرمت جان 

انسان در مذهب شیعه بیش از پیش نمایان شود.

مراجع عظام تقلید در تماس تلفنی جهانگیری تاکید کردند

ضرورت تلاش برای بهبود وضعیت معیشتی مردم قدر دان این انسان های 
شریف باشیم

 در روزهای سخت کرونایی در کنار زحماتی که کادر 
از  بود، نمی شود  آنها  باید قدردان  و  درمانی می کشند 

خدمات بخش دیگرجامعه که روزهای پرکار و پرتنشی را تجربه می کنند گذشت.
در این روزهای دردآور، حتما باید از معلمانی نوشت که تقریبا تمام روز را درگیر دانش 
آموزان خود هستند. هم مجبورند مدرسه بروند در حالی که کرونا عربده کش تر می شود 

و هم در فضای مجازی تدرس کنند تا بچه های مردم از درس خواندن عقب نیفتند.
این شیوه در حالی اتفاق می افتد که معلمان ما هیچ آموزشی در این مورد ندیده اند 
و هیچ تجربه ای از تدریس آنلاین نداشته اند و الان مجبور هستند، خود را با این شیوه 
به روز کنند و با تلاش مضاعف، درس را به بچه ها منتقل کنند. در زمانی که بسیاری از 
ما وحشت حضور در خیابان را داریم، پاکبان های شریف در خیابان  شهر، مشغول تمیز 
کردن هستند. آنها با زباله هایی سروکار دارند که به شدت آلوده اند و می توانند به راحتی 
کرونا را منتقل کنند. شب ها وقتی صدای جارو شهر را پر می کند، برای شان دعا کنیم 
تا از شر کرونا در امان باشند. به خاطر آنها ماسک ها و دستکش های مان را در پلاستیک 
قرار بدهیم و بعد در سطل زباله بگذاریم. کمک کنیم تا این نوازندگان شبانۀ کوچه و 
خیابان در ترسناک ترین روز و شب های کشور، سالم به جمع خانواده خود برگردند. با 
سربازانی که در این زمانه دردناک مجبور هستند در خیابان ها باشند و رفت و آمدها را در 
شهرها و البته امنیت  را تامین کنند، مهربان تر باشیم. جوانی که دل از خانواده کنده و در 
گرما و سرما ایستاده است، جوانی که در اوج کرونا در خیابان است، مهربانی می طلبد 
و بهتر است، فریادمان از شرایط اقتصادی و اجتماعی کشور را سر آنها خالی نکنیم. 
روزهای سختی است. سرپرستان خانواده ها مجبور هستند گاهی از جان خود بگذرند 
تا به نان برسند و شرمنده خانواده خود نشوند. در روزهایی که ویروسی زبان نفهم، بیخ 
گوش ایستاده است، مرد یا زن سرپرست خانواده سوار مترو، اتوبوس، تاکسی  و یا 
وسیله شخصی خود به خیابان می زند، تا لقمه نانی دربیاورد و با خانواده خود بخورد. 
راننده های تاکسی، اتوبوس و وسایل نقلیه عمومی از این دسته افراد هستند. افرادی 
که بلیط ها را چک می کنند. ماموران مترو که روی سکوها ایستاده اند. در عصر کرونا، 
انسان های شریفی همچنان در حال خدمت به جامعه هستند. قدرشان را بدانیم. قدر 
پدر یا مادری را که خود را به خطر می اندازد و چشم بر خیلی از خوشی های دنیا می بندد 
تا  فرزندانش راحت زندگی کنند و نفهمند دلار 30 هزار تومانی چگونه بر زندگی آنها تاثیر 

گذاشته، بدانیم.

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۱۷۹ نفر دیگر را در ایران گرفت
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۱۷۹ بیمار دیگر 
مبتلا به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان بیماری کووید۱۹ در کشور به 

۲۶ هزار و ۷۴۶ نفر رسید و 30 استان در وضعیت قرمز یا هشدار کرونا هستند. 
سیما سادات لاری روز شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در 
کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز ) ۱۲ 
مهر ۱3۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، سه هزار و ۵۲3 بیمار جدید مبتلا 
به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد و هزار و ۴0۱ نفر بستری شدند. با این حساب، 
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۴۶۸ هزار و ۱۱۹ نفر رسید. سخنگوی وزارت 
بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 3۸۷ هزار و ۶۷۵ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از 
بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۴۱۲۷ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در 
وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند و تاکنون چهار میلیون و ۹۵ هزار 
و ۱۶۱ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است. لاری گفت: استانهای 
تهران، اصفهان، قم، آذربایجان شرقی، خراسان جنوبی، سمنان، قزوین، لرستان، 
اردبیل، خوزستان، کرمانشاه، کهگیلویه و بویراحمد، گیلان، بوشهر، زنجان، ایلام، 
خراسان رضوی، مازندران، چهارمحال و بختیاری، البرز، آذربایجان غربی، مرکزی، 
کرمان، خراسان شمالی، همدان و یزد در وضعیت قرمز قرار دارند و استانهای کردستان، 
هرمزگان، فارس و گلستان نیز در وضعیت هشدار قرار دارند. سخنگوی  وزارت بهداشت 
گفت: پس از خیز اولیه اپیدمی کرونا در اسفند ۹۸ و خیز دوم این همه گیری در تیر ۹۹ 
از اوایل شهریور نمودار موارد ابتلا و بستری کرونا در استان تهران صعودی شد. شیب 
صعودی این نمودار نگران کننده است و در صورت تداوم این روند با افزایش موارد مرگ 

و میر کرونا در هفته های آینده در استان تهران مواجه می شویم.

قدیری ابیانه تحلیلگر مسائل سیاسی:

رئیسی بیاید پیروز انتخابات 
ریاست جمهوری آینده می شود 

تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: اگر رئیسی وارد عرصه انتخابات شود، چه اصولگرا چه 
اصلاح طلب نمی توانند در مقابل آن رای کسب کنند. 

محمدحسن قدیری ابیانه با اشاره به مطرح شدن نام پرویز فتاح در لیست انتخابات 
ریاست جمهوری اظهار کرد: این روز ها افراد زیادی درباره انتخابات ریاست جمهوری 
حدس و گمان هایی از خود ارائه می کنند، یکی از این حدس ها به آقای فتاح مربوط 

می شود.
وی ادامه داد: حضور فتاح در انتخابات سال آینده بستگی به خودش دارد، اصولا 
در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 امکان اینکه تعداد زیادی در رقابت با هم باشند 

وجود ندارد و شورای نگهبان هم نمی تواند ۵0 نفر را به عنوان نامزد انتخاباتی بپذیرد.
تحلیلگرمسائل سیاسی یادآور شد: اگر آقای رئیسی نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
سال آینده شود حتما رای خواهد آورد، زیرا رای پایه ۱۶ میلیونی برای خود دارد، 
همچنین عملکردش در قوه قضائیه رضایت مردمی را با خود به همراه داشته و مردم هم 

از رای دادن به روحانی کاملا پشیمان هستند.
قدیری ابیانه تصریح کرد: اگر رئیسی وارد عرصه انتخابات شود، چه اصولگرا چه 
اصلاح طلب در مقابل آن نمی توانند رای کسب کنند؛ البته برنامه نامزد های انتخاباتی 

از اهمیت بالایی برخوردار است.
تحلیلگر مسائل سیاسی با اشاره به حاشیه های انتخاباتی و تاثیر آن در تصمیم گیری 
مردم، بیان کرد: گاهی تبلیغات و تخریب های انتخاباتی می تواند در رای مردم و اذهان 
عمومی تاثیرگذار باشد، برای مثال در دوره قبل روحانی وعده هایی را ارائه کرد که 

می دانست محقق شدنی نیست.
قدیری ابیانه گفت: تمام رسانه های بیگانه و دشمنان ما به نفع اصلاح طلب ها موضع 
خواهند گرفت و به کمک تبلیغات انتخاباتی این افراد می آیند، اما مردم نباید فریب 

بخورند و آگاه باشند.
او در پایان اظهار کرد: مردم به دلیل دلار ۱000 تومانی به روحانی رای دادند، اما 
نتیچه آن بدترین حالت ممکن بود، امیدوارم این تجربه باعث شود که امسال مردم در 

انتخابات دقت کنند و بدانند هر انتخاب سود یا زیان خاصی دارد.

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

 مناقشه قره باغ از طریق مذاکره 
قابل حل است 

رئیس فراکسیون دیپلماسی بین المللی و منافع ملی مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر این که مناقشه بر قره باغ را می توان از طریق گفت و گو و مذاکره حل کرد گفت: 
توصیه جمهوری اسلامی پرهیز از رفتارهای تشدید کننده بحران و به کارگیری ابزار 

گفت وگو برای حل مشکل است. 
حسین نوش آبادی در تحلیلی از تحولات قره باغ گفت: موضع جمهوری اسلامی 
درباره تحولات قره باغ بر این است که این مناقشه راه حلی نظامی ندارد و از طریق گفت 

و گو و مذاکره می شود به توافق و صلح پایدار در منطقه رسید.
وی افزود: دو کشور ارمنستان و آذربایجان نباید اجازه دخالت دیگران در منطقه را 
بدهند و زمینه حضور برخی قدرت های نامشروع در منطقه ایجاد شود. این زکاوت  و 
هشیاری رهبران دو کشور را می طلبد که اختلافات را حل کرده تا زمینه ای فراهم نشود 
که کشورهایی بخواهند از آب گل آلود ماهی گرفته و منافع خود را تامین کنند. باید 

منافع کشورها توسط خودشان تامین شود.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه داد: چون جمهوری 
اسلامی ایران اعلام کرده که برای حل بحران و میانجی گری آمادگی دارد انتظار داریم 
که به دور از تعصبات و احساسات و با دیدی واقع گرایانه مساله پیگیری شود و کشورها 
مداخله ای نکنند . قطعا باید همه در صلح و ثبات و امنیت زندگی کنند؛ هرگونه چالش 
نظامی در منطقه به ضرر مردم منطقه تمام می شود از این رو توصیه جمهوری اسلامی 
پرهیز از رفتارهای تشدید کننده بحران و به کارگیری ابزار گفت و گو و مذاکره برای حل 
مشکلات است. نوش آبادی خاطر نشان کرد: برخی از کشورها که در منطقه غرب آسیا 
هم حضور ندارند از این مناقشه به دنبال تامین منافعشان هستند؛ نباید اجازه داد آنها 
وارد منطقه شوند؛ از طرف دیگر برخی از قدرت ها هم می خواهند از طریق این بحران 
و تعصبات قومی و نژادی سوء استفاده کرده و منافع خودشان را تامین کنند که نباید به 

آنها هم چنین اجازه داده شود.

پرسپولیس النصر و AFC را با هم شکست داد 

سلام سرخپوشان به فینال آسیا
اختیار  این  مختلف  استان های  به  گفت:  قم  استاندار   
را  محدودیت هایی  موجود  شرایط  به  توجه  با  که  داده شده 
رعایت  را  مقررات  که  کسانی  برای  همچنین  کنند  اعمال 

ظهر  سرمست  بهرام  اعمال  شود.  مجازاتی  نیز  نمی کنند 
شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که به صورت 

ویدئو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در جمع خبرنگاران با

مصطفی داننده*

انتقاد  با  محیط زیست  حفاظت  سازمان  رییس   
تخصیص  بر  مبنی  مجلس  فوریتی  یک  طرح  از 
به  آلایندگی ها  درآمد عوارض  از  نیافتن یک درصد 
سازمان محیط زیست گفت: متاسفانه محیط زیست 
نیز  قانونگذار  نهادهای  بین  از آن حتی  و حفاظت 

جایگاه شایسته ای ندارد و مظلوم است. 
عیسی کلانتری اظهار داشت: متاسفانه آنچه که 
در خصوص حفاظت از محیط زیست باید گفت این 
است که به دلایل مختلف، فرهنگ عمومی ما در این 

امر ارتقاء و رشد چندانی نداشته و پایین است.
سازان،  تصمیم  بین  حتی  اینکه  بر  تاکید  با  وی 

مدت  بلند  مسائل  مجریان،  و  قانونگذار  نهادهای 
محیط زیستی فدای منافع کوتاه مدت و ناپایدار می 
بر حفظ  انقلاب، همواره  رهبر معظم  افزود:  شود، 
محیط زیست برای نسل های بعد تاکید و بیان داشته 
اند که محیط زیست مربوط به این دولت و آن دولت 
نیست، بلکه باید برای نسل های بعد حفظ شود و 
باقی بماند اما متاسفانه به رغم توصیه های ایشان در 
سطوح پایین تر شاهد این هستیم که محیط زیست 
جایگاهی در خور و شایسته در میان مدیران اجرایی 
و قانون گذار ندارد. معاون رییس جمهوری  با اشاره 
به رتبه بالای ایران در امر تخریب و فرسایش خاک 

گفت: متاسفانه همان طور که در بخش آب، ایران 
جزو کشورهای پر مصرف است، در بحث تخریب و 
فرسایش خاک هم با کمال تاسف در دنیا مقام بالایی 
داریم و به احتمال زیاد جزو ۱0 کشور اول هستیم. 
کلانتری با تاکید بر اینکه وظیفه همه ما است که 
بعد حفظ کنیم،  برای نسل های  را  محیط زیست 
گفت: این میسر نیست جز از طریق بالا بردن فرهنگ 
محیط زیستی مردم، در زمینه تخریب محیط زیست 
همه ما از مردم تا مسوولان مقصریم و این ناشی از 
پایین بودن فرهنگ عمومی ما در خصوص  همان 

حفاظت از محیط زیست است.

عیسی کلانتری: 

محیط زیست میان نهادهای قانونگذار هم مظلوم است
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رئیس جمهور گفت: تصویب شد که همه کادر اداری ما درکشور چه دولتی و 
چه عمومی، غیردولتی و بانک ها اگر مراعات نکردند باشدت با آن ها برخورد شود.
حسن روحانی  دیروز درجلسه ستاد مقابله با کرونا، افزود: مردم نباید در رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی احساس خستگی کنند و همه باید بدانند کرونا یک 

بیماری عادی نیست.
رئیس جمهور همچنین گفت: این بیماری فقیر و غنی، سلطان و گدا، مسئولین 
کشور و بالاترین مقام اجرایی کشور، دانشمند و حتی کادر درمان را مبتلا می کند، 
بنابر این ما نیاز به عزم ملی داریم و باید با احساس مسئولیت اجتماعی و اخلاقی 

با بیماری کرونا مقابله کنیم.
روحانی افزود: مسری بودن بیماری کرونا، ضرورت رعایت دستورالعمل های 

بهداشتی را دو چندان می کند.
رئیس جمهور در ادامه گفت: بنابراین باید مراقبت ها را بالا ببریم و نظارت ها 

را بیشتر کنیم و حتی جریمه های جدید را برای بخشی از تخلفات وضع کنیم.
روحانی افزود: ما راهی جز تغییر سبک زندگی نداریم، اگر انضباط اجتماعی ما 

کاهش پیدا کند با مشکلات بزرگتری مواجه می شویم.
رئیس جمهور گفت: فردی که برایش روشن و اثبات شده است که به بیماری 
کرونا مبتلا شده باید این بیماری اش را مخفی نکند، اگر کسی مخفی کرد اینجا 

تخلف کرده است و باید به خانواده، دوستان و همکارانش در محل کار بگوید.
روحانی افزود: وزارت کشور و کمیته امنیتی و اجتماعی ما که برای هفته آینده 

می خواهد مقررات برای جلوگیری از تخلفات بیاورد این بالاترین تخلف است.
رئیس جمهور همچنین گفت: فردی که بیمار است حداقل باید 14 روز به 
قرنطینه برود، حال اگر بیرون آمد و به محل کار خود رفت، مخصوصاً اگر صاحب 
مغازه و صاحب خدمت بود و دیگران را در معرض بیماری قرار داد، از آن نباید 

بگذریم.
روحانی افزود: برای چنین افرادی که با داشتن بیماری کرونا دستورالعمل های 

بهداشتی و قرنطینه را رعایت نمی کنند، باید یک جریمه شدید مقرر کنیم.
ویکرد کانال های خارجی، هراس افکنی در جامعه است

روحانی همچنین با اشاره به تلاش رسانه های معاند، افزود: صدا وسیما و 
رسانه ها در برابر کانال های خارجی معاند ایستادگی کردند، کانال های معاند 
رویکردشان هراس افکنی است و به طور مداوم به دنبال آن هستند تا مردم و جامعه 

را بترسانند و بی اعتمادی ایجاد کنند.
رئیس جمهور افزود: رسانه های معاند در تلاش هستند که آمار های ما را غیر 

واقعی جلوه دهند و دستورالعمل ها را بگویند دقیق نیست روحانی گفت: در برابر 
این اقدامات ما باید کاری کنیم تا در کشور همدلی، هماهنگی و هم افزایی ایجاد 
شود و همه دست در دست هم دهیم و در این شرایط خاص و به رغم تحریم و 

کمبود ها بتوانیم هم سلامت مردم و هم معیشت مردم را تامین کنیم.
وی ادامه داد: امروزه در بیماری کرونا بعد از گذشت هفت ماه در کشور ما و در 
دنیا که ماه های آن متفاوت است، همگی به یک نتیجه واحد رسیدند که راه حل 

مشکل پیشگیری است و راه دیگری هم نداریم.
تنها راه قطع زنجیره انتقال کرونا پیشگیری است 

 روحانی افزود: راه پیشگیری توسط همه افراد جامعه امکان پذیر است، یعنی ما 
پیشگیری به نام واکسن نداریم که از طریق آن اعلام کنیم این واکسن از ویروس 
پیشگیری می کند، بلکه باید خودشان مراقبت و محافظت در برابر این بیماری 
کنند، چون ما امروز دارو و درمان قطعی برای این بیماری نداریم، تنها راه این است 

با پیشگیری زنجیره انتقال کرونا را قطع کنیم.
رئیس جمهور یادآور شد: تا زمانی که این ویروس باقی است و مردم و جامعه را 
مبتلا و دچار مشکل می کند، باید یک درک مشترک از یک خطر مشترک به وجود 
بیاید همه باید بدانند این بیماری بسیار خطرناک است و در تمام نمودار هایی 
که امروز دیدیم هرجا که پیشگیری ها کاسته می شود ظرف دو تا سه هفته بعد 
مشاهده می کنیم بیماری افزوده می شود و به دنبال آن مرگ و میر افزایش می یابد 

و زمانی که آزادی عمل بیشتر است، گسترش این بیماری بیشتر می شود.
زدن ماسک؛ تقدیر عملی از کادر درمان 

روحانی با تقدیر از کادر درمانی کشور به خاطر فداکاری و ایثارگری و عملکرد 
خوبشان در مقابله با ویروس کرونا گفت: کادر درمان طی هفت ماه و چند هفته 
گذشته تلاش بسیار زیاد و فداکارانه ای انجام دادند و ما باید از آنان قدردانی و 

تشکر کنیم.
وی افزود: البته در جا های مختلف نحوه فعالیت های کادر درمان خوب بوده 
است و بعضی ها هم بهتر بوده امروز قرار شد مواردی که نمره بسیار عالی داشتند 

از سوی وزارت بهداشت و درمان گزارش شود تا از آن ها تشویق صورت گیرد.
روحانی گفت: گرچه همه کادر درمان در سراسر کشور فداکاری کردند منتها 
من از مردم عزیز و بزرگوار می خواهم که از کادر درمان در عمل تشکر کنند و تشکر 
ما حداقل استفاده از ماسک است اگر همه ما از ماسک استفاده و فاصله های 
اجتماعی را مراعات کنیم و دستورالعمل های بهداشتی را رعایت نماییم این تشکر 
عملی از کادر درمان کشور است.امسال راهپیمایی نمادین اربعین در کشور 

نداریم 
رئیس جمهور همچنین با اشاره به مراسم اربعین حسینی تصریح کرد: هیچ 
رفت و آمدی برای راهپیمایی در عراق وجود ندارد؛ مرزهای کشور به طور کامل 
بسته است و متاسفانه طبق گزارش فرمانده نیروی انتظامی در این جلسه تعدادی 
از مردم توسط افرادی اغفال شده اند که حالا ایشان از آنها به عنوان بلدچی تعبیر 
کردند اما ما قبلًا به آنها قاچاقچی می گفتیم، یعنی افرادی که پولی می گیرند و 
دیگران را به آن سوی مرز منتقل می کنند البته تعدادی از افراد را در وسط راه رها 

و مشکلات و خطرات جانی نیز برای برخی ایجاد کرده اند .
روحانی تاکیدکرد: هیچ کس به سمت مرزها حرکت نکند، این کار غیرقانونی 
است؛ نیروی انتظامی، بسیج، سپاه، مرزداران، استانداران و وزارت کشور همه باید 
در این زمینه احساس مسئولیت کنند چرا که ما باید از جان مردم حفاظت کنیم.

رئیس جمهور گفت: در برخی سال ها در داخل کشور راهپیمایی نمادین اربعین 
برگزار می شد اما امسال در داخل نیز راهپیمایی نمادین در روز اربعین نداریم، 
و انشاالله عزاداری های حضرت اباعبدالله الحسین )ع( با رعایت پروتکل های 

بهداشتی انجام گیرد.

ستادکل نیروهای مسلح در بیانیه ای اعلام کرد؛

پلیس در تراز انقلاب عاملی بازدارنده 
مقابل هنجارشکنان است

ستادکل نیروهای مسلح در بیانیه ای ضمن گرامیداشت روز نیروی انتظامی، مهمترین 
رسالت این نیرو را تامین امنیت، برقراری نظم و اجرای قانون و عدالت دانست و اعلام 

کرد: پلیس در تراز انقلاب اسلامی عاملی بازدارنده در مقابل هنجارشکنان است. 
ستادکل نیروهای مسلح روز شنبه در بیانیه ای ضمن گرامیداشت روز نیروی انتظامی 
اظهار داشت: نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران پس از پیروزی انقلاب اسلامی و 
هشت سال دفاع مقدس با تحول و تعالی بخشی در عرصه های سخت افزاری و نرم افزاری 
و به روز کردن ساختار، آموزش، ابزارها و شیوه های عملیاتی خود و تربیت نیروی انسانی 
متخصص و ورزیده به عنوان مظهر اقتدار و دژ مستحکم امنیتی کشور در برابر مجرمان 
و قانون شکنان عرض اندام کرده است. این بیانیه با برشماری برخی نقش آفرینی های 
مأموریتی نیروی مقتدر انتظامی افزود: مقابله با عوامل تهدیدگر امنیت مرزها، امنیت 
اجتماعی، امنیت اقتصادی، امنیت اخلاقی، مقابله قاطعانه با اشرار، قاچاق کالا و ارز 
جرایم فضای مجازی و ارتقای ظرفیت های سازمانی در مدیریت آسیب های شهری، 
به  دشمن  هجمه  برابر  در  جامعه  از  صیانت  اجتماعی،  خدمات  مرزبانی،  جاده ای، 
بنیان های فکری و اخلاقی و استفاده از سامانه های نوین در مبارزه با پدیده های مخل 
قرار  همگان  تصدیق  و  قضاوت  معرض  در  را  نیرو  این  افتخارآمیز  کارنامه  و...  امنیت 
داده است. ستادکل نیروهای مسلح ضمن تجلیل از مقام شامخ شهیدان، جانبازان و 
حماسه سازان نیروی قدرتمند و پرتوان انتظامی در دوران هشت سال دفاع مقدس و 
دوران پس از آن در عرصه های گوناگون در سطح کشور و تبریک روز نیروی انتظامی به 
فرماندهان، مسئولان و آحاد کارکنان مؤمن، خدوم، متعهد و شجاع این نیرو، توجه ویژه به 
جرایم و تهدیدهای نوین در عرصه های انتظامی، امنیتی، اجتماعی، اخلاقی، اقتصادی، 
فضای مجازی و... را اولویت کنونی ناجا عنوان کرد. این بیانیه تاکید کرد: نیروی انتظامی 
و پلیس در تراز انقلاب اسلامی امروز به فضل الهی و به مدد تبعیت از رهنمودهای فرمانده 
معظم کل قوا حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی( و همکاری آحاد مردم، جایگاه 
تأثیرگذار خود در عرصه امنیت عمومی کشور را در تعامل و هماهنگی با سایر نیروهای 
مسلح تثبیت کرده و با روحیه انقلابی و جهادی و اقتدار توأم با رأفت و هوشمندی، عاملی 

بازدارنده در مقابل هنجارشکنان و بدخواهان امنیت و آرامش ملت ایران شده است.  

فرمانده نیروی زمینی ارتش:

بیمارستان های ارتش در خط مقدم 
مبارزه با کرونا هستند

فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: تمامی ۲۸ بیمارستان نیروی زمینی با تمام توان 
و امکانات در سراسر کشور مشغول ارائه خدمات بهداشتی و درمانی به بیماران کرونایی 

هستند.
ارتش  زمینی  نیروی  فرمانده  حیدری  کیومرث  امیر  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
امروز )شنبه( با حضور در مراسم تشییع پیکر مطهر شهید مدافع سلامت »ابوالفضل 
محمدعلیزاده« همسر رئیس بیمارستان هاجر نیروی زمینی ارتش، گفت: تجارب اربعین 
و وجود نازنین حضرت زینب کبری )س( دانشگاهی از علم، ولایت مداری، ایمان، جهاد و 
شهادت در راه خداوند است. وی ادامه داد: اگر تجربه گران بهای عاشورا، کربلا و حضرت 
زینب کبری )س( نبود، ما چگونه می توانستیم به خانم سوسن عزیزمحمدی رئیس 
بیمارستان هاجر دلداری داده و چگونه می توانستیم از صبر و استقامت صحبت کنیم. 
فرمانده نیروی زمینی ارتش تصریح کرد: زینب کبری )س( فارغ التحصیل همیشه جاوید 
دانشگاه کربلا است، زینب )س( سنگ صبور فرزندان، همسران و مادران شهداست. امروز 
»عزیزمحمدی« ریاست بیمارستان هاجر زینب گونه در عرصه کربلای کرونا جهاد و ایثار 
می کند. امیر حیدری افزود: از افتخارات ارتش و نیروی زمینی این است که توانسته است 
در بستر خودش خانمی زینب گونه پرورش دهد آن هم در این عرصه سخت اجتماعی کرونا 
که وحشت به جان جامعه افتاده و روزانه ده ها نفر از هموطنانمان را به کام مرگ می کشاند. 
وی تأکید کرد: یک زینبی باید در این عرصه ظهور و بروز پیدا می کرد تا در این بیمارستان 
بزرگ هم پرستار نیازمندان باشد، هم مددکاری کند، هم کار فرهنگی، مدیریتی و هم 
پرستاری عزیزانش را انجام بدهد، عزیزمحمدی و شهید ابوالفضل محمدعلیزاده هر دو 
در این عرصه حضور نورانی داشتند، دو هم رزم و هم سنگر که متأسفانه امروز ما به سوگ 
جانکاه شهید محمدعلیزاده نشسته ایم. فرمانده نیروی زمینی ارتش در ادامه یادآور شد: 
امروز تمامی ۲۸ بیمارستان نیروی زمینی ارتش با تمام توان و امکانات در سراسر کشور 
مشغول ارائه خدمات بهداشتی و درمانی هستند و تا ریشه کن کردن ویروس منحوس کرونا 
این مسیر را ادامه خواهند داد. عزیزمحمدی در بیمارستانی حضور دارند که خط مقدم 
۲۸ بیمارستان ما در مبارزه با کرونا است؛ زیرا که بیمارستان هاجر مطلقاً مختص بیماران 
کرونایی بوده است و الحمدالله با ریاست عالمانه عزیزمحمدی این بیمارستان در این راه 

سخت به نحو اکمل و بهترین حالت ممکن عمل کرده است.

حسین زهی نماینده مجلس: 

کاربرد ادبیات نامناسب منجر به 
اصلاح امور نمی شود

یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: هر فردی که به عنوان 
مسئول جایگاهی دارد نظام او را پذیرفته و از چارچوب های نظارتی عبور کرده است فلذا 

ما اجازه نداریم با ادبیات نامناسب فردی را تخریب کنیم. 
اسماعیل حسین زهی با اشاره به کاربرد ادبیات نامناسب از سوی برخی از نمایندگان 
نسبت به مسئولان دولتی، بیان کرد: همه ما در جمهوری اسلامی زندگی می کنیم و هر 
یک از ما نظام جمهوری اسلامی را قبول داریم. هر کسی که مسئولیتی بر دوش دارد 
قابل احترام است و نباید حرمت اورا بشکنیم. وی در ادامه اظهار کرد: همه از وضعیت 
کشور خبر دارند و به کار بردن ادبیات نامناسب و توهین به سایر مسئولان در نهایت 
تغییری در وضعیت ایجاد نمی کند. مجلس وظیفه نظارتی را بر عهده دارد اما باید در 
این مسیر از ابزارهای قانونی خود استفاده کند. نماینده مردم خاش در مجلس تصریح 
کرد: مجلس باید با تعامل با سایر بخش ها در جهت اصلاح امور حرکت کند. هر فردی 
که به عنوان مسئول جایگاهی دارد نظام اورا پذیرفته و از چارچوب های نظارتی عبور 
کرده است. ما اجازه نداریم با ادبیات نامناسب فردی را تخریب کنیم. وی در ادامه تاکید 
کرد: طرح سوال، استیضاح و تحقیق همگی ابزارهای نظارتی مجلس است و نظارت نیز 
باید در چارچوب قانون دنبال شود. کاربرد ادبیات نامناسب جز فراهم کردن فرصتی برای 

دشمنان و سوءاستفاده رسانه های بیگانه نتیجه ای به دنبال نخواهد داشت.

سخنگوی وزارت خارجه:

 هرگونه تعرض به خاک ایران غیرقابل 
تحمل است

 سخنگوی وزارت امور خارجه نسبت به تداوم تعرضات انجام شده به خاک ایران هشدار 
داد و تاکید کرد: به همه طرف ها در زمینه مراقبت لازم در این خصوص هشدار جدی 
می دهیم.  »سعید خطیب زاده« در پاسخ به سوال خبرنگاران درخصوص گزارش های 
برخی تعرضات انجام شده به خاک ایران در جریان درگیری های اخیر بین جمهوری 
آذربایجان و جمهوری ارمنستان گفت: تحرکات در مناطق مرزی کشورمان به طور جدی 
و با حساسیت تمام از سوی جمهوری اسلامی ایران در حال رصد بوده است.   وی ادامه 
داد: در این ارتباط ضمن اعلام غیر قابل تحمل بودن هر گونه تعرض از سوی هر یک از 
طرف های درگیر در منطقه به خاک ایران، به همه طرف ها در زمینه مراقبت لازم در این 
خصوص هشدار جدی می دهیم. سخنگوی وزارت امور خارجه بار دیگر بر لزوم احترام 
به تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان، رعایت اصل عدم تعرض به غیرنظامیان، توقف 
درگیری ها و آغاز گفت وگوهای جدی و زمان دار تاکید کرد و آمادگی جمهوری اسلامی 

برای کمک به نیل به این اهداف را اعلام کرد.

رئیس ستاد مرکزی اربعین:

همه مرزهای مشترک ایران با عراق بسته است 
رئیس ستاد مرکزی اربعین تأکید کرد: با اعلام مواضع دولت عراق و ستاد ملی کرونا، 
ستاد مرکزی اربعین به طور رسمی اعلام کرد همه مرزهای مشترک ایران با عراق بسته 
است.  حسین ذوالفقاری، معاون امنیتی وزیر کشور و رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی 
اظهار کرد: در گفت وگوی سفیر جمهوری اسلامی ایران با مقامات عراق مقرر شد، امسال 

کشور عراق برای مراسم اربعین هیچ زائری خارج از مرز های خود نپذیرد.

سندی که هنوز
 ارزشمند است

جنگ طلبان امریکائی، اسرائیل، اعراب مرتجع خلیج 
فارس و مخالفان داخلی برجام از همان زمان انعقاد 

نطفه این توافق اگر چه با اهداف متفاوت ولی در یک هماهنگی نانوشته شمشیرهای 
خود را علیه آن تیز کردند. ناخرسندی و ضدیت بی حد و حصر مخالفان برجام با 
نشستن ترامپ بر صندلی ریاست جمهوری آمریکا و خروج این کشور از توافق به ثمر 
نشست و آنها را به پیروزی نهایی بسیار نزدیک کرد، اما با ادامه پایبندی عاقلانه ایران 
به برجام، مرگ آن رقم نخورد و نیمه جان به حیات خود تا به امروز ادامه داده و با همین 

حال نزار همچنان در حال تامین منافع حیاتی ایران است .
با اینکه آمریکا با اتکا به قدرت عظیم اقتصادی خود با اعمال تحریم های یک جانبه 
عملًا ایران را از مزایای اقتصادی برجام محروم کرد، اما با پایبندی سیاسی همه دنیا 
حتی متحدان سنتی آمریکا به استثنای اسرائیل و اعراب مرتجع خلیج فارس به 
برجام، آمریکا در انزوائی قرار گرفته که در تاریخ آن نظیر ندارد. در یک ماه گذشته 
برجام نیمه جان دو شکست سنگین و تاریخی را به تنها ابرقدرت دنیا تحمیل کرد. 
اول ناکام شدن آمریکا در رای گیری شورای امنیت برای تمدید تحریم تسلیحاتی 
ایران که فقط یک کشور کوچک با او همراه شد و دومی درخواست برای فعال کردن 
ماشه بازگشت تحریم های شورای امنیت که این بار حتی آن کشور کوچک هم با او 
همراهی نکرد. برجام ستیزان وطنی از شکست های سیاسی آمریکا در سازمان ملل 
به هیجان می آیند، اما از کنار این موضوع که ابزار ایران برای شکست های آمریکا چه 

بود زیر سبیلی رد می شوند .
مخالفان برجام که عمده مشکلات فعلی کشور را حاصل برجام می دانند یا توجه 
ندارند یا خود را به ندانستن می زنند که در فقدان برجام همه فشارهای فعلی تام و 
تمام وجود داشت اما خبری از تنفس سال های ۹۴ تا ۹۷ که موجب بهبود وضعیت 
اقتصادی شد نبود، سایه شوم شش  قطعنامه شورای امنیت همچون شمشیر 
داموکلس بر سر ما باقی می ماند، ایران همچنان به عنوان تهدید جهانی ذیل بند 
۷ منشور سازمان ملل قرار داشت )تا به حال هیچ کشوری بدون حمله نظامی از بند 
۷ رها نشده( و مهمتر از همه آمریکا مجبور به اعمال تحریم های یک جانبه نمی شد. 
آمریکا در فقدان برجام می توانست با اتکا بر شش قطعنامه و بند ۷ بی آن که هزینه 
دلخوری و دوری از متحدان خود را پرداخت کند با همکاری آنها حتی با کمک چین 
و روسیه که به همه آن قطعنامه ها رای مثبت داده بودند همین فشار حداکثری را بر 
ایران وارد کند. در یک ماه آینده در صورت پیروزی بایدن و بازگشت آمریکا به برجام 

ایران به پیروزی دست خواهد یافت که در تاریخ معاصر کشور نظیر نخواهد داشت .
مخالفان سرسخت برجام اگر صادقانه به این سوال ساده بدون حاشیه رفتن و 
آسمان و ریسمان به هم بافتن جواب بدهند، ارزش برجام حتی در این وضعیت نیمه 
جان بیش از پیش آشکار می شود. چرا بعد از گذشت قریب به سه سال از خروج 
یکجانبه آمریکا از این توافق و با وجود اینکه به دلیل خلف وعده آمریکا، ایران برای 
خروج از آن در موضع اخلاقی و قانونی به مراتب بهتری قرار دارد، ولی همچنان با 

وجود محروم شدن از مزایای اقتصادی برجام از آن خارج نمی شود؟
دفاع از برجام به هیچ وجه به معنای بی نقص بودن آن و ندیدن سختی ها و 
مشکلات عدیده مردم در این شرایط دشوار نیست، این نوشته فقط تاکیدی بر ارزش 

برجام است که در فقدان آن مشکلات بیشتر هم می شد.
 استاد دانشگاه

پیشنهاد مهاجری به رئیس جمهورِ ۱۴۰۰:

مردم نباید احساس کنند تماشاچی 
بازی های سیاسی هستند

فعال رسانه ای اصولگرا معتقد است رئیس جمهوری باید در ۱۴00 قدرت را به 
دست بگیرد که از بازی های سیاسی دور بوده و تنها به فکر حل مشکلات اقتصادی 

کشور باشد.
محمد مهاجری درباره »رجل سیاسی« و تعاریف ذکر شده در قانون اساسی، 
گفت: در قانون اساسی اینگونه آمده است که کاندیدای ریاست جمهوری باید یک 
رجل سیاسی مذهبی باشد. زمانی که به بُعد مذهبی چنین فردی توجه می کنیم 
کسی انتظار ندارد که کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری سال ها در حوزه های 
علمیه درس حوزوی خوانده باشد، بلکه لازم است واجبات اصلی دین را انجام داده 

باشد و به اینکه یک فرد مذهبی است اشتهار داشته باشد.
وی افزود: در خصوص رؤسای جمهور غیر روحانی بعد از انقلاب نیز به همین میزان 
کفایت شده که فرد شاخصه های کلی مذهبی بودن را داشته باشد.این فعال سیاسی 
اصولگرا تأکید کرد: در بُعد سیاسی بودن یک کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری 
نیز باید همانند بُعد مذهبی بودن یک سری کلیات در نظر گرفته شود. به این معنا که 
نباید رجل سیاسی را به عنوان فردی در نظر بگیریم که دهه ها کار سیاسی صرف در 
ذیل احزاب کرده باشد، بلکه می توان یک مدیر موفق فرهنگی که اشراف کامل به 

مسائل سیاسی دارد را نیز به عنوان رجل سیاسی پذیرفت.
مهاجری گفت: اگر چنین نگاهی بر تعریف رجل سیاسی حاکم شود، مردم دیگر 
احساس نمی کنند که در عرصه انتخابات در حال تماشای یک بازی سیاسی صرف 
هستند. بلکه آنها با افرادی مواجه می شوند که عملگرا )کارگزار به معنای لغوی( 

هستند. 
مهاجری با برشمردن موضوعات اصلی کشور در آستانه انتخابات ۱۴00 بیان 
داشت: دو مسأله »اقتصاد« و »معیشت« امروز مشکل اصلی کشور است و رئیس 
جمهوری باید قدرت را در دست بگیرد که از بازی های سیاسی دور بوده و در ۴ سال 

فعالیت خود بخشی از مشکلات موجود را حل و فصل کند.
 

دبیر کل جمعیت فدائیان اسلام :

وضع بهتر نشود ۲۰ درصد در انتخابات 
شرکت می کنند

دبیر کل جمعیت فدائیان اسلام گفت : اصرار گروه های سیاسی و حتی نهادها و 
دستگاه های نظام بر ایجاد فضای تجادلی  جز ضرر هیچ فایده ای نخواهد داشت. 
البته بنده دستی در امور ندارم و نمی توانم کاری انجام بدهم، اما این را می دانم که 
دست اندرکاران نظام اسلامی به هیچ وجه نباید اقدام هایی خارج از چارچوب ادب 

و اخلاق انجام دهند.
محمدمهدی  عبدخدایی اظهارداشت  متاسفانه فضای سیاسی و مدیریتی نسبت 
به قبل بدتر شده است؛ یعنی افراد به خاطر منافع شخصی و خودخواهی به راحتی 
منفعت ملی را نادیده می گیرند و فقط غرایز شخصی را مد نظر قرار می دهند آن هم 
در شرایطی که ایران به عنوان ام القری جهان اسلام شناخته می شود و به همین 
دلیل همه باید از رفتار خود مراقبت کنند تا خدای نکرده خدشه ای به وجهه نظام و 

انقلاب وارد نشود.
وی افزود:  مردم ایران در شرایط بدی زندگی می کنند و به طور جدی نگران دخل 
و خرج شان هستند. این گرفتاری ها اوضاع جامعه را طوری به هم ریخته است که 
مردم در انتخابات اسفند ۹۸ با صندوق رأی قهر کردند و در خانه هایشان نشستند و 
در انتخابات شرکت نکردند که این واقعاً اتفاق بدی است. به نظر من شرکت نکردن 
مردم در انتخابات باید دست اندرکاران را به طور جدی به فکر بیندازد تا ببینند کجاها 

کوتاهی شده است که مردم دلسرد شده اند.
او اضافه کرد: به نظر من بعضی از افراد حاضر در درون حاکمیت در جریان 
مشکلات و گرفتاری ها هستند و به همین دلیل به جای اینکه تقصیر را به گردن این و 
آن بیندازند و صرفاً ناظر باشند- که این اصلًا دردی از ما درمان نمی کند- باید به فکر 
باشند تا به طریقی راهی برای عبور از این شرایط بحرانی پیدا کنند. به هر حال مردم 

حق دارند در آرامش باشند و با کمترین فکر و ذکر زندگی کنند.
 عبدخدایی در پایان گفت: مردم حق دارند از مسئولان توقع هایی داشته باشند و 
از آنجا که ولی نعمت هستند باید به آنها امکان حرف زدن بدهیم و شرایطی فراهم 
کنیم که اجازه تصمیم گیری داشته باشند. به مسئولان هشدار می دهم اگر وضعیت 
بهبود پیدا نکند و به مشکلات مردم رسیدگی نشود،  فقط ۲0 درصد مردم در انتخابات 

ریاست جمهوری ۱۴00 شرکت خواهند کرد.

اخبار

رئیس جمهور درجلسه ستاد مقابله با کرونا :

کارمندان و اصناف متخلف درباره کرونا جریمه می شوند 

رییس سازمان اداری و استخدامی کشور گفت: کرونا 
سبک زندگی مردم و روش انجام فعالیت های اداری را 
تغییر داد و این شرایط، تحقق دولت الکترونیک را شتاب 

خواهد داد. 
بیماری  پیامدهای  تاثیر  درباره  انصاری«  »جمشید 
با  کرونا  شیوع  افزود:  کشور،  اداری  نظام  بر  کرونا 
بین  تعاملات  در  که  الزاماتی  و  دارد  که  ویژگی  هایی 
انسان  ها ایجاد کرده است، زندگی اجتماعی مردم را 
تحت تاثیر قرار داده و نظام اداری نیز به عنوان بخش 
مهم و اساسی جامعه که وظیفه ارائه خدمات به مردم را 

بر عهده دارد، از این تاثیر مستثنی نبوده است.
رعایت  ضرورت  به  توجه  با  اظهارداشت:  وی 
و  اجرایی  دستگاه  های  اجتماعی،  فاصله  گذاری 
و  امکانات  تمهید  و  تدارک  به  ملزم  اداری  نظام  کل 
ساز  و  کارهایی شدند که پیش  از این بیماری، برنامه 
مشخصی برای آنها در دستور کار نبود. معاون رییس 
کارکنان  دورکاری  از  بیشتر  استفاده  افزود:  جمهوری 
محیط های  در  آنان  حضور  تراکم  از  کاستن  هدف  با 
عمومی  حمل  و  نقل  سیستم  های  به  کمک  و  اداری 
که به تدارک زیرساخت  ها و امکانات دورکاری کارکنان 

و  امکانات  تدارک  شد.  منجر  دستگاه  ها  سوی  از 
برنامه  های خاص برای ارتقاء سطح بهداشت محیط و 
کارکنان از قبیل تهیه و توزیع ماسک و مواد بهداشتی 
و بسیاری موارد دیگر از جمله این تمهیدات هستند. 
وی گفت: ضرورت تسریع در توسعه دولت الکترونیک 
و برقراری ارتباط بین دستگاه  ها و سامانه  های مختلف 
بین  مراجعه کنندگان  و  مردم  ترددهای  کاهش  برای 
ادارات، گسترش جلسات مجازی و وبینارها برای انجام 
استقرار  به  منجر  که  دستگاهی  بین  هماهنگی  های 
اعم  الکترونیکی،  ارائه خدمات  نیاز  مورد  سامانه  های 
مورد  سامانه  های  و  قبلی  تعریف شده  سامانه  های  از 
نیاز شرایط فعلی مانند تکمیل برنامه میز  خدمت در 
دستگاه  های خدمت  رسان شده است. کاهش مراجعه 
حضوری ارباب رجوع و خدمت  گیرندگان به دستگاه  های 
اولویت های  و  اهداف  از  اداری  محیط  های  و  اجرایی 
سازمان در این برنامه ریزی ها بوده است. انصاری گفت: 
بنابراین همان طور که زندگی عادی مردم در اثر شیوع 
این بیماری دستخوش تغییرات جدی شده و به نظر 
این  گفت  می توان  باشد،  ماندگار  مدت ها  تا  می رسد 
تاثیرات در نظام اداری نیز بسیار جدی، عمیق و ماندگار 

خواهد بود و به تغییرات اساسی در روش  های انجام کار 
دستگاه  های اجرایی و حتی اولویت  گذاری آنها در انجام 
ماموریت  ها و وظایف منجر خواهد شد. رییس سازمان 
اداری و استخدامی بیان کرد: کرونا باعث شکل گیری 
مراجع جدید تصمیم گیری مانند ستاد ملی مدیریت 
تصمیم هایی  مراجع  این  است.  شده  کرونا  بیماری 
اتخاذ می کنند که مستقیما نظام اداری را تحت تاثیر 
قرار می دهد و از طرفی ممکن است این تصمیمات از 
سطح کارشناسی و منطبق با واقعیت های نظام اداری 
با  این ستاد  ادامه داد: تشکیل  نباشد. وی  برخوردار 
تصویب شورای عالی امنیت ملی، تصمیمی درست و 
کارآمد بوده است. نوع مدیریت و راهبری ستاد از ابتدا 
به این گونه بوده که پیشنهادها در حوزه های تخصصی 
توسط دستگاه مسئول همان حوزه ارائه می شود و از 
پشتوانه کارشناسی هم برخوردار است. در تصمیمات 
ستاد هم همیشه بر امکان پذیر بودن اجرای تصمیمات 
ستاد از سوی مردم و مخاطبان تاکید می شود؛ لذا بخش 
از تصمیمات ستاد، کارشناسی شده و  قابل توجهی 
توانسته  و  است  ایران  جامعه  واقعیت های  بر  منطبق 

نسبت به کنترل و مهار شیوع بیماری موفق شود.

رییس سازمان اداری و استخدامی کشور:

کرونا تحقق دولت الکترونیک را شتاب می دهد

 عضو کمیسیون اصل ۹0 مجلس شورای اسلامی 
از وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت خواست بدون 
توجه به توصیه های بعضی از نمایندگان مجلس، در 
انتصاب های خود فقط روحیه جهادی، کارآمدی، 

پاکدستی و تخصص افراد را مدنظر قرار دهد. 
»سید مصطفی میرسلیم« درباره رأی مجلس به 
»علیرضا رزم حسینی« گزینه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: در این فضای سخت و جنگ نابرابر 
مشکلات  و  است  آن  درگیر  کشور  که  اقتصادی 
عدیده ای که مردم و بخش خصوصی با آن دست 
و پنجه نرم می کنند، صلاح نبود بیش از این کار 

وزراتخانه صمت معطل بماند. عضو کمیسیون اصل 
۹0 مجلس شورای اسلامی از رزم حسینی خواست 
به توصیه های نمایندگانی که می خواهند دوستان و 
نزدیکان خود را در بنگاه ها و شرکت های اقتصادی، 
صنعتی و معدنی بگمارند، توجه نکند و ادامه داد: 
در  انتخاب مدیران فقط و فقط به روحیه جهادی 
و کارآمدی، پاکدستی و تخصص توجه شود و آقای 
وزیر بداند بدون دوری از ویژه خواری نمی تواند در 
این اوضاع پر تلاطم مرحمی بر آلام مستضعفان و 

مردم رنج دیده بگذارد. 
میرسلیم یادآور شد: اگر تصمیمات وزارت صمت 

برمبنای کارشناسی و اقدامات جهادی باشد، حتما 
می تواند ساز و کاری مناسب برای بهبودی اوضاع 
پیدا کند و یقینا کار خالصانه توفیقات الهی را همراه 

خواهد داشت. 
سیاست های  بالادستی،  اسناد  به  توجه  وی، 
کلی نظام و رهنمودهای رهبر معظم انقلاب به ویژه 
رو  پیش  مشکلات  راه گشای  را  مقاومتی  اقتصاد 
گردنه های  از   اسلامی  انقلاب  افزود:  و  دانست 
سختی در ۴۲ سال گذشته عبور کرده و به فضل 
الهی مردم ایران چون گذشته پیروز میدان تحریم ها 

و فشارهای اقتصادی خواهند بود.

میرسلیم عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس:

 وزیر صمت در انتصابات به توصیه ها توجهی نکند

یک نماینده سابق مجلس گفت: هر جریانی باید به سهم خود از مردم عذرخواهی 
کند؛ چراکه این وضعیت شایسته و زیبنده آنان نیست. 

حجت الاسلام و المسلمین احمد مازنی، در پاسخ به این پرسش که آیا اصلاح طلبان 
مسئول وضع فعلی کشور هستند یا عوامل دیگری هم در شکل گیری این اوضاع 
مشکلات  گرفتار  مردم  که  شرایطی  در  می کنم  فکر  کرد:  اظهار  است،  تاثیرگذار 
معیشتی، تحریم و کرونا هستند، اینکه جناح های سیاسی بخواهند مشکلات را به 
یکدیگر حواله دهند زیبنده نیست و صرفاً به ضرر یک جناح نخواهد بود؛ چرا که مردم 
حاکمیت را یکپارچه می بینند، هرچند گاهی به یک جریان اقبال نشان می دهند و 
گاهی به جریان مقابلش یا گاهی نیز همچون سال  گذشته چندان میلی به صندوق 
رای نشان نمی دهند. وی افزود: بیان چنین حرف هایی بیشتر نمک پاشیدن به زخم 
مردم است تا مرهم گذاشتن بر آن. هر جریانی باید به سهم خود از مردم عذرخواهی 

کند؛ چراکه این وضعیت شایسته و زیبنده مردم نیست.
این نماینده سابق مجلس با بیان اینکه تنها عذرخواهی برای مردم کافی نیست، 

تصریح کرد: هم جناح  اصلاح طلب و هم جناح  اصولگرا باید به اندازه باید به اندازه 
سهم خود در ایجاد وضعیت فعلی عذرخواهی کند. دولت مستقر و دولت پیش از آن 
هم باید به سهم خود پوزش بطلبد، اما در کنار عذرخواهی باید برنامه هم داشته باشند 
تا وضعیت را از حالت فعلی خارج کنند. مازنی ادامه داد: یا باید در کنار عذرخواهی به 
گوش مردم برسد که بیش از این از دست دولت برنمی آمده یا باید ضمن پوزش طلبی 
برنامه ای برای برون رفت نیز ارائه شود. وی یادآور شد: از ویژگی های کار آقای خاتمی 
در دولت اصلاحات این بود که با مردم با زبانی ساده سخن می گفت و مشکلات را بیان 
می کرد. یک بار را به خاطر دارم که در سخنرانی خطاب به مردم گفت »به جدم قسم 
بیش از این از دولت کاری برنمی آید.« وقتی مردم چنین صداقتی را می دیدند راحت تر 
با مشکلات کنار می آمدند و آن ها را تحمل می کردند . این نماینده سابق مجلس در 
پایان تاکید کرد: اگر هر نهاد و جناحی به سهم خود پذیرای اشتباهات و قصور خود 
باشد و برای بهبود وضعیت راه حلی ارائه کند و به دنبال استفاده سیاسی از اوضاع 

فعلی نباشد، قطعاً زودتر و بهتر می توان مشکلات مردم را رفع کرد.

مازنی نماینده سابق مجلس:

 هر جریانی باید به سهم خود از مردم عذرخواهی کند

غلامرضا مصدق*
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سلامت 

برخی از مواد مغذی به بهبود عوارض مربوط به مجاری تنفسی، مانند آسم، 
آلرژی و یا تلاش برای ترک سیگار کمک می کنند. در این مطلب چند ماده ی 

غذایی که به تنفس راحت تر کمک می کنند را آورده ایم؛ با ما همراه باشید.
سیب

حتماً شنیده اید که سیب میوه ی سلامتی است. سیب سرشار از اسید فنولیک 
و فلاوونوئیدهایی است که در کاهش التهاب راه های هوایی شهرت دارند. التهاب 
راه های هوایی، یک ویژگی مشترک آسم و خس خس سینه است. خیلی از افراد 
به این دلیل به آسم مبتلا می شوند که رژیم غذایی آن ها طی دهه های گذشته ی 

زندگی شان چندان سالم نبوده است.
روغن زیتون

چربی های چندغیراشباع و فیتونوترینت های موجود در روغن زیتون فقط برای 
پوست و مو و قلب شما مفید نیستند، بلکه در سلامت ریه های تان نیز نقش دارند. 
در واقع، روغن زیتون می تواند به مبارزه با ریسک فاکتورهای مرتبط با آلودگی هوا، 
مثل افزایش فشارخون و آسیب رگ های خونی که فاکتورهایی هستند که تأمین 
اکسیژن بدن را کاهش داده و باعث می شوند قلب سریع تر بزند و تنفس را دشوارتر 

کند، کمک نماید.
در مطالعه ای سه گروه افراد در نظر گرفته شده و به یک گروه روغن ماهی داده 
شده و به گروه دیگر روغن زیتون. به گروه سوم هم روغنی داده نشد. بعد از یک 
ماه، این افراد هوای فیلتر شده و هوای آلوده را به مدت چند ساعت تنفس کردند. 
گروهی که روغن زیتون مصرف کرده بودند، واکنش رگ های خونی شان نسبت به 
آلاینده ها تقویت شده و سطح tPA خونشان که یک پروتئین حل کننده ی لخته 

خون است نیز افزایش یافته بود. لخته خون می تواند سبب تنگی نفس شود.
دانشمندان عقیده دارند اولئیک اسید که یک عنصر ضد التهاب در روغن زیتون 
است، عامل این نتایج مثبت بوده است. روغن زیتون روغن سالمی است که 
عملکرد آنتی اکسیدانی دارد. این روغن به مبارزه با تأثیرات آلاینده ها که التهاب 

و مولکول های بد ناشی از آن است و اکسیدان محسوب می شوند کمک می کند.
 قهوه

قهوه فقط هوشیارتان نمی کند، بلکه ظاهراً می تواند علائم آسم تان را هم تسکین 
بدهد. کافئین یک بازکننده ی خفیف برونش است اما نمی توانید آن را با اسپری 
استنشاقی مقایسه کنید. حتی اگر قهوه ی صبحانه به تنفس بهترتان کمک کند، 
تأثیر آن دوام چندانی ندارد. یعنی شما همیشه باید اسپری استنشاقی خود را 

همراهتان داشته باشید.
 سالمون

اسیدهای چرب امگا 3 موجود در ماهی هایی مانند سالمون به کاهش التهاب 
در ریه ها کمک کرده و می توانند با باکتری های بجنگند. التهاب می تواند عامل 

بسیار بدی در بیولوژی باشد.
 چای سبز

یک فنجان چای سبز سرشار از آنتی اکسیدان هایی است که بدن را آرام می کنند، 
التهاب را کاهش می دهند و به التیام بهتر کمک می نمایند. عامل اثرات خوب چای 
سبز، کوئرستین است که یک آنتی اکسیدان بوده و به عنوان یک آنتی هیستامین 
عمل می کند. یعنی این آنتی اکسیدان می تواند ترشح هیستامین و دیگر مواد 

شیمیایی التهابی را در بدن که سبب علائم آلرژی می شوند کاهش دهد.
آب داغ نیز برای تسکین حلق و محافظت از ریه ها در برابر تحریک توسط موکوس 
بسیار عالی است. خیلی مهم است که زیاد آب بنوشید و بدن را هیدراته نگه دارید 

تا ترشحات موکوس تان تنظیم شده و راه های هوایی تان تمیز بماند.
 دانه ها

دانه ها هر چند ریز و کوچک اند اما راه مناسبی برای بهبود سلامت ریه ها هستند. 
تخم کدو، تخم آفتابگردان و بذر کتان، منیزیم زیادی به بدنتان می رسانند که یک 
ماده ی معدنی بسیار مهم برای افراد مبتلا به آسم می باشد. منیزیم به عضلات 
موجود در راه های هوایی کمک می کند شل شده و از التهابشان کم شود، بنابراین 
شما می توانید بهتر و راحت تر نفس بکشید. شما می توانید به عنوان میان وعده، 
دانه های مغذی مصرف کنید یا آن ها را در اسموتی های تان بریزید یا روی سالادتان 

بپاشید.
 سبزیجات کلمی

سبزیجات کلمی مانند بروکلی، کلم فندقی، کلم برگ یا گل کلم می توانند به 
کاهش ریسک سرطان ریه کمک کنند. البته به تحقیقات بیشتری نیاز است تا این 
ارتباط دقیق تر مشخص شود اما یک مطالعه ی گسترده نشان داده زنانی که در 
هفته بیش از پنج وعده میوه و سبزی شامل سبزیجات کلمی مصرف می کردند، 

کمتر در معرض ابتلا به سرطان ریه قرار داشتند.
این خانواده از سبزیجات سرشار از گلوکوزینولات هاست که ترکیباتی هستند 
که معلوم شده می توانند با غیرفعال کردن سلول های سرطانی و کاهش التهاب، 
رشد انواعی از سرطان ها در حیوانات و برخی از انسان ها را مهار کنند، از جمله 

سرطان ریه.
 سبزی ها و میوه های نارنجی

از  سرشار  پاپایا،  و  پرتقال  حلوایی،  کدو  مانند  نارنجی  سبزی های  و  میوه ها 

 .C ویتامین و  بتاکاروتن  ریه هستند، خصوصاً  برای  آنتی اکسیدان های مفید 
ویتامین C در مبارزه با عفونت ها و التهاب ها شهرت دارد و مروری بر مطالعات نیز 
نشان داده این ویتامین می تواند در کاهش تعداد دفعات حملات آسم ورزشی )تا 
۵۲ درصد( مفید باشد. اما شما باید انواع و اقسام میوه ها و سبزی ها را مصرف 
کنید، نه فقط نارنجی ها را! از سبزیجات و میوه های متنوع بهره ببرید تا تمام 

آنتی اکسیدان های مفید را به بدنتان برسانید.
 سیر

سیر این ماده ی غذایی خوش عطر و بو نیز دارای خواص ضد التهابی بوده و 
از آسیب های ناشی از رادیکال های آزاد می کاهد. مطالعه ای دریافته افرادی که 
سیر خام مصرف می کردند نسبت به آن هایی که سیر خام نمی خوردند، کمتر 
در معرض ابتلا به سرطان ریه قرار داشتند. ضمناً، سیگاری هایی که سیر خام 
می خوردند، ۴0 درصد کمتر از سیگاری هایی که سیر خام مصرف نمی کردند، 
ممکن بود به سرطان ریه دچار شوند. البته فراموش نکنید که مصرف سیر خام 
هرگز جایگزین ترک سیگار نمی شود. اگر سیگار می کشید، بهترین کاری که 
می توانید برای سلامت خود و اطرافیانتان انجام دهید این است که سیگار را ترک 

کنید. 
غلات کامل

مصرف نان سفید را فراموش کرده و سراغ نان های سبوسدار مانند نان کامل 
گندم و برنج قهوه ای و کینوآ بروید. یک رژیم غذایی سرشار از کربوهیدرات های 
ساده مانند پاستای ساده یا مافین، می تواند تولید کربن دی اکسید را افزایش داده 

و فشار زیادی به ریه ها وارد نماید که نتیجه ی آن سخت تر شدن تنفس است.
 مغزها

مغزها می توانند دوز زیادی ویتامین E به بدنتان برسانند. این ویتامین به کاهش 
التهاب، تقویت سیستم ایمنی و تقویت سلامت گلبول های قرمز خون کمک 
می کند. گلبول های قرمز خون، اکسیژن رسانی به بدن را به عهده دارند. تأمین 
پایدار اکسیژن از انقباض رگ های خونی در ریه ها جلوگیری کرده و به شما کمک 
می کند تا بهتر نفس بکشید. یک رژیم غذایی سرشار از سبزیجات، میوه ها و دیگر 
مواد غذایی گیاهی و کمتر غذاهای فرآوری شده و قند تصفیه شده مصرف کردن، 
کمک می کند ریه ها و باقی قسمت های بدنتان در بهترین وضعیت سلامت خود 

باشند. مغزها اسنک سالم و بسیار مناسبی برای بعد از ورزش نیز هستند.
اصلی ترین دلایل ناتوانی افراد در به خواب رفتن در پاندمی کووید ۱۹

معضل بی خوابی در روزهای کرونایی
طبق مطالعه ای جدید، بیش از یک سوم آدم ها در تمام دنیا به دلیل پاندمی 

کووید – ۱۹ دچار مشکل بی خوابی و اضطراب شده اند.
می دانیم که زندگی همه ی ما طی هفت هشت ماه گذشته زیرورو شده؛ از زندگی 
کاری مان گرفته تا امور روزمره و برنامه ی خواب و خوراک و تفریح و ...، انگار هیچ 
چیزی مثل دوران قبل از کرونا نیست. اگر میان تمام تغییرات این مشکل را نیز 
دارید که شب ها خواب به چشمتان نمی آید یا نمی توانید بخوابید و بیش از حد 

احساس نگرانی و اضطراب می کنید، بدانید که قطعاً تنها نیستید.
طبق مطالعه ای جدید، بیش از یک سوم آدم ها در تمام دنیا به دلیل پاندمی 

کووید – ۱۹ دچار مشکل بی خوابی و اضطراب شده اند.
این گزارش جدید که تحت عنوان خواب و سلامت روان در بحبوحه ی پاندمی 
ویروس کرونا در سال ۲0۲0 منتشر شده، به بررسی الگوهای خواب و رفتاری 
و مشکلات روحی و روانی مرتبط با ماه های اخیر و پاندمی کرونا در تمام دنیا 
می پردازد. محققان، از طریق اپلیکیشن موبایلی به نام Sleep Cycle، مجموعاً 
سی و سه میلیون شب را بین ماه های ژانویه و می ۲0۲0 تجزیه و تحلیل کرده و 

کیفیت خواب این افراد را تحت نظر گرفتند.
در ماه ژوئن، محققان به پیگیری بیش از ۶۹000 کاربر اپلیکیشن مذکور در ۲۲ 
کشور پرداختند که در پژوهشی شرکت داشتند که با هدف یادگیری بیشتر در مورد 
ایجاد تغییرات در روتین روزانه، سلامت روان و نگرانی های مرتبط با پاندمی کرونا و 

تأثیر آن بر خواب طراحی شده بود.
دانشمندان برای اینکه مشخص کنند دقیقاً چه چیزی افراد را شب ها بیدار 
نگه می دارد، بررسی کردند که چقدر زمان لازم بوده تا این افراد بعد از رفتن به 
رختخواب، به خواب بروند. خلاصه اینکه بررسی ها و نتیجه گیری ها نشان داد 
هفت دلیلی که در ادامه به آن ها اشاره می کنیم، اصلی ترین دلایل ناتوانی افراد 

در به خواب رفتن هستند.
پیگیری زیاد خبرها

مورخان آینده حتماً سال ۲0۲0 را یک سال تاریخی عنوان خواهند کرد، اما برای 
کسانی که واقعاً در این زمان زندگی می کنند، پیگیری مدام اخبار می تواند تبدیل 
به یک عادت بد و ناسالم شود: ۴۶.۴ درصد از مجموع کسانی که از اپلیکیشن 
Sleep Cycle استفاده می کردند تائید و اعتراف کردند که پیگیری مداوم خبرها 
آن ها را شب ها بیدار نگه می داشته است. جالب است بدانید تماشا یا خواندن زیاد 

خبرها، بیشتر در میان سنین ۱۸ تا ۴۴ سال دیده شده است.
ترس از ابتلای خود یا یکی از عزیزان به کرونا

تعجبی ندارد که ترس از اینکه خودمان یا یکی از عزیزانمان به کرونا مبتلا شویم، 
خیلی از ما را دچار اضطراب و ترس کرده و خواب را از چشمانمان ربوده است. 
تقریباً نیمی از تمام افرادی که در این بررسی پیگیری شده بودند )۴۶.۴ درصد( 
گفتند که فکر و ترس از بیمار شدن، آن ها را شب ها بیدار نگه داشته است. در 
واقع، آن هایی که این ترس را داشتند نسبت به کسانی که ترسی نسبت به این 
بیماری نداشتند، ۱.۴ برابر بیشتر دچار مشکل در به خواب رفتن بودند. این ترس 
بیشتر در ذهن و فکر افراد 3۵ سال و بالاتر وجود داشت و آن ها ترس از ابتلا به 

کرونا را جزو سه نگرانی اصلی خود عنوان کرده بودند.
مشکلات مالی و اقتصادی

با تحت تأثیر قرار گرفتن اقتصاد جهانی و بالا رفتن نرخ بیکاری به دلیل شیوع 
ویروس کرونا، جای تعجب ندارد که خیلی از افراد نگرانی های مالی و اقتصادی 
و  شب  در  افراد  ماندن  بیدار  دلیل  چهارمین  عامل،  این  و  باشند  کرده  پیدا 
ناتوانی شان در به خواب رفتن بوده است. تقریباً نیمی از افراد مورد تحقیق )۴۹.۸ 

درصد( گفتند که علت بی خوابی شان، مشکلات مالی است.
نگرانی های مالی، خصوصاً افرادی که در سنین کاری بودند، را شب ها بیدار 
نگه داشته بود. این افراد بین ۲۵ تا ۴۴ سال داشتند و این طور عنوان می کردند 
که »من در مورد کارم یا درآمدم نگرانم« و این اصلی ترین عامل استرس در این 
افراد بود. افراد ۴۵ تا ۶۴ سال نیز، نگرانی های مالی را جزو سه نگرانی اصلی خود 
می دانستند. بنابراین عجیب نیست افرادی که شغل خود را از دست داده بودند، 

بیشتر از همه دچار مشکل بی خوابی بودند.
زیاد از موبایل و تبلت و ... استفاده کردن

طبق گزارشی از پژوهشی که از طریق اپلیکیشن Sleep Cycle ارائه شد، ۵3.۴ 
درصد از افراد پاسخ دهنده، تکنولوژی را عامل بی خوابی خود عنوان کرده بودند.

احساس تنهایی
تنهایی،  احساس  که  گفتند  اپلیکیشن  این  کاربران  از  درصد   ۵۴ از  بیش 
اصلی ترین دلیل بی خوابی شان است. افراد بین ۱۸ تا ۲۴ سال کسانی بودند که 
احساس تنهایی را عامل بی خوابی شبانه شان می دانستند و 3۸ درصدشان گفتند 
که واقعاً تنهایی را تجربه می کنند. بیش از یک درصد از افراد ۶۵ سال و بالاتر هم 

گفتند که احساس تنهایی، آن ها را شب ها بیدار نگه می داشته است.
مصرف زیاد کافئین

این هم عجیب نیست که بزرگ ترین عامل بی خوابی در پاندمی کرونا، مصرف 
زیاد کافئین است. ۵۴ درصد از کسانی که نمی توانستند شب ها به راحتی به 
خواب بروند، زیاد کافئین مصرف کردن را عامل بی خوابی خود می دانستند. اگر 
می خواهید کافئین بی خوابتان نکند، دست کم ۴ ساعت پیش از خواب، قهوه و 

مواد غذایی کافئین دار مصرف نکنید.
مصرف مشروبات الکلی

در میان افرادی که از اپلیکیشن Sleep Cycle استفاده می کردند، ۴۴.۶ درصد 
گفتند که »مصرف زیاد الکل«، دلیل جنگ و جدال آن ها برای به خواب رفتن طی 
پاندمی کروناست. تحقیقی در گذشته نیز نشان داده بود خیلی از آمریکایی ها از 
الکل به عنوان آرام بخش استفاده می کنند و در واقع این کار باعث بد شدن کیفیت 

خواب شب می شود.

دوستان خوشمزه ی ریه ها!

غذاهایی که کمکتان می کنند بهتر نفس بکشید

افراد زیادی از پوسیدگی،کرم خوردگی و زردی دندان 
عادات  انجام  آنها  از  بسیاری  دلیل  که  می برند  رنج 
اشتباهی است که شاید هر کدام از ما بارها آنها را انجام 
از  مهمی  بخش  دندان  و  دهان  سلامت  باشیم.  داده 
سلامت عمومی شماست. عدم رعایت بهداشت دندان 
نه تنها بر روی زیبایی شما تأثیر می گذارد بلکه سلامت 
جسمی تان را نیز به خطر می اندازد. مشکلات دندانی 
ماننده حفره یا بیماری لثه می تواند توانایی شما در غذا 
خوردن و صحبت کردن را مختل کرده و باعث درد و بوی 
بد دهان شود. آنچه ممکن است بسیاری از مردم متوجه 
آن نباشند، این است که عدم رعایت بهداشت دهان و 
دندان می تواند تأثیر عمیق و منفی بر مناطق خارج از 
التهاب مزمن  دهان، از جمله قلب، دیابت، بارداری و 
مانند آرتروز بگذارد. بنابراین رعایت بهداشت دندان بسیار 
مهم است زیرا می تواند از این نوع بیماری های دهان و 
دندان جلوگیری کند اما گاهی افراد خواسته یا ناخواسته 
با انجام برخی عادات اشتباه به راحتی به دندان هایشان 
آسیب می زنند. در ادامه به ۱0 عادت اشتباه که موجب 

نابودی دندان می شود، می پردازیم:
۱-خوردن سرکه

طبق گفته متخصصان طب سنتی، نوشیدن سرکه 
اثرات معجزه آسایی بر سلامت بدن دارد اما متخصصان 
دندانپزشکی معتقدند اسید استیک موجود در سرکه 
برای مینای دندان بسیار مضر است. دکترنیوگارد استادیار 
دندانپزشکی بالینی در دانشگاه کلمبیا می گوید: حتی 
نوشیدن آب بعد از خوردن سرکه هم نمی تواند آسیب های 
احتمالی آن را کاهش دهد؛ بنابراین پیشنهاد می کنم که 
اصلًا از سرکه استفاده نکنید چراکه باعث ساییدگی و 

آسیب به مینای دندان می شود.
2-مسواک زدن بلافاصله بعد از خوردن غذا

بعد  بلافاصله  زدن  مسواک  با  می کنند  تصور  برخی 
می کنند،  محافظت  دندانهایشان  از  غذا  خوردن  از 
به  غذا  خوردن  است.  غلط  باور  یک  این  درحالی که 

خصوص مصرف مواد خوراکی مثل آب میوه و مرکبات 
باعث نرم شدن مینای دندان می شود که مسواک زدن 
بلافاصله بعد از مصرف مصرف غذا مینای دندان را از 
بین می برد و در نتیجه موجب پوسیدگی دندان می شود. 
بنابراین حداقل ۱۵ تا ۲0 دقیقه بعد از غذا خوردن صبر 
کنید تا حالت اسیدی دهان کاهش یابد. چنانچه بعد از 
غذا خوردن نیاز به مسواک زدن داشتید، بهتر است به 
جای آن، دهان خود را چندین بار با آب بشویید تا جالت 

اسیدی دهان را از بین ببرید.
۳-تنفس از طرق دهان

نفس کشیدن از راه دهان باعث خشک شدن لثه ها 
می شود و اثر محافظتی بزاق دهان را در کشتن باکتری 
مؤثر در اسیدی شدن دهان از بین می برد. با توجه به 
افزایش سطح اسید دهان در شب، خوابیدن با دهان باز 

می تواند باعث بیماری لثه و پوسیدگی دندان شود.
خوابیدن می تواند باعث جمع شدن مخاط بینی شده 
و شما را مجبور به نفس کشیدن از طریق دهان کند؛ 

بنابراین سعی 
بالشت  یک  روی  امر،  این  از  جلوگیری  برای  کنید   
محکم و یا بلند بخوابید. همچنین دندان های خود را به 
طور مرتب مسواک بزنید و نخ دندان بکشید و آب زیادی 
بنوشید تا دهان خود را در طول روز مرطوب نگه دارید. در 
صورتی که با انجام این کارها به نتیجه  مطلوب نرسیدید، 
باید در مورد مشکل خود به پزشک مراجعه کنید زیرا 
ممکن است آلرژی یا پولیپ باعث انسداد مجاری بینی 

و مشکل تنفس از این راه شده باشد. 
۴-استفاده از خلال دندان

برخی عادت دارند بعد از صرف غذا، غذاهای گیر کرده 
بین دندان هایشان را با خلال دندان در بیاورند اما حقیقت 
این است که خلال دندان های چوبی بدترین راه ممکن 
برای تمیز کردن دندان است. آنها می توانند باعث تحریک 
و خونریزی لثه شده و به مینا و ریشه دندان آسیب برساند. 
ایجاد  باعث  دندان  خلال  از  مکرر  استفاده  همچنین 

فاصله بین دندان ها می شود.
5-محکم مسواک زدن

 روزی دو بار و هربار دو دقیقه  مسواک زدن در روز یکی از 
بهترین عادت هایی است که می توانید انجام دهید اما اگر 
فکر کردید که با محکم مسواک زدن دندان هایتان تمیز و 
سفید می شود کاملًا اشتباه کرده اید چرا که این کار نه تنها 
مفید نیست بلکه باعث سایش و تغییر رنگ برگشت ناپذیر 
طوق دندان ها خواهد شد و این فرایند در طولانی مدت 
می تواند موجب تحلیل لثه، حساسیت و در نهایت درد 
دندان ها شود. برای جلوگیری از این مسئله، از مسواک 
با موی نرم استفاده کنید و دندان های خود را به آرامی 

مسواک بزنید.
۶-خوردن نوشابه

هنگامی که نوشابه می نوشید، قندهای موجود در آن با 
باکتری های موجود در دهان ارتباط برقرار کرده و تشکیل 
اسید می دهند که این اسید باعث نرمی دندان و خطر 
کرم خوردگی و پوسیدگی دندان می شود. نوشابه گازدار 
معمولی و بدون قند نیز حاوی اسیدهای خاص خود 
می رسانند.  آسیب  دندان ها  به  نیز  اینها  و  هستند 
اسید  به  آن  تبدیل  co۲و  ترکیبات   وجود  همچنین 
کربنیک در نوشابه باعث از بین رفتن تدریجی مینای 
دندان، تغییر رنگ، ایجاد حساسیت و پوسیدگی مینای 

دندان می شود.
۷-استفاده از دندان به عنوان ابزار

استفاده از دندان ها برای باز کردن بسته بندی وگره ها، 
جویدن ناخن، خودکار و مداد عادت بسیار بدی است که 
باعث تراشیده شدن تاج دندان و حتی تغییرشکل دندان، 
جابه جا شدن دندان و ضعیف شدن ریشه دندان می شود 
است،  دندان  قسمت  باریک ترین  دندان ها  نوک  زیرا 

بنابراین آسیب و فرسودگی آن آسان است.
8-نخوردن آب به اندازه کافی

روز علاوه  در طول  کافی  اندازه  به  آب  نوشیدن  عدم 
نیز تهدید می کند.  را  بر سلامت بدن، سلامت دندان 

خوردن آب بعد از غذا نه تنها تکه های باقی مانده غذا 
را شستشو می دهد بلکه می تواند به عنوان فلوراید نیز 
دندان ها را محکم و سالم نگه دارد. از طرف دیگر، بزاق 
دهان PH دهان را تنظیم و مانع افزایش غلظت اسید 
در دهان می شود، بنابراین هنگامی که آب می نوشید، 
بزاق بیشتری در دهان شما ترشح می شود که این امر 
اسیدهای موجود در دهان را خنثی کرده و به بازسازی 

دندان ها کمک می کند. 
۹-سیگار کشیدن

کلینیک کلیولند در ایالت اوهایو آمریکا اعلام کرده است 
که تمام محصولات توتون و تنباکو برای دندان و لثه مضر 
است. استفاده از دخانیات خطر ابتلا به بیماری های لثه، 
بوی بد و خشکی دهان، پوسیدگی دندان و حتی سرطان 

دهان را افزایش می دهد.
۱۰-استفاده از خمیر دندان نامناسب

منظور  به  که  دندان  خمیر  در  موجود  مواد  از  برخی 
افزایش سلامت دندان شما ساخته شده اند نیز می توانند 
به دندان هایتان آسیب جدی وارد کند. به عنوان مثال، 
خواص سایشی خمیر دندان، از بین بردن پلاک و جرم 
دندان  مینای  به  دندان ها  خمیر  این  اما  است  دندان 
می شود. دندان  پوسیدگی  باعث  و  می رساند  آسیب 
بنابراین هنگام خرید خمیر دندان به سطح سایش آن که 
به عنوان RDA شناخته می شود، توجه کنید. محصولات 
دندانی باید ۲۵0RDA یا کمتر از آن داشته باشند چرا که 
سطوح بالاتر می تواند به دندان ها آسیب بزند. همچنین 
خمیر دندان های سفید کننده ممکن است ساینده تر 
باشند زیرا حاوی خاصیت فرسایشی هستند که در خمیر 
دندان های معمولی وجود ندارد؛ بنابراین در استفاده از 
این خمیر دندان ها لایه خارجی دندان شما برداشته شده 
و لایه زیری که سفید تر است دیده می شود اما استفاده 
روزانه از این خمیر دندان ها، درخشندگی دندان و مینای 
دندان ها را از بین می برد و در نتیجه بعد از گذشت مدتی 

دندان دچار پوسیدگی می شود.

عادات اشتباهی که به دندان ها آسیب می زند

چیکار کنیم دندان هایمان خراب نشود؟

معجزه ی سلامتی با چند روش  ساده!

یک کارشناس معتقد است که تغذیه سالم به معنای محدودیت های شدید 
غذایی، لاغر ماندن و یا محروم کردن خودتان از غذاهایی که دوست دارید نیست.
مجتبی کرمی با اشاره به ضرورت تعادل در رژیم غذایی گفت: همه ما به یک 
تعادل پروتئینی، چربی، کربو هیدرات ها، فیبر، ویتامین، و مواد معدنی در رژیم 
غذایی خود نیاز داریم تا سلامت بدن خود را حفظ کنیم. لازم نیست دسته های 
خاصی از غذا را از رژیم غذایی خود حذف کنید، بلکه از هر گروه سالم ترین 

گزینه را انتخاب کنید.
وی با شرح برخی ضروریات رژیم غذایی و اهمیت فیبر اظهارداشت :خوردن 
غذاهای دارای فیبر بالا )حبوبات، میوه، سبزیجات، آجیل و لوبیا( می تواند به 
شما کمک کند تا منظم بمانید و ریسک خود را برای بیماری های قلبی، سکته و 
دیابت کاهش دهید. همچنین می تواند سلامت پوست را بهبود بخشیده و حتی 

به شما کمک کند تا وزن خود را کاهش دهید.
این کارشناس با اشاره به اهمیت وجود پروتئین در رژیم غذایی اظهار کرد: 
پروتئین زیاد می تواند برای افراد مبتلا به بیماری های کلیوی مضر باشد، ما به 
پروتئین با کیفیت بالا، به خصوص در سنین بالا نیاز داریم. استفاده روزانه از انواع 
منابع گیاهی می تواند این اطمینان را بدهد که بدن شما تمام پروتئین مورد نیاز 

خود را دریافت می کند. 
توصیه به خوردن تخم مرغ زمان صبحانه 

کرمی با توضیح اهمیت چربی در رژیم غذایی افزود: همه چربی ها مثل هم 
نیستند. اگر چه چربی های بد می توانند رژیم غذایی شما را خراب کنند و 
ریسک بیماری های خاص را افزایش دهند، چربی های خوب از مغز و قلب شما 

محافظت می کنند. 
وی یادآور شد: در حقیقت، چربی های سالم مثل امگا 3 برای سلامت جسمی 
و عاطفی مفید هستند و گنجاندن چربی سالم بیشتر در رژیم غذایی می تواند به 
بهبود حال شما کمک کند، لذا با این کار می توانید سلامت خود را بهبود دهید. 
این مربی ورزشی ضمن توصیه به خوردن تخم مرغ ترجیحاً برای صبحانه 
گفت: تخم مرغ ها به طور باور نکردنی سالم هستند، به خصوص اگر آن ها را 
هنگام صبح بخورید چرا که غنی از پروتئین، با کیفیت بالا و دارای بسیاری از مواد 
مغذی ضروری هستند که مردم اغلب به اندازه کافی از آن ها استفاده نمی کنند. 
مجتبی کرمی ادامه داد: خوردن تخم مرغ صبح ها، احساس سیری را افزایش 
می دهد و باعث می شود شخص کالری کمتری در طول 3۶ ساعت آینده 

مصرف کند که این می تواند برای کاهش وزن بسیار مفید باشد.
میوه ها را به جای نوشیدنی ها بخورید

این کارشناس تربیت بدنی با بیان اهمیت آشامیدن آب کافی برای داشتن بدن 
سالم اضافه کرد: آشامیدن آب کافی برای سلامتی شما بسیار مهم است. آب 
آشامیدنی ممکن است به کاهش وزن، حفظ وزن و حتی کاهش میزان کالری 

مصرفی روزانه کمک کند.
وی اظهار کرد: نوشیدن آب قبل از غذا می تواند اشتها و جذب کالری را در 
طول وعده غذایی بعدی در بزرگسالان میانسال و مسن تر کاهش دهد. مهم 
ترین چیز نوشیدن آب به جای نوشیدنی های دیگر است که این کار ممکن است 

باعث کاهش شدید قند و کالری شود.
کرمی با بیان اینکه میوه ها را به جای نوشیدنی ها بخورید، گفت: میوه ها 
بسیار سالم و مفید هستند. آن ها مملو از آب، فیبر، ویتامین و آنتی اکسیدان 
ها هستند. متخصصان خوردن میوه را عاملی برای کاهش خطر بروز چندین 
بیماری نظیر بیماری های قلبی عروقی، دیابت و سرطان می دانند. از آنجا که 
میوه ها حاوی فیبر و ترکیبات گیاهی مختلف هستند، قند آن ها به طور معمول 

بسیار آهسته هضم می شود و موجب افزایش سطح قند خون نمی شود.
این مربی ورزشی با توصیه روش طبخ کبابی یا آب پز کردن به جای سرخ کردن 
توضیح داد: روشی که غذا را آماده می کنید، می تواند تاثیرات آن را به میزان 
چشمگیری تغییر دهد. سرخ کردن و گریل کردن، روش های محبوب برای تهیه 
گوشت و ماهی هستند. اما همه این ترکیبات با چندین بیماری از جمله سرطان 
و بیماری های قلبی مرتبط بوده اند، پس باید در نظر داشته باشیم که روش طبخ 

کبابی یا آب پز برای حفظ سلامت بهتر است.
مغزتان را فریب دهید

بیان مزایای آهسته غذا خوردن عنوان کرد: سرعت غذا  با  این کارشناس 
خوردن به مقدار غذایی که می خورید و افزایش وزن ارتباط دارد. میزان اشتها، 
این که چقدر غذا می خورید و چطور سیر می شوید به هورمون ها بستگی دارد. 
این هورمون ها به مغز پیام می دهند که شما گرسنه هستید یا نه. حدود ۲0 
دقیقه طول می کشد تا مغز شما این پیام ها را دریافت کند. آهسته خوردن می 

تواند میزان کالری مصرفی را کاهش دهد و به شما کمک کند تا وزن کم کنید.
وی با بیان اینکه از بشقاب های کوچک تر استفاده کنید، خاطرنشان کرد: 
اندازه بشقاب می تواند بر میزان خوردن تاثیر بگذارد. وقتی غذا در یک ظرف 
بزرگ سرو می شود، افراد تمایل دارند تا 30 درصد بیشتر بخورند. با خوردن در 
بشقاب کوچک تر، می توانید مغز را فریب دهید و فکر کنید که بیشتر می خورید.
مجتبی کرمی با توصیه انتخاب نان سبوس دار به جای تصفیه شده گفت: می 
توانید به راحتی رژیم غذایی خود را کمی سالم تر کنید و نان گندم را به جای نان 
سفید انتخاب کنید. همانطور که در مورد غلات تصفیه شده که با بسیاری از 
مسائل بهداشتی مرتبط بوده اند، تمام غلات به انواع فاکتورهای سلامتی مربوط 
می شوند، از جمله خطر کاهش دیابت نوع ۲، بیماری قلبی و سرطان. آن ها 
همچنین منبع خوبی از فیبر، ویتامین های ب و چندین ماده معدنی نظیر روی، 

آهن، منیزیم و منگنز هستند.

متخصص طب سنتی مطرح کرد:

توصیه های تغذیه ای برای تقویت سیستم 
ایمنی بدن 

متخصص طب سنتی گفت: یکی از مهم ترین فاکتورها در ارتقای سیستم 
ایمنی بدن تنظیم ساعت خواب و بیداری است.حدود ساعت ۱۱ شب تا چهار 
صبح برخی هورمون هایی که برای سلامت بدن بسیار ضروری هستند در خواب 
ترشح می شوند و اگر فردی در این ساعات بیدار باشد، قطعا این هورمون ها 

نمی توانند به طور مناسب در بدن ترشح شوند.
پر  شور،  ترش،  غذاهای  مصرف  از  پرهیز   : اظهارداشت  حیدریان  فاضله 
ادویه، تند، سرخ کردنی ها، فست فودها را مورد تاکید است و استفاده از 
غذاهایی آبکی مثل سوپ، آش و یا نخود آب را برای فصل پاییز گزینه بسیار 

توصیه می شود .
حیدریان افزود: مبتلایان به یبوست نسبت به سایرین بیشتر مستعد ابتلا به 
انواع بیماری های عفونی هستند . یبوست موجب می شود تا انباشت مواد زائد 
در بدن فرد بیشتر شود چرا که بدن را با انباشت و تجمع مواد زائد روبرو می کند.

او بیان کرد:  مصرف خاکشیر به صورت ناشتا و با آب گرم می تواند راهکار 
موثری برای رفع یبوست باشد. می توانید انجیر خشک را یک شب قبل در آب 
بخیسانید و صبح ناشتا همراه با آبی که در آن خیسانیده است میل و یا قبل از هر 

وعده غذایی دو عدد انجیر استفاده کنید.
بادام،  حریره  شیربادام،  شیرین،  سیب  آب  روزانه  مصرف  گفت:  حیدریان 
دمنوش عناب و شربت آب و عسل می تواند به میزان قابل توجهی به افزایش 

سیستم ایمنی بدن کمک کند.
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سهم دوچرخه در حمل ونقل درون شهری قم آن قدر ناچیز است که حتی در 
آمارها نیز نمی گنجد که نیاز است در کنار مطالبه عمومی همت مسئولان را نیز در 

این موضوع مهم به ویژه در حوزه فرهنگ سازی شاهد باشیم.
سهم دوچرخه در حمل ونقل درون شهری قم آن قدر ناچیز است که حتی در 
آمارها نیز نمی گنجد که نیاز است در کنار مطالبه عمومی همت مسئولان را نیز در 

این موضوع مهم به ویژه در حوزه فرهنگ سازی شاهد باشیم.
نیاز نیست از کسی آدرس بپرسم، پلاکاردهایی که هرکدام کلمه پرپر شده 
را در خود جا داده و با شمع و گل از طرف بازماندگان روی سراسر دیوار کوچه 

نصب شده آدرس را نشانم می دهد.
روبه روی در که می ایستم دلم آشوب می شود، صدای سکوت خانه از پشت 
دیوارها در گوشم زنگ میزند. حرفی برای گفتن ندارم و دوباره به سمت خیابان 

حرکت می کنم.
مرگ، این روزها تمام چهره شهر را چنگ زده و سایه به سایه مان حرکت می کند 
تصورش کشنده  نمی شود.حتی  اما  کنیم  عادت  بودنش  به  دارد  اصرار  انگار 
است، دنیایی که با بیدار شدن صبح تاریکی اش شروع می شود و تا کابوس های 

شبانه مان ادامه دارد.
جای خالی که دیگر با هیچ چیز پر نخواهد شد و همیشه همیشه حسرت آتش 
گونه آن تمام وجود کسی که با آن مواجه شده را خاکستر می کند. حالا اگر آن 
شخص مادر باشد و حسرتش، فرزند نوجوانی که لحظه لحظه قد کشیدنش را 

خون جگر خورده  بماند.
خبر کوتاه بود، نوجوانی ۱۲ ساله که هنگام دوچرخه سواری در خیابان حضرت 
معصومه )س( با کامیون برخورد کرده و جان خود را ازدست داده  مرگش کوچه ای 

را سیاه پوش کرده است.
خانه  از  که  صبح  شاید  می کنم،  تصور  تصادف  از  قبل  را  خانه شان  احوال 
بیرون می رفته مادرش آن قدر سرگرم کارهای خانه بوده که بدون آن که نگاهش 
کند جواب خداحافظی اش را داده و در حال خورد کردن پیاز ناهاری بوده که 
می خواسته دورهم جمعشان کند اما هیچ وقت فرصت نشد که تشرش بزند: 

غذایت را تمام کن.
به این فکر می کنم که حالا تنها یادگاری اش از آن روز دوچرخه ای است که از 
فشار و ضربه کامیون مچاله شده و تا ابد تصویر فرزندی را برایش تداعی می کند 
که موقع خداحافظی بدرقه اش نکرده و هیچ گاه فرصت تجربه دوباره مدرسه و 

بازی های زنگ تفریح با دوستانش را پیدا نکرده است.
دوچرخه ای که امروز دل شوره همه مادران آن منطقه شده و شاید تا مدت ها 

گوشه حیاط تک تک اهالی آن خیابان خاک بخورد.
چرا ساده ترین و دل چسب ترین تفریح روزهای گرم و چسبناک بچه ها در این 

سنین باید تهدیدی برای جانشان باشد و دل والدینشان را این چنین بلرزاند؟
سینا خداداد پدر دو پسربچه ۸ و ۱۱ ساله می گوید: دوران ما خطرناک ترین 
وسیله برای پسربچه ها موتور بود و اجازه نداشتیم تا قبل از ۱۸ سالگی موتورسواری 
کنیم اما حالا حتی دوچرخه سواری هم خطرناک شده و بچه هایی که می توانند 
مسیر خانه تا مدرسه را به راحتی با دوچرخه بروند مجبور هستند از سرویس مدرسه 

استفاده کنند.
توضیح می دهد که:  این گونه  را  مادرانه اش  نگرانی های  نیز  فاطمه سرلکی 
باوجوداین همه ماشین و علاقه رانندگان به سرعت بالا در کوچه های ۱0 متری و 
۱۵ متری مسکونی هم نمی توانم اجازه بدم بچه ها دوچرخه سواری کنند و حتی 

بچه ها دربوستان ها هم از دست موتورسوارها در امان نیستند.
علی عطار زاده ۱۲ ساله که ساکن خیابان پرتردد نیروگاه است اما سر نترسی 
دارد و می گوید: من که با دوچرخه همه جا میرم و در جواب من که از او می پرسم 
حتی در خیابان های اصلی هم دوچرخه سواری می کنی می گوید: چند بار با 
بچه ها شرط بندی کردیم و از عقب به یک وانت چسبیدیم، خیلی کیف داد، راننده 

نمی تونست ما رو ببینه که پشت سرش هستیم.
از  بعضی  در  از وسط خیابان  با دوچرخه  با سن کم  بچه هایی  صحنه عبور 
مناطق و خیابان ها بیشتر است، انگار بچه های این مناطق سر نترس تری دارند و 
شرط بندی برای تک چرخ زدن و چسبیدن به ماشین های باری یکی از تفریحات 

تابستانه شان است.
متأسفانه در خیابان های شهر قم چیزی به عنوان ایمنی و فضای ایمن دیده 
نمی شود درحالی که بعضی از  شهرها مدت هاست مسیرهای ویژه تردد دوچرخه 
داشته و اصفهان به عنوان پیشرو در این فرهنگ حتی برای اصلی ترین خیابان های 

شهر نیز مسیر ویژه دوچرخه سواری طراحی  کرده است.
اگرچه این روزها در قم نیز خبرهای خوبی شنیده می شود، اتمام مطالعات طرح 
جامع دوچرخه سواری و ساخت پیست حرفه ای دوچرخه سواری در پردیسان 

شاید آغازی برای پایان این همه ناایمنی در خیابان های شهر باشد.
اجرای فاز نخست احداث مسیر ویژه دوچرخه در قم

از اجرایی شدن  ترافیک شهرداری قم  و  عباس ذاکریان، معاون حمل ونقل 
نخستین مرحله طرح جامع دوچرخه سواری در خیابان باجک یک و خیابان 
شهید صدوقی خبر می دهد و می گوید: خط کشی های خیابان اصلاح شده و 
مسیر ویژه دوچرخه به کمک جداکننده مشخص می شود، فاز یک این طرح از 
ابتدای خیابان شهید صدوقی  شروع و به میدان مفید ختم شده و در طول خیابان 

باجک یک نیز اجرا می شود.
وی نحوه اجرایی شدن این طرح را به صورت فازبندی اعلام کرده و می گوید: بر 
اساس این طرح 3۵0 کیلومتر مسیر ویژه دوچرخه سواری طراحی شده و ایمنی 
کسانی که از دوچرخه به عنوان یکی از پاک ترین وسیله حمل ونقلی استفاده 

می کنند، تأمین می شود.

ذاکریان از مدیریت دوچرخه های امانی  بر اساس نرم افزار و اجرای قفل های 
نسل چهارم در سطح شهر نیز خبر می دهد و می گوید به زودی ۱00 دستگاه 
دوچرخه مجهز به جی پی اس و قفل نسل چهارم در اختیار مردم قرار می گیرد. وی 
معتقد است: استقبال و مطالبه مردم از این طرح و استفاده از دوچرخه می تواند 
در اجرای آن تأثیر بسیاری داشته و طبق برنامه ریزی ها باید تا ۱0 سال آینده سهم 

دوچرخه در سفرهای درون شهری به ۸ درصد افزایش پیدا کند.
دوچرخه یکی از مغفول ترین جایگاه ها را در حمل ونقل پاک به ویژه در شهر 
قم  دارد شهری که زمانی به دوچرخه هایش معروف بوده و در همه عکس های 
سیاه وسفید آلبوم های قدیمی حضور دارد، اما امروز نیازمند فرهنگ سازی است 

تا دوباره این عادت سالم به زندگی مردم بازگردد.
فرهنگ سازی که با آغاز پویش سه شنبه های بدون خودرو هرچند خیلی دیر 
کلید خورده تا در افزایش سرانه دوچرخه در سفرهای شهری مؤثر باشد، حضور 
شهردار قم در نخستین روزهای پویش و طی مسیری با دوچرخه و همچنین 
شرکت اعضای شورای اسلامی شهر و معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
به همراه پرسنل شهرداری حتماً فرهنگ سازی در این حوزه را سرعت می دهد و 

توجه مردم را جلب می کند.
حامد خسروی، مدیر بخش مطالعات حمل ونقل شهرداری قم  سهم استفاده از 
دوچرخ در قم را ۱3 درصد می داند درحالی که از این ۱3 درصد تنها یک درصد آن 
به دوچرخه اختصاص داده شده و باید بگوییم نسبت به سایر وسایل حمل ونقلی 

صفر حساب می شود و  تنها جنبه تفریحی ناایمن را برای خانواده ها دارد.
رضا باقری که باوجود ۴۵ سال سن و مدرک فوق لیسانس عمران دوچرخه 
را جایگزین خودروی خارجی خودکرده معتقد است: اگر امروز در بسیاری از 
شهرهای توسعه یافته در جهان اصلی ترین وسیله تردد مردم در سفرهای کوتاه 
باید در فراهم بودن زیرساخت های مناسب در کنار  را  شهری دوچرخه است 

فرهنگ سازی ببینیم.
گلایه شهروندان از نبود مسیرهای ویژه دوچرخه

وی از نبود مسیرهای مشخص و عدم توجه رانندگان به دوچرخه سواران گلایه 
می کند و می گوید: دوچرخه سواری حتی به عنوان یک تفریح و یا ورزش نیز در 
ایران و به خصوص در شهر قم جایگاه خود را پیدا نکرده و باید نسبت به تغییر این 

دیدگاه از کودکی کار فرهنگی انجام شود. او  کشور هلند را مثال میزند.
کشور هلند با ۱۷ میلیون جمعیت و ۲3 میلیون جمعیت دوچرخه ها شاید 
الگوی خوبی برای نهضت دوچرخه سواری در قم باشد. عکس های 30سال پیش 
آمستردام پایتخت هلند شبیه امروز شهرهای ایران است، خیابان های عریض و 
ترافیکی که نتیجه آن در سال ۱۹۷۱ میلادی  3300 تلفات بوده که نام ۴00 

کودک در بین آن ها ثبت شده است.
نکته جالب در قوانین این کشور حکمرانی دوچرخه سواران در شهرهاست، 
اجرای 3۵ هزار و ۴00 کیلومتر  شبکه پیچیده از مسیرهای دوچرخه و خطوط 
ویژه و مستثنا بودن از قوانین ترافیکی در همه شهرها از یک شنبه های بدون 
خودرو و با بیش از ۱0 سال مطالبه مستمر مردم برای داشتن شهری ایمن برای 

کودکانشان شروع شده است.
تغییری که در شهر قم نیز کلید خورده و معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
قم مسیر طراحی شده در طرح جامع دوچرخه سواری در سطح شهر قم را بیش از 

3۵0 کیلومتر عنوان می کند.
از  مردم  عموم  استفاده  برای  تشویقی  برنامه های  از  دیگر  یکی  ذاکریان  
دوچرخه را ارائه وام های قرضه الحسنه برای خرید دوچرخه و استقرار پایگاه های 

دوچرخه های امانی نیز می داند.
حضرت  خیابان  در  کامیون  با  ساله   ۱۲ پسربچه  تصادف  محل  از  دوباره 
معصومه)س( عبور می کنم، در چند جای دیگر این شهر نوجوان و یا حتی فردی 
بزرگ سال به علت ناایمنی و تصادف با خودرو جان خود را ازدست داده است؟ 

خبری که این روزها از همه کشور به گوش می رسد.
زندگی مثل همه  روزهای قبل و روزهای هنوز نیامده در خیابان جریان دارد، 
رانندگان بی توجه به اطراف با سرعت رانندگی می کنند  بدون اینکه بدانند چند روز 
قبل کودکی اینجا جان داده ، خیابانی که تازه احداث شده و می توانست از ابتدا و 

در همان خط کشی اولیه مسیر ویژه دوچرخه سواری اش هم مشخص شود.
باید منتظر اجرای مسیر دوچرخه سواری بمانیم و امیدوار باشیم که زودتر از 
پیش بینی ها این طرح اجرایی شده و دیگر جان هیچ دوچرخه سواری به علت 
ناایمنی خیابان گرفته نشود و هیچ مادری یادگاری فرزندش دوچرخه مچاله 

شده اش نخواهد بود.

معاون فرهنگی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( خبرداد:
لغومراسم حرم مطهر حضرت معصومه)س( 

در ایام اربعین
معاون فرهنگی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( با اشاره به تعطیلی موقت مراسم 
حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها در ایام اربعین گفت: رسالت اصلی ما 
نشر معارف اهل بیت)ع( است و تمام تلاش خود را می کنیم که در این مسیر با رعایت 

مسائل بهداشتی کمکی به اتصال زنجره بیماری کرونا نداشته باشیم.
حجت الاسلام والمسلمین احمدی در گفت وگویی با بیان اینکه یکی از رسالت های 
فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها نشر معارف اهل بیت)ع( 
است، اظهار کرد: در شرایط امروز که با شیوع بیماری کرونا مواجه هستیم رویکرد 
اصلی حرم مطهر به سمت استفاده از فضای مجازی رفته و حجم قابل توجهی برنامه 

رسانه ای تولید و در اختیار رسانه ها قرار گرفته است.
وی افزود: با توجه به محدودیت هایی که در خصوص اجتماعات وجود دارد و 
تأکیدات بحق مقام معظم رهبری در خصوص رعایت دستورالعمل های بهداشتی 
که مورد اهتمام ما است ما تلاش می کنیم که هم نشر معارف اهل بیت)ع( را داشته 
باشیم و علقه مردم با حرم مطهر برقرار باشد و هم دستورالعمل های ستاد ملی مبارزه 

با کرونا رعایت شود زیرا ما این دو را در کنار هم می بینیم.
معاون فرهنگی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( ادامه داد: با توجه به شیوع ویروس 
کرونا خدماتی که در مجموعه های وابسته به آستان مقدس مانند موزه و کتابخانه 
انجام می شود به حداقل رسیده و با رعایت فاصله فیزیکی و دستورالعمل های 
بهداشتی مانند ضدعفونی دست ها در تمام ورودی ها و استفاده اجباری از ماسک 

صورت می گیرد تا ما به اتصال زنجیره این بیماری کمک نکنیم.
وی با اشاره به اینکه رواق های حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها بسته 
است و فقط صحن ها باز است و مردم در فضای باز می توانند زیارت کنند، افزود: 
توصیه های ایمنی مرتب از بلندگوهای حرم مطهر پخش می شود و خادمان هم به 
زائران تذکر شفاهی می دهند و فرش ها و مهرهای حرم مطهر بعد از هر وعده نماز 
ضدعفونی می شود تا در کنار نشر معارف اهل بیت)ع( دغدغه ستاد ملی مبارزه با 

کرونا در زمینه سلامت مردم مرتفع شود.
احمدی با بیان اینکه در این ایام به خاطر شیوع بیشتر کرونا تصمیم بر تعطیلی 
و  صبح گاهی  نیایش  گفت:  است،  شده  گرفته  موقتی  صورت  به  حرم  مراسم 
برنامه های سخنرانی و مداحی قبل از ظهر، قبل از مغرب و بعد از عشاء در حرم مطهر 
برگزار نمی شود. معاون فرهنگی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( در رابطه با موکب 
حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها در عراق که هر ساله در عمود ۱0۸0 
پذیرای زائران بود، اظهار کرد: امسال به خاطر اینکه شرکت کنندگان در مراسم پیاده 
روی اربعین حسینی خود عراقی ها هستند و از طرفی هم آستان مقدس حضرت 
معصومه سلام الله علیها یک مکان بین المللی است تلاش کردیم که موکب را توسط 
خادمان عراقی و برای پذیرایی از زائران عراقی فعال کنیم و پذیرایی حداقلی آب، چای 

و میوه را داشته باشیم.
وی افزود: از آنجایی که هرگونه تجمع و راهپیمایی در داخل کشور ممنوع شده 
است، قرارگاه فرهنگی جهادی فاطمی در داخل کشور فعالیت می کند و مردم 
می توانند نذورات خود را به حساب قرارگاه فرهنگی جهادی فاطمی واریز کنند و این 
مبالغ صرف تهیه اقلام بهداشتی می شود. تهیه اطعام برای زائران به ویژه محرومین 
نیز در دستور کار است و مردم می توانند از طریق سایت آستان مقدس به نشانی 

www.amfm.ir در بخش هدایا و نذورات کمک های خود را انجام دهند.
احمدی تأکید کرد: همچنانکه مقام معظم رهبری تصریح کردند، آنچه مهم است 
دستورالعمل های ابلاغی ستاد ملی مبارزه با کرونا است و با توجه به این که دغدغه 
سلامت مردم بسیار مهم است توصیه ما این است که مردم از مراجعه به مرزها 
خودداری کنند و زیارت اربعین را از راه دور انجام دهند و زائرانی که به حرم مطهر 
حضرت معصومه سلام الله علیها و دیگر اعتاب مقدس تشریف می آورند با رعایت همه 
مسائل بهداشتی و حفظ فاصله و استفاده از ماسک و ضدعفونی دستها در ورودی 
ها باشد و امیدواریم به برکت سیدالشهدا)ع( هرچه زودتر شاهد نابودی این ویروس 

باشیم و امور به حالت عادی خود برگردد.

رئیس پلیس فتا استان قم :

فروش مدرک تحصیلی جعلی دام مجرمان 
سایبری برای خریداران 

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: ترک تحصیل کردگانی که امروزه از موقعیت خوبی 
در جامعه برخوردارند و برای پرستیژ اجتماعی خود به دنبال خرید مدرک دانشگاهی 

هستند، بهترین طعمه برای مجرمان سایبری هستند. 
علی موالی اظهار داشت: مجرمان سایبری با شناسایی برخی افراد در فضای 
مجازی به خصوص در شبکه های اجتماعی و طرح رفاقت با آن ها و وسوسه کردن 
طعمه های خود برای خرید مدرک دانشگاهی این افراد را قربانی اهداف مجرمانه 

خود می کنند.
وی در خصوص شیوه و شگرد مجرمان سایبری در این خصوص افزود: مجرمان 
سایبری یا تقاضای واریز وجه به حساب های مشخصی را می کنند و بعد از گرفتن 
پول دیگر پاسخگو نیستند و یا با هدایت این افراد به درگاه های جعلی بانکی اقدام 
به سرقت اطلاعات بانکی آن ها می کنند که در هر دو صورت با توجه به مجرمانه 
بودن فعل، این افراد حتی جرات طرح شکایت هم ندارند و به راحتی قربانی مجرمان 
یادآور شد: جمع آوری اطلاعات  قم  استان  فتا  پلیس  رئیس  سایبری می شوند. 
متقاضیان از دیگر اقدامات مجرمان سایبری در تبلیغ فروش مدرک جعلی است 
و بعد از جمع آوری این اطلاعات با مهندسی اجتماعی این افراد را طعمه اهداف 
مجرمانه خود می کنند. سرهنگ موالی گفت: فریب تبلیغات فروش مدرک تحصیلی 
در فضای مجازی به خصوص شبکه های اجتماعی را نخورید و در این خصوص از 

واریز هرگونه وجه به حساب دیگران خوداری کنید.
وی اظهار کرد: افرادی که در فضای مجازی اقدام به فروش مدارک جعلی می کنند 
و افرادی که این مدارک جعلی را خریداری کرده و در جایی ارائه می دهند، مجرم بوده 

و طبق قانون با این افراد برخورد می شود.
رئیس پلیس فتا استان قم گفت: هشدار های پلیس فتا را جدی گرفته و در صورت 
اطلاع از هرگونه فعالیت مجرمانه در فضای مجازی مراتب را از طریق نشانی پلیس فتا 

به آدرس www.cyberpolice.ir بخش ارتباطات مردمی گزارش کنید. 
 

قابل توجه زائران اربعین حسینی،

 پایانه های مرزی ایران با کشورعراق 
مسدود است 

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان گفت: پایانه های مرزی ایران با 
کشور عراق مسدود است. 

 سرهنگ سیدمجتبی اشرفی اظهار داشت: با توجه به شیوع ویروس منحوس 
کرونا درجهان و برابر تصمیم ستاد برگزاری مراسم اربعین و اعلام رسمی کشورعراق 
مبنی بر عدم صدور روادید برای زائران مراسم اربعین، امسال مراسم پیاده روی اربعین 

حسینی برگزار نخواهد شد.
این مقام انتظامی ضمن اشاره به مسدود بودن پایانه های مرزی ایران با کشورعراق 

بیان داشت: هیچ مجوزی برای سفر موکب  داران عزیز به عراق صادر نخواهد شد.
سرهنگ اشرفی تصریح کرد: مرزهای جمهوری اسلامی ایران بر روی زائران سایر 
کشورها که برای شرکت در مراسم پیاده روی اربعین حسینی قصد عبور از ایران به 

مقصد عراق را دارند نیز هم بسته است.
وی با بیان اینکه برای هیچ آژانس مسافرتی یا کاروان  زیارتی جهت ثبت نام زائران 
و اعزام کاروان به کشور عراق مجوز صادر نمی شود تصریح کرد: شهروندان مراقب 

باشند در فضای حقیقی و مجازی فریب تبلیغات افراد سودجو را نخورند.
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان از همه مشتاقان زیارت کربلای 
معلی خواست در راستای عمل به قانون و حفظ سلامت خود و دیگران از حرکت 
به سمت مرزهای مشترک با کشورعراق چه به صورت فردی و چه به صورت کاروانی 
خودداری کنند تا خدای نکرده شاهد سرگردانی، ابتلا به بیماری و سایر خطرات و 

تهدیدات احتمالی این عزیزان نباشیم. 

مدیرکل بهزیستی استان قم خبرداد:

ارائه سالانه بیش از ۲۰ هزار مشاوره ژنتیکی 
مدیرکل بهزیستی استان قم جامعه هدف خاص بهزیستی در استان را 3۵ هزار 

نفر دانست. 
مهدی پهلوانی ستوده ، با اشاره به دغدغه سازمان بهزیستی در تحولات اجتماعی، 
مجموع جامعه هدف خاص بهزیستی در استان را 3۵ هزار نفر دانست و اظهار 
داشت: زنان سرپرست خانوار، کودکان بد و بی سرپرست، آسیب دیده اجتماعی 
و افراد بهبودیافته معلولین و آسیب دیده نخاعی جزء جامعه هدف خاص سازمان 

بهزیستی هستند و مردم نیز جامعه عام بهزیستی به شمار می روند.
وی بهزیستی را متولی ارتقاء سلامت جامعه معرفی کرد و افزود: در مراکز مثبت 
محل  نیازهای  رفع  برای  درواقع  است،  قابل پیگیری  بهزیستی  خدمات  زندگی 
پایه ریزی شده است و در این مراکز با ایجاد بستری مناسب مردم و خیرین وارد عمل 

شده تا در راستای بهتر زیستن اقدامات مثمرثمری انجام شود.
از بالندگی سازمان بهزیستی  به گفته مدیرکل بهزیستی استان قم، ۴0 سال 
با عنوان بزرگ ترین دستگاه دولتی در ارائه خدمات می گذرد که از سال ۹۲ تعداد 
خانواده های مستمری بگیر این سازمان در استان از ۵ هزار نفر به ۸ هزار رسیده 
است، همچنین اجتماعات پیشگیری از اعتیاد نیز از حدود 300 هزار به یک میلیون 

300 هزار نفر رسیده است.
وی فعالیت خدمات مشاوره ای سازمان بهزیستی را در ایام کرونا چشمگیر اعلام 
کرد و گفت: با توجه به قرنطینه اجباری و افزایش مشاجرات خانوادگی، با همکاری 
مراکز مختلف و پیگیری همکاران در اورژانس اجتماعی و مراکز مشاوره ای پیشگیری 

از طلاق موارد کمی از مراجعین به طلاق ختم شد.
پهلوانی با اشاره به تعداد کل جامعه هدف خاص بهزیستی افزود: استان قم 
به عنوان راه مواصلاتی استان های دیگر بیشتر درگیر حوادث و تصادفات حین 
رانندگی می شود که در این میان تعداد ۵00 نفر ضایعه با آسیب نخاعی در استان 

وجود دارد که تحت پوشش بهزیستی امورات خود را می گذرانند.
وی با معرفی شماره های مشاوره ای و اورژانس اجتماعی عنوان کرد: شماره ۱۴۸0 
از ساعت ۸ صبح تا ۸ شب به صورت رایگان خدمات مشاوره ای ارائه می دهد، البته 
این خدمات طی سال های گذشته از 30 هزار و 3۱3 نفر به ۱0۶ هزار و ۱۲۸ نفر 
افزایش پیداکرده است البته در روزهای کرونایی هم فعالیت این مرکز گسترش یافته 
بود. مدیرکل بهزیستی استان قم با اشاره به بحث مشاوره ژنتیک در جلوگیری از 
موالید جدید دارای معلولیت افزود: از سال ۹۲ مشاوره های ژنتیک از ۴۶۵ نفر به 
۲۲ هزار و ۹00 نفر رسیده که در این مسیر در ابتدا آزمایش های لازم از افراد انجام 

می شود و در صورت لزوم روند مشاوره و درمان نیز پیگیری می شود.
وی از ساخت ۱۱0 کلیپ برای رعایت موارد قرنطینه در بحران کرونا خبر داد و 
گفت: ارائه مطالب در روزهای قرنطینه اجباری، آشنایی با شماره اورژانس اجتماعی 
۱۲3 را نیز در پی داشت که افراد در صورت مشاهده کودک، معلول و سالمند آزاری با 
این خط تماس گرفته و موارد را گزارش می کردند و مشاورین ما هم با حضور در محل 

موردنظر از آسیب اجتماعی پیشگیری می کردند.
مدیرکل بهزیستی استان قم اولویت کار بهزیستی را ایجاد شفافیت در کار معرفی 
کرد و افزود: به منظور رفاه حال همشهریان چند سامانه شفافیت ویژه مددجویان 
بهزیستی، دادرس مربوط به اموال و مسائل حقوقی، دیده بان، فرزندخواندگی و ثبت 
مراکز راه اندازی شده که ارائه مجوز ثبت به مراکز مختلف و نظارت بر عملکرد آن ها از 

سوی بهزیستی انجام می شود.
معرفی  اجتماعی  خدمات  ارائه  در  دولتی  دستگاه  بزرگ ترین  را  بهزیستی  وی 
کرد و یادآور شد: این مرکز از تمامی ظرفیت ها و پتانسیل های پیش رو در راستای 
خدمات رسانی در کمترین فاصله زمانی و بهترین وجه ممکن به مددجویان خود 

استفاده کرده تا تحولی اساسی در مسیر زندگی بهتر شکل بگیرد.

آیت الله حسینی بوشهری:

رسیدگی به معیشت مردم باید
 دراولویت باشد

امام جمعه قم خواستار خدمت رسانی بیشتر و منسجم تر به محرومان شد و گفت: 
رسیدگی به معیشت مردم باید اولویت اول همه کارهای شما باشد.

آیت الله  سید هاشم حسینی بوشهری دردیدار مدیران کل کمیته امداد استان 
های قم و گیلان با اشاره به اینکه کمیته امداد به دست مبارک حضرت امام )ره( 
بنیانگذاری شد و منشاء خیرات و برکات فراوانی تاکنون و درآینده بوده و خواهد بود 
گفت: این نهاد درحال حاضر پناهگاهی مطمئن برای کسانی است که احساس می 

کنند در زندگی دچار مشکل و بحران شده اند.
وی با بیان اینکه اسلام علاوه بر ابعاد عبادی، اخلاقی، فرهنگی و ابعاد گوناگون 
دیگر تأکید فراوانی در بعد اجتماعی دارد تأکید کرد: کار شما هم که خدمت به خلق 

خداست تحقق بخشیده به دستورات اسلام در جامعه اسلامی است.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با ابراز خرسندی از اینکه مجموعه مدیران و 
کارکنان کمیته امداد، برای خدمت به محرومان و نیازمندان نگاه خالصانه و صادقانه 
دارند گفت: در اسلام نگاه خوب و محبت آمیز به بندگان خدا و تلاش برای رفع 
مشکلات آنها به ویژه فقرا عبادت است. وی شرایط دشورا اقتصادی کشور را خاطر 
نشان کرد و گفت: با وجود بحران های اقتصادی که حتی خیران هم به آنها دچار 
شده اند طبیعی است که درآمدهای کمیته امداد و کمک های مردمی به نیازمندان 
کم شود ولی فطرت پاک مردم و نوعدوستی آنها باعث شده است که حتی در این 
شرایط بیشتر به یاد فقرا باشند و به آنها کمک کنند. عضو مجلس خبرگان رهبری 
با تأکید بر اینکه مدیران جامعه اسلامی به ویژه کمیته امداد مسئولیت سنگینی به 
دوش دارند گفت: حتما خدمات رسانی ها را اولویت بندی کنید.  وی با تأکید بر اینکه 
رسیدگی به معیشت مردم باید اولویت اول همه کارهای شما باشد تصریح کرد: نگران 
این هستیم که پایه های دینی و ایمانی افراد به خاطر گرسنگی و مشکلات معیشتی 
دستخوش انحراف قرار بگیرد. آیت الله حسینی بوشهری توجه به مسائل فرهنگی 
مددجویان را اولویت دوم فعالیت های کمیته امداد عنوان و اظهار کرد: باید طوری 

کار کنید که مددجویان شما به ویژه فرزندان آنها در مسیر اسلام و انقلاب بمانند.
وی توجه به توانمندی مددجویان تحت حمایت کمیته امداد را نیز یادآور شد و تأکید 
کرد: از مشاغل خانگی غافل نشوید که نه تنها به اقتصاد کشور کمک می کند بلکه 

بسیاری از آسیب های مهم اجتماعی را کاهش می دهد.
امام جمعه قم از حضور مدیرکل کمیته امداد استان گیلان و شیوه تبادل نظر کمیته 
های امداد کشور استقبال و تأکید کرد: خوب است که از این تبادل نظرها مجموعه 

ای تدوین شود تا خدمت رسانی به فقرا و محرومان بیشتر و منسجم تر انجام شود.
 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم مطرح کرد:

تشکیل صندوق منابع طبیعی درقم
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: اکنون در آستانه تهیه طرح 
تاسیس صندوق هستیم که این طرح برای تایید مورد بررسی قرار گرفته است و 
امیدواریم تا پایان سال جاری بتوانیم تشکیل این صندوق را با یک میلیارد تومان 

سرمایه اولیه در قم رقم بزنیم. 
سید محمدتقی سجادی از تشکیل صندوق های منابع طبیعی در ۱۲ استان 
کشور یاد کرد واظهارداشت : هفت تشکل فعال و نیمه فعال و همچنین تعدادی از 
تعاونی های تولید حوزه کشاورزی که در اساسنامه آن ها نیز به مباحث منابع طبیعی 
این  از ظرفیت  بتوانیم  امیدواریم  استان قم وجود دارند که  اشاره شده است در 
تعاونی ها برای راه اندازی صندوق منابع طبیعی استفاده کنیم. سجادی عنوان کرد: 
اکنون در آستانه تهیه طرح تاسیس صندوق هستیم که این طرح برای تایید مورد 
بررسی قرار گرفته است و امیدواریم تا پایان سال جاری بتوانیم تشکیل این صندوق 
را با یک میلیارد تومان سرمایه در قم رقم بزنیم. وی از بی توجهی به ظرفیت های 
اقتصادی منابع طبیعی از جمله بهره برداری عرفی در منابع طبیعی طی سال های 
اخیر گلایه کرد و گفت: تشکل ها و مجموعه های فعال در حوزه منابع طبیعی 

می توانند در فعال سازی ظرفیت های اقتصادی این حوزه مشارکت داشته باشند.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم ادامه داد: اکنون نیز گروهی از 
و  سرمایه  گذاری  برای  اما  نیستند  تشکل  و  بهره بردار  که  هستند  سرمایه گذاران 
فعالیت در عرصه منابع طبیعی آماده هستند و با استفاده از ماده 3 قانون حفاظت و 

بهره برداری از جنگل ها برای مشارکت با آن ها اقدام می کنیم.

اجتماعی

مینا اینانلو

کاهش باروری و افزایش امید به زندگی زمینه های حجیم شدن سالمندی را فراهم کرده، 
امری که استمرار آن لزوم اتخاذ تدابیر و راهکارهای جمعیتی و سیاستی را در سطحی بسیار 

وسیع دو چندان کرده است. 
در تقویم جهانی،  اول اکتبر هر سال به عنوان روز جهانی سالمندان نامگذاری و گرامی 
داشته می شود که یکم اکتبر امسال با ده مهرماه برابر شده است. این نامگذاری در سال 
۱۹۸۲ توسط سازمان ملل انجام پذیرفت.  در این سال سازمان ملل ، شورای جهانی 
سالمندی را تشکیل  و در همان سال طرحی را برای تعیین یک روز جهانی برای سالمندان 
ارائه داد تا اینکه در سال ۱۹۹0 این شورا اول اکتبر را »روز جهانی سالمندان« تعیین کرد.  
روز جهانی سالمندان با هدف آگاه سازی و با تمرکز سازمان ها بر این موضوع و برنامه 

سازمان ملل متحد در زمینه پیری و سالمندی نامگذاری شده است.
همه ساله درایران نیز هفته ای تحت عنوان هفته ملی سالمند تعیین و برنامه های متنوعی 
به همین مناسبت برگزار می گردد. همچنین هر ساله از طرف سازمان جهانی شعاری 
برای این روز در نظر گرفته می شود که امسال نیز شعار »کرونا، فرصتی برای تغییر نگاه به 
سالمندان« انتخاب شد. امری که اهمیت آن سبب شد با »محمود مشفق«، مدیر گروه 
جمعیت شناسی دانشگاه علامه طباطبایی به گفت و گو بنشینیم.  وی با بیان این که  ۲۵ 
درصد از کل هزینه های پزشکی و درمانی بر اساس برآوردهایی که صورت می گیرد برای 
سال های آخر عمر می باشد؛ بر سالم پیر شدن تاکید و سالم پیر شدن را منوط به  این 
دانست که  که افراد چقدر در دوران میان سالی و جوانی مراقب سلامتی خود هستند .  وی 
گفت  تدابیر سیاستی برای رسیدن به دوران سالمندی  باید در سطوح مختلف همچون 

خانواده، محله، شهر، ادارات، سازمان ها، نهادها و در سطح کلان ملی اتخاذ شوند.
پیش بینی های جمعیتی جهان و ایران

مشفق در خصوص پیش بینی های جمعیتی ایران گفت: در مورد ایران پیش بینی های 
اخیر نشان می دهد که در سال ۲0۲0 حدود ۶.۶ درصد جمعیت بالای ۶۵ سال هستند 
که این عدد تا سال ۲0۵0 به حدود ۲0 درصد می رسد. همچنین میانه سنی ما در حال 
حاضر حدود 3۲ سال است که تا سال ۲0۵0 به ۴0 سال می رسد و جمعیت ما سالخورده 
تر می شود. اما در ارتباط با نسبت سالمند به جمعیت در مقابل ۱۵ نفر جمعیت یک نفر 
سالمند بالای ۶۵ سال داریم که در سال ۲0۵0 به حدود یک نفر در مقابل ۵  نفر می رسد. 
یعنی در مقابل هر ۵ نفر جمعیت یک نفر سالمند بالای ۶۵ سال خواهیم داشت که تقریبا 
این نشان می دهد که گرچه کشورهای اروپایی و توسعه یافته زودتر گذار جمعیتی شان را 

شروع کرده اند اما سالمندی ما شبیه این کشورها خواهد بود.

مشکلات سالمندی
این استاد دانشگاه پیرامون مسائل و مشکلات سالمندان گفت: یکی از دلایل اصلی 
سالمند شدن جمعیت،  افزایش امید به زندگی است. وقتی زندگی سالمندی افزایش می 
یابد، درآمد و حقوق بازنشستگی هم می بایست  سال های بیشتری از زندگی افراد را تحت 
پوشش قرار بدهد. یعنی اگر مثلا در دوره جوانی جمعیت، پوشش افراد تا ۱0 سال بود 
الان حداقل این مدت به ۲۵ تا 30 سال افزایش یافته است و این یکی از مهمترین چالش 
هایی هست که صندوق های بازنشستگی با آن مواجه هستند.  از طرف دیگر حجیم بودن 
ورودی نسل های انفجار موالید به سن سالمندی و از طرفی کوچک شدن و آب شدن نسل 
های در سن کار و فعالیت،  بار وابستگی سالمندان را افزایش می دهد و در نتیجه استمرار 
حمایت های بین نسلی را  با مشکل مواجه می کنند. بنابراین حجیم شدن جمعیت 
سالمند از یک طرف و از طرف دیگر کاهش مستمر نسل های در سن کار باعث اختلال 
در حمایت های بین نسلی می شود. وی افزود: از طرفی عمدتا سنین سالمندی بیشترین 
هزنیه های بهداشتی و درمانی را در بر دارد؛ یعنی می توانیم بگوییم ۲۵ درصد از کل هزینه 
های پزشکی و درمانی بر اساس برآوردهایی که صورت می گیرد برای سال آخر عمر هست. 
بنابراین یکی از مسائلی که ما در اینجا خواهیم داشت افزایش هزنیه های درمان و پزشکی 
است که بیشتر مربوط به بیمارستان و بستری شدن سالمندان است. همچنین افزایش 
افراد سالمند مفاهیم اجتماعی و فرهنگی را در خصوص سالمندی تغییر می دهد و باعث 
می شود که حتی بازارهای کار و نوع تقاضا برای کالا و خدمات تغییر کند. حمل و نقل، 

حمایت اجتماعی و روابط خانوادگی همه دستخوش تغییرات قابل ملاحظه خواهند شد.
مشفق در خصوص تدابیر و راهکارهای سیاستی برای سالمندان گفت: تدابیر برای 
سالمندان باید چند بعدی باشد و ابعاد اقتصادی، رفاهی، اجتماعی- فرهنگی، بهداشتی 
و ابعاد مختلف زندگی سالمندان را در بر بگیرد.  از طرفی این تدابیر باید چند سطحی هم 
باشند و در سطح خانواده، محله، شهر، ادارات، سازمان ها، نهادها و در سطح کلان ملی 
اتخاذ شوند. برای مثال یکی از تدابیر مهم برای سالمندان فرهنگ سازی جهت تکریم و 
احترام به سالمندان در خانواده، اماکن عمومی، اتوبوس ها، متروها، پارک ها، فضای 
خانوادگی و فضای عمومی و کلی جامعه است. این استاد دانشگاه افزود: تدبیر دیگر تامین 
تسهیلات حمل و نقل آسان برای سالمندان است. زیرا بسیاری از وسایل حمل و نقل برای 
سالمندان مناسب نیست. مورد دیگر مناسب سازی مکان های زندگی و اماکن عمومی 
برای سالمندان است. برای مثال خانه های سالمندان باید مناسب و استانداردهای لازم 
را دارا باشند.  همچنین فرهنگ سازی مناسب جهت تغییرالگوی تغذیه، فعالیت فیزیکی و 
چگونگی مقابله با تنهایی و انزواهای  ناشی از دوره سالمندی و اجرای طرح های غربالگری 

سالمندان و توانمندسازی آنها جهت استفاده از رسانه های گروهی نیز اهمیت دارد. 

کشور سالم در گرو جوانانی که در سلامت پیر می شوند

دوچرخه سواری کودکانه با دلشوره های مادرانه؛

خیابان های قم مسیر ویژه برای دوچرخه ندارد
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یک نماینده مجلس:

تعاونی ها تاب آوری اقتصاد در تحریم را 
بالا می برند

جمع آوری  با  تعاونی ها  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  ملایر  نماینده 
سرمایه های خرد مردم در کارگاه ها به تولید می پردازند و می توانند در شرایط 

تحریم تاب آوری اقتصاد کشور را بالا ببرند. 
»احد آزادی خواه« روز شنبه در گفت و گو با ایرنا اظهارداشت: الگوی اسلامی 
تعاون یک مسیر مهم برای مردمی سازی اقتصاد کشور است و تعاونی ها یکی از 

روش های مهم برای مردمی سازی اقتصاد هستند. 
و  تعاونی ها  با  جامعه  مختلف  اقشار  وصل  روش های  باید  کرد:  تاکید  وی 
حاکمیت تسهیل شود. نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: 
تعیین سهم ۲۵ درصدی از اقتصاد برای تعاونی ها در برنامه  ششم نشان از اعتماد 

و توجه خاص قانون گذار به این بخش است. 
وی افزود: با به چرخش درآوردن چرخ تعاونی ها می توان در همه بخش ها از 
ظرفیت این بخش از  جمله ایجاد شرکت های بین المللی و حمل و نقل استفاده 

کرد البته باید مشکلات این بخش نیز احصا و مرتفع شود.
عضو کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس با بیان اینکه در راستای 
نوآوری  صندوق های  تعاونی ها  قالب  در  می توان  جوانان  اشتغال  از  حمایت 
همچون  تشویقی  طرح های  با  می تواند  تعاون  وزارت  افزود:  دهیم،  تشکیل 
حمایت از سرمایه گذاران در تعاونی ها و تضمین سرمایه های آنها افرادی که دارای 

سرمایه های خرد هستند را ترغیب کنند تا در تعاونی ها وارد شوند.
وی با بیان اینکه در کنار حمایت مالی از تعاونی ها می توان از اقدامات نوآورانه 
و تجارب جدید در زمینه توسعه تعاونی ها بهره گرفت، اظهار داشت: با راه اندازی 
تعاونی های نوآورانه همچون جوانان و زنان می توان از ظرفیت های موجود به 
خوبی استفاده کرد. آزادی خواه با بیان این که باید به سمت هدفمند کردن 
تعاونی ها و پرداخت تسهیلات هدفمند به آنها حرکت کنیم،اظهارداشت: بانک 
توسعه تعاون و صندوق کارآفرینی امید باید با تفاهم نامه هایی که با تعاونی ها و 
دستگاه متولی آنها منعقد می کنند بخش قابل توجهی از منابع خود را به این 

بخش اختصاص دهند.

اصلاحیه
شماره  به   ۱3۹3۶033000۱0۱۸0۶۹ شماره  رای 

در  غلامعلی  فرزند  یونسی  صمد  آقای  کلاسه۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۲۶۹3 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۲/۲۸ مترمربع باقیمانده پلاک شماره 
۱۱۲۴0 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از آقای سیداحمد رضوی صادره در دفتر 3۱۹ صفحه ۲۱۹ 
)م الف ۶۶۶3( که در دو نوبت ۱3۹۹/0۴/۲۵ و ۱3۹۹/0۵/۱۱ در روزنامه ایمان 
چاپ گردیده است در قسمتی از این آگهی به اشتباه منطقه دو درج گردیده است 

که منطقه یک صحیح میباشد.

وارد مسیر رشد خود خواهد شد.  دیگر  بار  آینده،  ماه های  در  بازار سرمایه   
کارشناسان برای سرمایه گذاران خرد توصیه هایی دارند تا این بار، سرمایه های خود 

را با ریسک کمتری به بورس بیاورند.
پس انداز برخی از مردم، رقم قابل توجهی نیست و شاید تنها چند برابر درآمد 
ماهانه  باشد. رقمی که ممکن است بزرگ نباشد، اما همیشه برای حفظ ارزش 
پیش  دارد. چند سال  قرار  آنها  برابر  در  تورم، گزینه های مختلفی  برابر  در  آن 
مؤسسه های مالی و اعتباری بخشی از این پس اندازها را به عنوان سپرده و با وعده 
سودهایی بالاتر از سودهای بانکی جذب کردند و به دلایل مختلف، نه توانستند 

سودهای وعده داده شده را بپردازند و نه اصل پول مردم را بازگردانند.
چند سال گذشت و این بار بورس تبدیل به مقصد سپرده های خرد مردم برای 
سرمایه گذاری شد. مردمی که به امید روزهای سبز بازار و شاخص صعودی بورس، 
از معامله گری  آنها  شروع به خریدوفروش سهام شرکت ها کردند و شاید همه 
و تحلیل این بازار به اندازه کافی اطلاع نداشتند. این ناآگاهی موجب برخی 
رفتارهای هیجانی و تحمیل زیان به سرمایه گذاران شد و در نتیجه، سرمایه گذاران 

خواستار دخالت دولت در قالب اتخاذ برنامه های حمایتی از بازار سرمایه شدند.
کارشناسان معتقدند حمایت اخیر دولت از بورس، نوعی سرمایه گذاری است 
که به واسطه ارزندگی سهام شرکت ها انجام می شود؛ در واقع ورود منابع دولتی 
به بورس، به صورت موقت نقش حمایتی از این بازار را خواهد داشت و سودآوری 

سهام شرکت ها و نقدشوندگی بازار به گونه ای است که امکان خروج اصل این منابع 
در آینده وجود دارد.

منابع دولتی حامی موقت بورس
احسان رضاپور کارشناس بازار سرمایه در این رابطه به ایرناپلاس گفت: نقش بازار 
سرمایه، تأمین مالی  بنگاه های اقتصادی کشور است. بنابراین رونق بازار ثانویه، 
زمینه ساز و تقویت کننده تأمین مالی بنگاه های اقتصادی در بازار اولیه است. در 
چند ماه اخیر که بازار سرمایه به واسطه شرایط هیجانی، روند نزولی را در پیش 
گرفت، به دلیل عدم اطلاع سرمایه گذاران، شاهد افت قیمت سهام شرکت ها 
بودیم. در واقع افراد سهام خود را در هر قیمتی به فروش رساندند و این موضوع 
موجب شد جهت گیری منابع از سمت بازار سرمایه به دیگر بازارها و فرصت های 

سرمایه گذاری از جمله مسکن، خودرو و ارز حرکت کند.
وی ادامه داد: این در حالی است که رونق بازار سرمایه و شرایط پایدار آن موجب 
می شود منابع به صورت هدفمند در اختیار بنگاه های اقتصادی قرار گیرد و صرف 
افزایش تولید و بهبود بهره وری شود. اکنون سرمایه گذاری در سهام شرکت ها یکی 
از سودآورترین گزینه ها و فرصت های سرمایه گذاری جذاب در کشور محسوب 
می شود. در نتیجه، منابعی که از طرف دولت به این بازار وارد و صرف خرید سهام 
شرکت های ارزشمند شده، با ایجاد ارزش افزوده و همچنین به واسطه نقدشوندگی 
که در این بازار وجود دارد می تواند در آینده از بورس خارج شود. بنابراین منابعی 

که توسط دولت به بورس وارد شده  می تواند نقش موقتی را به عنوان حامی در 
این بازار ایفا کند.

سرمایه گذاران خرد از ابزارهای مختلف سرمایه گذاری بورسی 
بی اطلاعند

رضاپور با تأکید بر تفاوت نقش حمایتی دولت در بورس و مؤسسه های اعتباری 
گفت: مردم باید نسبت به این موضوع آگاه باشند که پذیرش پیشنهاد بازدهی 
که بیشتر از بازدهی بدون ریسک باشد، به معنای پذیرش ریسک های بیشتر 
برای آنهاست. این موضوع ممکن است در بازار سرمایه که ابزارهای مختلفی با 
ریسک های متفاوت در آن وجود دارد و همچنین در بانک ها و مؤسسه های مالی 
و اعتباری مشاهده شود. بنابراین فعالان بازار سرمایه باید بدانند با سرمایه گذاری 
در این بازار نیز با ریسک های مختلفی مواجه خواهند شد. البته ابزارهای مختلف 
با ریسک های متفاوت در این بازار وجود دارد اما رفتار ماه های اخیر سرمایه گذاران 
خرد نشان داد درباره این ابزارها آگاهی ندارند. وی ادامه داد: افراد بسیار زیادی، 
بدون اطلاع از یک صنعت و ویژگی های و بدون شناخت وضعیت شرکت ها و 
بررسی وضعیت ترازنامه آن ها و دیگر اطلاعات ضروری، نسبت به سرمایه گذاری 
در سهام آنها اقدام می کنند. این در حالی است که سرمایه گذاری مستقیم در 
بورس، فعالیتی تخصصی و نیازمند تجزیه و تحلیل وضعیت شرکت هاست. به 
همین دلیل معمولا به افراد توصیه می شود منابع خود را از طریق صندوق های 
سرمایه گذاری و روش های غیرمستقیم وارد بازار کنند، اما در عمل مشاهده شده 
به دلیل شرایط رشد پرشتاب بورس، بسیاری از سرمایه گذاران خرد، این ضرورت را 

نادیده گرفتند و به صورت مستقیم در بورس سرمایه گذاری کردند.
انتخاب های کم ریسک تر در دور بعدی رونق بورس

این کارشناس بازار سرمایه با یادآوری نتیجه انتخاب روش مستقیم خریدوفروش 
سهام شرکت ها در بورس توسط سرمایه گذاران خرد گفت: نتیجه این انتخاب را 
در هفته های اخیر با رفتارهای هیجانی و صف های فروش مشاهده کردیم. این 
از صندوق های سرمایه گذاری،  استفاده  با  افراد می توانند  که  در حالی است 
خدمات شرکت های سبدگردان و انتخاب ابزارهای کم ریسک تر در این بازار حضور 
پیدا کنند. تجربه هفته های اخیر نیز نشان داد، کاهش ارزش سرمایه افرادی 
که از روش های غیرمستقیم سرمایه گذاری در بورس مانند صندوق ها استفاده 
کردند، نسبت به افرادی که به صورت مستقیم در سهام شرکت ها سرمایه گذاری 
کردند به مراتب کم تر بوده است. وی افزود: بازار سرمایه در ماه های آینده، بار دیگر 
وارد مسیر رشد خود خواهد شد. بنابراین به سرمایه گذاران خرد توصیه می شود 
در دوره رونق بعدی این بازار از روش های سرمایه گذاری غیرمستقیم استفاده 
کنند، زیرا ریسک کمتری برای آن ها به همراه دارد. صندوق های سرمایه گذاری 
یکی از بهترین ابزارها برای سرمایه گذاران خردی است که می خواهند ضمن 

سرمایه گذاری در بورس، ریسک پایین تری را متحمل شوند.

پیشنهاد کارشناسان به سهامداران خُرد؛

در ماه های آینده رونق بورس چه باید کرد؟

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 
و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

۱- رأی شماره ۱3۹۹۶033000۲00۶۹۱۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۲00۲۸0۴مربوط به نازنین کارگری فرزند ایمان درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶0/۵0متر مربع پلاک شماره ۲۱۸۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین 

رضویان احدی از ورثه محمد رضویان )م الف۷۶۲0(
۲- رأی شماره ۱3۹۹۶033000۲00۸۴۶۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۲00۱۸3۷ مربوط به نیت علی آزموده فرزند قربانعلی  درقسمتی ازششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۴۵  متر مربع پلاک شماره ۱۹۴۷/۱۱0/30۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم موروثی از قربانعلی آزموده ثبت 

دفتر۲03صفحه۵۵۶ )م الف۷۶۲۲(
3- رأی شماره ۱3۹۹۶033000۲00۹۲0۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۲00003۲ مربوط به علی محمد ایمانی فرزند فرج آقا درقسمتی ازششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷3/۵0متر مربع پلاک شماره ۱۹۱3/۱۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت متقاضی طی سند رسمی 

شماره ۸3۶0۸مورخ۷3/۱0/۱۲دفترخانه۲0قم)م الف۷۶۲۹(
۴- رأی شماره ۱3۹۹۶033000۲00۹۲۱۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۲0۱3۵۴0 مربوط به اعظم موسیوند فرزند محمد درقسمتی ازششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱33متر مربع پلاک شماره۲۲۶۷اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از زهرا 

محمودزاده حسینی ورثه خدیجه برقعی )م الف۷۶3۱(
۵- رأی شماره ۱3۹۹۶033000۲00۶3۴0 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۲00۱033 مربوط به حسین جعفری فرزند سلیمان درقسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۷متر مربع پلاک شماره ۱۹۵۷/3/۷۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی  سند مالکیت 

مشاعی  ثبت دفتر 3۵۶صفحه۲۲۹ )م الف۷۵3۴(
۶- رأی شماره ۱3۹۹۶033000۲00۲۷۲۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۲000۲۴۶ مربوط به زهرا اکرامی مقدم فرزندعبدالحسین درقسمتی از ششدانگ 

قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۷/۸0متر مربع پلاک شماره ۲۶0۵/۷۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 
الواسطه از حبیب اله برخورداری که نام خانوادگی ایشان به رضائی منش تغییر یافته ثبت دفتر۱۵۸صفحه3۷۹)م الف۷۵3۵(

۷- رأی شماره ۱3۹۹۶033000۲00۶۸03 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۲00۲۶۶۲ مربوط به فرهاد اسم خانی فرزند غلامعلی  درقسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱00 متر مربع پلاک شماره ۲۵۸۸/۲۷۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت  

مشاعی ثبت دفتر۲۴۷صفحه۲۵3 )م الف۷۵۴۶(
۸- رأی شماره ۱3۹۹۶033000۲00۶۸0۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۲00۲۶۵۲ مربوط به غلامعلی اسم خانی فرزند لطفعلی درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱00 متر مربع پلاک شماره ۲۵۸۸/۲۷۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت  

مشاعی ثبت دفتر۲۴۷صفحه۲۵3 )م الف۷۵۴۷(
۹- رأی شماره ۱3۹۹۶033000۲00۷۲۱۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۲000۴00 مربوط به حسین رستمی فرزند شمس اله درقسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۹/۷0متر مربع پلاک شماره ۲3۸۶/۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از شمس اله رستمی  )م الف۷۵۴۸(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 

نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۰۷/۱۳ 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۹۹/۰۷/2۹
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

ذیل تأیید نموده اند.
۱- رای شماره  ۱3۹۹۶033000۱00۶3۱۴مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱000۷۵۸ 
مربوط به اعظم غفاری فرزند غظنفر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت۱۴0مترمربع پلاک شماره 
۱0۹۲۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 

الکترونیکی ۱3۹۹۲033000۱00۹۷۲۱ )م الف ۷۶۱۹(
۲- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۶۶۱0 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱000۸0۷ 
مربوط به علی ایل خانی فرزند غلامرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱0۴/3۷ متر مربع پلاک 
شماره ۹۴۵۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سندقطعی به شماره3۵۱۹۵مورخ 

۱3۹۹/0۵/0۸دفترخانه ۵۵قم )م الف۷۶۲۱(
 3- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۶۲۲3 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۱00۱۹۷3 
مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  درسه  حسین  فرزند  بیات  علی  به  مربوط 
ششدانگ۱۸0 متر مربع پلاک شماره ۱۱۱۹۵و۱0۵30 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم سندقطعی به شماره۲۵3۷۵مورخ۹۸/0۸/۲۵دفترخانه3۹قم)م الف ۷۶۲3(
۴- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۶۲۲۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۱00۱۹۷۴ 
مربوط به لیلا بهمن فرزند علی درسه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ۱۸0 
متر مربع پلاک شماره ۱۱۱۹۵و۱0۵30اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

قطعی به شماره ۲۵3۷۵ مورخ۹۸/0۸/۲۵ دفترخانه 3۹ قم )م الف ۷۶۲۴(
کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱000۵۴0  پرونده  به  شماره ۱3۹۹۶033000۱00۶30۵مربوط  رای   -۵
مربوط به احمد بابائی پور فرزند مهدی در یک ونیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ ۲۵۸/۴۸متر مربع پلاک شماره۱0۶0۱اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱3۹۷۲033000۱0۲۸۹۸۹ به موجب سند صلح خیاری 

۱۹۲۸3مورخ ۱3۹۷/۱۲/۲۷دفترخانه۶۶قم با حق خیار فسخ و حفظ منافع مادام العمر )م الف ۷۶۲۵(
کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱000۵۴۲  پرونده  به  شماره ۱3۹۹۶033000۱00۶30۷مربوط  رای   -۶
مربوط به محدثه بابائی پور فرزند مهدی در یک ونیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ ۲۵۸/۴۸متر مربع پلاک شماره۱0۶0۱اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱3۹۷۲033000۱0۲۸۹۸۹   به موجب سند صلح 
خیاری ۱۹۲۸3مورخ ۱3۹۷/۱۲/۲۷دفترخانه۶۶قم با حق خیار فسخ و حفظ منافع مادام العمر)م الف 

)۷۶۲۶
۷- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۶30۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱000۵۴۱ 
مربوط به مهسابابائی پور فرزند مهدی در یک ونیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ ۲۵۸/۴۸متر مربع پلاک شماره۱0۶0۱اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱3۹۷۲033000۱0۲۸۹۸۹   به موجب سند صلح 
خیاری ۱۹۲۸3مورخ ۱3۹۷/۱۲/۲۷دفترخانه۶۶قم با حق خیار فسخ و حفظ منافع مادام العمر )م الف 

)۷۶۲۷
۸- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۶303 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱000۵3۹ 
مربوط به زهرا ترابی راد فرزند محمد  دریک و نیم دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ۲۵۸/۴۸ مترمربع پلاک شماره ۱0۶0۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱3۹۷۲033000۱0۲۸۹۸۹ به موجب سند صلح خیاری 

۱۹۲۸3مورخ ۱3۹۷/۱۲/۲۷دفترخانه۶۶قم با حق خیار فسخ و حفظ منافع مادام العمر )م الف ۷۶۲۸(
۹- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۵۱۱۷مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۷۱۱۴۴3000۱00۱۷۸۴ 

مربوط به فردوس مولائی فرزند قلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 3۸/۶۴متر مربع پلاک 
شماره ۱۱۵۷۸/۲۹۱اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از حبیب اله نیکو حرف صادره در دفتر ۱۸۸صفحه۲00 )م الف۷۶30(
۱0- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۶۱۸3 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱000۷0۴ 
مربوط به حمید ظهرابی فرزند عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۵0متر مربع پلاک 
شماره ۱۱۱۵۲اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره۵۱۷3۴مورخ 

۱3۹۸/0۵/۲0دفترخانه ۵۹قم )م الف۷۶3۲(
۱۱- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۱۹۲۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۱00۲۱۲3 
مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در  سیدمحمد  فرزند  شیرازی  زاده  الله  آیه  لیلی  به  مربوط 
۲۵3/۴۷مترمربع پلاک شماره ۱۴۹۵و۱۴۹۶اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

سندقطعی به شماره۱3۲30۷مورخ ۱3۷۹/۱۲/۲۸دفترخانه ۲0قم )م الف۷۶33(
۱۲- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۴۵۴3مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱0003۷۷ 
مربوط به حسین ابراهیمی خاکباز فرزند رمضان  در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۷0/۷0 
مترمربع پلاک شماره ۱۱۹۱۵اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت 

مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱3۹۶۲033000۱0۲۵3۶۴)م الف ۷۵3۲(
۱3- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۴۵۴0مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱0003۷۹ 
مربوط به ابوالفضل ابراهیمی خاکبازفرزند رمضان  در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱3۴/۹۲ 
مترمربع پلاک شماره ۱۱۹۱۵اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت 

مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱3۹۶۲033000۱0۲۵3۶3)م الف ۷۵33(
۱۴- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۵۱3۹مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱000۱۲0 
مربوط به علی رحمانی شمس فرزند حسن در چهاردانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ  ۱۴۶/30 مترمربع پلاک شماره ۱0۲۷3اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم سند  قطعی به شماره ۵۴۵۴۶مورخ ۸۲/0۶/۲۹دفتر خانه ۱۴قم)م الف ۷۵3۶(
۱۵- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۵۱۴0مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱000۱۲۱ 
مربوط به نرگس دهقانی فرزند غلامعلی در دودانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ۱۴۶/30 مترمربع پلاک شماره ۱0۲۷3اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

سند قطعی به شماره ۵۴۵۴۶مورخ۸۲/0۶/۲۹دفترخانه ۱۴قم)م الف ۷۵3۷(
۱۶- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۵۶۲0مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۷۱۱۴۴3000۱00۲۴۴۴ 
مربوط به عبداله فخاران فرزند احمد  در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱0۹/۴۹ مترمربع پلاک 
شماره ۱0۴0۱/۲اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۸3۲۸۹مو

رخ۱3۹۷/0۸/۱۴دفترخانه۲۴قم)م الف ۷۵3۸(
۱۷- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۴۵۴۵مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3000۱0000۶۵ 
مربوط به جواد حلاجیان فرزند حسین  در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۱۶/۱۸مترمربع پلاک 
شماره ۱۱00۵اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره۱۶۴۱۴مورخ

۱3۹۷/0۷/0۷دفترخانه۷۵قم)م الف ۷۵3۹(
۱۸- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۵۱۸۹مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۱00۲0۷۲ 
مربوط به ابراهیم جعفری فرزند عزیزاله در دوسهم مشاع از هشت سهم  ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ۱0۵ مترمربع پلاک شماره ۱0۶۹۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم سهم الارث متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت بشماره دادنامه ۹۸0۹۹۷۲۵۲۴00۲۸۲0 
مورخ۱3۹۸/۱0/۱۶شعبه۴0شورای حل اختلاف قم از مالکیت عزیزاله جعفری به موجب سند قطعی 

۱۸۵۱۴مورخ۱3۵۴/۱0/0۶دفترخانه۱۴قم)م الف ۷۵۴0(
۱۹- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۵۱۹0مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۱00۲0۷3 

مربوط به فرخنده جعفری فرزند عزیزاله در یک سهم مشاع از هشت سهم  ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت ششدانگ۱0۵ مترمربع پلاک شماره ۱0۶۹۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم سهم الارث متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت بشماره دادنامه ۹۸0۹۹۷۲۵۲۴00۲۸۲0 
مورخ۱3۹۸/۱0/۱۶شعبه۴0شورای حل اختلاف قم از مالکیت عزیزاله جعفری به موجب سند قطعی 

۱۸۵۱۴مورخ۱3۵۴/۱0/0۶دفترخانه۱۴قم )م الف ۷۵۴۱(
۲0- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۵۱۹۱مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۱00۲0۷۴ 
مربوط به محمد جعفری فرزند عزیزاله  در دو سهم مشاع از هشت سهم  ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ۱0۵ مترمربع پلاک شماره ۱0۶۹۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم سهم الارث متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت بشماره دادنامه ۹۸0۹۹۷۲۵۲۴00۲۸۲0 
مورخ۱3۹۸/۱0/۱۶شعبه۴0شورای حل اختلاف قم از مالکیت عزیزاله جعفری به موجب سند قطعی      

۱۸۵۱۴مورخ۱3۵۴/۱0/0۶دفترخانه۱۴قم )م الف ۷۵۴۲(
۲۱- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۵۱۹۲مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۱00۲0۷۵ 
مربوط به معصومه جعفری   فرزند عزیزاله در یک سهم مشاع از هشت سهم  ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت ششدانگ۱0۵ مترمربع پلاک شماره ۱0۶۹۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم سهم الارث متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت بشماره دادنامه ۹۸0۹۹۷۲۵۲۴00۲۸۲0 
مورخ۱3۹۸/۱0/۱۶شعبه۴0شورای حل اختلاف قم از مالکیت عزیزاله جعفری به موجب سند قطعی 

۱۸۵۱۴مورخ۱3۵۴/۱0/0۶دفترخانه۱۴قم )م الف ۷۵۴3(
۲۲- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۵۱۹3مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۱00۲0۷۶ 
مربوط به فاطمه جعفری فرزند عزیزاله در یک سهم مشاع از هشت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ۱0۵ مترمربع پلاک شماره ۱0۶۹۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم سهم الارث متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت بشماره دادنامه ۹۸0۹۹۷۲۵۲۴00۲۸۲0 
مورخ۱3۹۸/۱0/۱۶شعبه۴0شورای حل اختلاف قم از مالکیت عزیزاله جعفری به موجب سند قطعی 

۱۸۵۱۴مورخ۱3۵۴/۱0/0۶دفترخانه۱۴قم )م الف ۷۵۴۴(
۲3- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۵۱۹۴مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۱00۲0۷۷ 
مربوط به زینب جعفری فرزند عزیزاله در یک سهم مشاع از هشت سهم  ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ۱0۵ مترمربع پلاک شماره ۱0۶۹۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم سهم الارث متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت بشماره دادنامه ۹۸0۹۹۷۲۵۲۴00۲۸۲0 
مورخ۱3۹۸/۱0/۱۶شعبه۴0شورای حل اختلاف قم از مالکیت عزیزاله جعفری به موجب سند قطعی 

۱۸۵۱۴مورخ۱3۵۴/۱0/0۶دفترخانه۱۴قم )م الف ۷۵۴۵(
۲۴- رای شماره ۱3۹۹۶033000۱00۴۷03مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3000۱00۱۹۶۹ 
مربوط به ابوالفضل فرزانه موحد فرزند رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۶۵ مترمربع پلاک 
شماره ۱0۲۷۵اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 
۲0۴صفحه30۴و دفتر۱۱۵صفحه۱۷۵و دفتر۸۶۶صفحه۱3۸و۱۴۱و دفتر۸۸۸صفحات۲۷3و۲۷0و۲۶۷ 

به موجب سند قطعی ۴۵۷۲۹مورخ۱3۹۸/03/۲3دفترخانه۵۲قم)م الف ۷۵۴۹(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۰۷/۱۳ - تاریخ انتشارنوبت دوم: ۹۹/۰۷/2۹
محمود مهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

    آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 



یکشنبه -سیزدهم مهر ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65128
ورزشی

دیدار پرسپولیس و النصر در نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا در پایان ۱۲0دقیقه 
با تساوی همراه بود اما این سرخپوشان بودند که در نهایت با پیروزی در ضربات 

پنالتی راهی فینال لیگ قهرمانان شدند. 
تیم فوتبال پرسپولیس در مرحله نیمه نهایی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا از 
ساعت ۱۸:30دیشب در ورزشگاه جاسم بن حمد شهر دوحه با قضاوت محمد 
تقی الجعفری داور سنگاپوری به مصاف النصر عربستان رفت که این بازی در ۹0 
دقیقه با تساوی همراه بود تا وقت های اضافه و یا ضربات پنالتی مشخص کننده 

نخستین تیم فینالیست لیگ قهرمانان آسیا باشد.
سرخپوشان در شرایطی توانستند جواز حضور در دیدار نهایی لیگ قهرمانان 
آسیا در منطقه غرب را کسب کنند که در مرحله گروهی با تیم های الدحیل 
قطر، التعاون عربستان و الشارجه امارات همگروه بودند و توانستند به عنوان تیم 
نخست از گروه خود صعود کنند. شاگردان گل محمدی در مرحله حذفی هم با 

برتری برابر تیم های السد قطر و پاختاکور ازبکستان به این مرحله رسید.
از طرفی النصر عربستان هم که در گروه چهارم با تیم های سپاهان، السد قطر 
و العین امارات همگوره بود، جواز حضور در مرحله حذفی را به عنوان تیم نخست 
به دست آورد. النصر در مرحله حذفی هم ۲ هموطن خود یعنی التعاون و الاهلی 

را شکست داد تا به نیمه نهایی برسد.
این در حالی بود که در آستانه این مسابقه خبر محرومیت عیسی آل کثیر 
بهترین گلزن سرخپوشان در این رقابت ها، شوک بزرگی را به اردوی پرسپولیس 
وارد کرد. آل کثیر که در 3 مسابقه اخیر خود در لیگ قهرمانان ۴ بار دروازه 
حریفان را باز کرده بود، به دلیل خوشحالی اش پس از گل اول برابر پاختاکور با 
محرومیت ۶ ماهه از فعالیت های فوتبالی و جریمه سنگین از سوی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا مواجه شد. با توجه به این موضوع یحیی گل محمدی مهدی عبدی 

جوان را جایگزین آل کثیر کرد.
سرخپوشان مانند مسابقات قبلی خود با ترکیب حامد لک، محمدحسین 
کمال  نعمتی،  سیامک  آقایی،  سعید  زاده،  خلیل  شجاع  کنعانی زادگان، 
کامیابی نیا، احمد نوراللهی، بشار رسن، احسان پهلوان، وحید امیری و مهدی 

عبدی به میدان رفتند.
برد جونز، سلطان الغنام) ۷0 عسامه خلف(، عبدالله مادو، عبدالرزاق حمدالله، 

عوض  مارتینز،  گونزالو  الصلیهم،  عبدالمجید  مایکون،  الخیبری،  عبدالله 
خمیس، عبدالفتاح عسیری و خالد الغنام )۴۵ ایمن یحیی( هم بازیکنانی بودند 
که با نظر روی ویتاریا سرمربی پرتغالی در ترکیب اصلی النصر برابر پرسپولیس 

قرار گرفتند.
 این مسابقه در دقایق ابتدایی کمی پایاپای دنبال شد. البته فشار حملات 
النصر بیشتر بود اما مدافعان پرسپولیس اجازه ندادند تا خطر جدی دروازه 

تیمشان را تهدید کند.
در دقیقه ۲0 در برخورد شجاع خلیل زاده و عبدالفتاح العسیری در محوطه 
جریمه پرسپولیس بازیکن تیم عربستانی معتقد بود تا خطای پنالتی روی او رخ 
داده است. در دقیقه ۲۵ روی حرکت یک تیمی، سرخپوشان به دروازه النصر 
نزدیک شدند که پاس در عرض سیامک نعمتی به مهدی عبدی رسید اما شوت 

این بازیکن در چارچوب نبود.
یک دقیقه بعد النصر از روی یک ضربه ایستگاهی صاحب موقعیت شد که 

ضربه حمدالله به بیرون رفت.
در دقیقه 30 بازی پرسپولیس باز هم روی نفوذ از جناحین صاحب موقعیت 
شد که ضربه مهدی عبدی روی پاس بشار رسن راهی به دروازه سرخپوشان 
نداشت. در دقیقه 33 بازیکن النصر در شلوغی محوطه جریمه بشار رسن با 
خالد الغنام برخورد کرد که داور بازی برای حریف عربستانی پنالتی اعلام کرد. 

عبدالرزاق حمدالله توانست با یک ضربه چیپ دروازه حامد لک را باز کند.
در دقیقه ۴0 پرسپولیس صاحب ضربه کرنر شد که توپ با اختلاف اندک از 

کنار دروازه برد جونز به بیرون رفت.
در دقیقه ۴۲ روی سانتر دقیق بشار رسن مهدی عبدی جوان روی سر مایکون 

موفق شد با ضربه سری زیبا دروازه النصر را باز کند تا بازی را به تساوی بکشاند.
شجاع خلیل زاده در این نیمه از داور کارت زرد دریافت کرد.

داور مسابقه ۲ دقیقه وقت تلف شده برای نیمه اول در نظر گرفت.
در آغاز نیمه دوم النصر پشت محوطه جریمه صاحب یک ضربه ایستگاهی شد 
که ضربه سنگین حمدالله به تیر دروازه برخورد کرد. در برگشت بازیکنان النصر 
معتقد بودند که توپ به دست بازیکن پرسپولیس برخورد کرده VAR این ادعای 

عربستانی ها را رد کرد.

عمدالمجید الصلیهم هم در اوایل نیمه دوم از داور کارت زرد دریافت کرد.
در دقیقه ۵۸ روی سانتر زیبای احمد نوراللهی پرسپولیس تا آستانه بازکردن 
دروازه النصر پیش رفت که ضربه قیچی زیبای بشار در آستانه ورورد به دروازه به 

مدافع حریف برخورد کرد.
در دقیقه ۷0 سلطان الغنام مدافع النصر به خاطر مصدومیت به بیرون رفت و 

جایش را به عسامه خلف داد.
در دقیقه ۷۲ شوت سرکش حمدالله از کنار دروازه لک به بیرون رفت.

سه دقیقه بعد سانتر سرکش پیتی مارتینز از روی ضربه آزادی به سمت دروازه 
پرسپولیس ارسال شد که ضربه سر چکشی عبدالرزاق به گل تبدیل نشد.

چند دقیقه بعد عبدالله مادو به خاطر خطا روی عبدی با اخطار داور جریمه 
شد.

یک دقیقه سانتر تند و تیز سعید آقایی روی دروازه النصر ارسال شد اما ضربه 
قیچی کنعانی با گل همراه نبود.

در دقیقه ۸0 هم النصر بار دیگر روی یک ضد حمله به دروازه سرخپوشان 
نزدیک شد اما ضربه سر پیتی مارتینز با گل همراه نبود.

یک دقیقه بعد باز هم حمدالله صاحب موقعیت شد که شوت او با اختلاف 
اندک از کنار دروازه لک به بیرون رفت.

احسان پهلوان به خاطر خطا روی احمد یحیی با اخطار داور مواجه شد. وحید 
امیری دیگر بازیکنی بود که در دقایق پایانی با کارت زرد داور جریمه شد.

داور برای نیمه دوم 3 دقیقه وقت اضافه در نظر گرفت.
در ثانیه های پایانی هم پرسپولیس می توانست دروازه النصر را باز کند اما این 
اتفاق رخ نداد تا بازی در وقت های معمول با تساوی خاتمه بیابد. تیم ها بعد از 

مدت کوتاهی استراحت دو نیمه ۱۵ دقیقه ای را در پیش دارند. 
در  ابتدای وقت های اضافه شوت فنی با پای چپ از کنار دروازه به بیرون رفت.

یحیی گل محمدی در دقیقه ۹۶ میلاد سرلک و آرمان رمضانی را جایگزین 
احمد نوراللهی و مهدی عبدی کرد. یک دقیقه بعد هم بشار رسن جایش را به 

مهدی شیری داد.
احسان پهلوان هم در دقیقه ۱0۴ کارت زرد دوم را از داور دریافت کرد و از زمین 

اخراج شد.
در ثانیه های آخر نیمه نخست وقت های تلف شده شوت سنگین مهاجم النصر 

را حامد لک به زیبایی مهار کرد.
عبدالفتاح عسیری در دقیقه ۹۷ جای خود را به عبدالرحمن الدوسری داد.

در دقیقه ۱۱۵ سیامک نعمتی توانست روی حرکت زیبا وارد محوطه جریمه 
النصر شود که شوت او پس از برخورد با پای مایکون به کرنر رفت. سرمربی 

پرتغالی النصر بارها به قضاوت داور بازی اعتراض کرد.
النصر هم در دقیقه ۱0۹ دو تعویض همزمان را انجام داد. عوض خمیس الفرج 
جایش را به فراس البریکانداد. عبدالرحمن العبید هم جایگزین عمدالمجید 

الصلیهم شد.
علی شجاعی هم برای پرسپولیس به جای سعید آقایی به زمین آمد.

داور برای وقت های دوم تلف شده هم ۲ دقیقه وقت اضافه در نظر گرفت. در 
دقیقه ۱۲0 النصر صاحب یک ضربه ایستگاهی شد که این ضربه نیز راهی به 

دروازه پرسپولیس نداشت.
در ۱۲0 هم تقابل ۲ تیم بی ثمر بود تا ضربات پنالتی مشخص کننده تیم 

پیروزی این مسابقه باشد.
حسین کنعانی اولین ضربه پنالتی را برای پرسپولیس زد که ضربه این بازیکن 

به پایین دروازه جناح راست به گل تبدیل شد.
در مقابل عبدالله مادو هم اولین ضربه النصر را گل کرد.

دومین ضربه پنالتی دو تیم هم توسط سیامک نعمتی و پیتی مارتینز به گل 
تبدیل شد.

سومین پنالتی دو تیم را هم میلاد سرلک و عبدالله رحمان عبید گل کردند.
شجاع خلیل زاده هم چهارمین پنالتی پرسپولیس را گل کرد اما حامد لک 

پنالتی مایکون را مهار کرد تا پرسپولیس پیش بیافتد.
علی شجاعی نیز در پایان زننده پنجمین پنالتی پرسپولیس بود تا سرخپوشان 

بدین ترتیب راهی فینال لیگ قهرمانان آسیا شوند.

پرسپولیس النصر و AFC را با هم شکست داد 

سلام سرخپوشان به فینال آسیا
مدیرعامل آینده استقلال چه کسی باید باشد؟

رشیدی :آینده استقلال کاملا نامعلوم است 
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید مدیرعامل آینده این باشگاه باید از 

جنس فوتبال باشد.
وقتی  گفت:  پایتخت  آبی پوشان  روزهای  این  شرایط  درباره  رشیدی  منصور 
استقلال مدیریت درست و حسابی نداشته باشد، هر کسی برای مقام خودش 
در راس کار قرار می گیرد و حرف هایی می زند که واقعیت ندارد و با هوادار صادق 

نیستند.
او ادامه داد: سعادتمند و کادر مدیریت مشخص نکرد که در واقع برای چه چیزی 
به ایتالیا می رود. همین اتفاقات باعث شد که این مشکلات برای استقلال به وجود 
آید. روز اولی که ایشان را دیدیم، فکر می کردیم شرایط خوب پیش می رود اما در 
این مدت کوتاه، ما چند سرمربی عوض کردیم و چندین درگیری لفظی داشتیم. 
من واقعا نمی دانم در این شرایط چه کسی صادق است و چه کسی دروغ می گوید.
رشیدی در پاسخ به این سوال که چه کسی باید مدیرعامل آینده استقلال باشد؟ 
گفت: او باید به فوتبال آشنایی داشته باشد. اگر کسی از جنس فوتبال نباشد، 
نمی تواند در استقلال پیشرفت کند. خیلی مسائل و حاشیه در این دو باشگاه 
استقلال و پرسپولیس و جود دارد و یک مدیریت پخته باید روی کار بیاید تا بتواند 

تمام این مسائل را مدیریت کند و باعث پیشرفت باشگاه بشود.
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال درباره سرمربی آینده آبی پوشان گفت: در 
حال حاضر صحبت از آقای قلعه نویی، نکونام و الکس نوری شده است اما اگر 
بتوانند فرهاد مجیدی را دوباره برگردانند اتفاق خوبی رخ خواهد داد. درست است 
مجیدی جوان و کم تجربه است اما اگر به او زمان بدهند می تواند کارهای خودش 

را جلو ببرد. سرمربی آینده استقلال باید حاشیه ها را مدیریت کند.
او افزود: اگر یک مدیریت خیلی خوب روی کار بیاید شرایط خیلی بهتر خواهد 
شد. مدیریت باشگاه باید از جنس فوتبال باشد و تیم را به یک مقصد مشخص 
برساند. من هم خودم از این وضعیت باشگاه خسته شده ام و امیدوارم هر چه 

سریع تر تکلیف مسائل باشگاه روشن شود.
رشیدی در پایان گفت: آینده استقلال کاملا نامعلوم است. الان نه مربی و نه 
مدیرعامل باشگاه مشخص است. چند هفته دیگر مسابقات لیگ برتر شروع 
می شود و تمام ارکان استقلال در هاله ای از ابهام قرار دارد. من  به وضعیت باشگاه 

بدبین هستم و باید ببینم چه اتفاقاتی در آینده برای استقلال رخ می دهد.

محمدرضا داورزنی:

 تبدیل ورزش به وزارتخانه اشتباه بزرگی بود 
رییس فدراسیون والیبال تبدیل ورزش به وزارت خانه را از سوی مجلس شورای 
اسلامی اشتباهی بزرگ دانست و گفت: وضعیت فدراسیون ها شبیه شتر، گاو، 

پلنگ شده است.
محمدرضا داورزنی در نشستی که با حضور رییس سازمان برنامه و بودجه، وزیر 
ورزش و جوانان، رییس کمیته ملی المپیک و جمعی از روسای فدراسیون های 
ورزشی برگزار شد، اظهار کرد: جنس صحبت های من با بقیه دوستان متفاوت 
است. ای کاش ورزش ما وزارت خانه نمی شد. ای کاش سازمان جوانان به ورزش 

ملحق نمی شد و ای کاش تکلیف خودمان را در فدراسیون ها می دانستیم.
وی ادامه داد: ما نمی دانیم NGO هستیم یا دستگاه های دولتی که زیر نظر 
دولت هستند؟ ما شتر، گاو، پلنگ شده ایم و به این دولت هم برنمی گردد بلکه در 

مجلس شورای اسلامی این اتفاق افتاده است.
رییس فدراسیون والیبال با اشاره به اینکه اشتباه بزرگ مجلس شورای اسلامی 
تبدیل ورزش به وزارت خانه بود، گفت: همه این قهرمانی ها حاصل حمایت وزارت 
ورزش و کمیته ملی المپیک است اما بار اصلی بر عهده فدراسیون هاست، اما در 
ساختار دولت جایگاه آن ها کجاست؛ فدراسیونی که 30 یا ۴0 میلیارد هزینه می 

کند و دولت بخش اندکی از هزینه ها را پرداخت می کند.
داورزنی با تاکید بر اینکه فدراسیون ها را نمی توان دولتی اداره کرد، گفت: ما در 
سال جاری شانس آوردیم کرونا آمد چون ورزش کشور به خاطر منابع پیش بینی 
شده نمی توانست کار کند، در عین حال با شروع فعالیت های بین المللی ما 
با مشکلاتی روبرو هستیم و هزینه ها چند برابر شده در حالی که قدرت خرید 
فدراسیون ها کاهش یافته است.  وی افزود: قصد ما این نیست کمبودها را بگوییم 
اما واقعیت این است اگر به ساختار فدراسیون ها توجه نشود با مشکلاتی روبرو 
خواهیم بود، اماکن ورزشی به شرکت توسعه واگذار شده و فدراسیون ها میلیاردها 
تومان بدهکارند و به طور مثال فدراسیون والیبال برای لیگ ملت ها باید به شرکت 
فدراسیون ها  اینکه  به  اشاره  با  والیبال  فدراسیون  رییس  بدهد.   اجاره  توسعه 
میلیاردها تومان به سازمان مالیاتی بدهکارند، اظهار کرد: تعدادی از دوستان 
ممنوع الخروج هستند و دولت هنوز نتوانسته این مشکل را حل کند. از یک طرف 

می گویند شما دولتی هستید اما از طرف دیگر این مشکلات را می بینیم.

برای المپیک 2 میلیون دلار ارز لازم داریم

صالحی امیری:  دشمن به دنبال تعلیق 
ورزش ایران است

روسای  با  جمهور  رئیس  معاون  با  نشست  در  المپیک  ملی  کمیته  رییس 
فدراسیون ها عنوان کرد: ساختار ورزش معیوب و دچار اختلال در هدف است.

سیدرضا صالحی امیری در این نشست عنوان کرد:اکثر روسای تمام فدراسیون 
ها از طرف نهادهای بین المللی تحت فشار هستند چون در نهاد نظارتی دولتی 

هستند اما در این حال باید پاسخگو باشند.
وی افزود: این تضاد مشکلات زیادی ایجاد می کند. تلاشی که سلطانی فر کرد 
این بود که اساسنامه را اصلاح کرد اما اساسنامه در ایستگاه شورای نگهبان متوقف 
شد. در این مرحله باید رسیدگی هایی انجام شود. اگر رئیس فدراسیون مسئول 
است باید اختیار هم داشته باشد، این نیازمند اصلاح اساسنامه است که در این 

صورت بخش زیادی از مشکلات کم می شود.
رئیس کمیته ملی المپیک، عنوان کرد: در حوزه سیاسی و اقتصادی موضوع 
تحریم کاملا محسوس است اما در ورزش محسوس نیست در حالیکه خیلی زیاد 
تاثیر دارد، دشمن به همان اندازه که در حوزه سیاسی و اقتصادی دنبال اجرای 

تحریم است در ورزش به دنبال تعلیق است.
صالحی امیری خاطرنشان کرد: در مورد سخت افزاری به دنبال مقصر نگردیم، 
کسی نمی تواند این مسائل را منکر شود، تغییر نرم ارز فشار زیادی وارد کرده است. 
ما برای المپیک ٢ میلیون دلار ارز لازم داریم، سال گذشته ٥٠٠ هزار ارز خریداری 
شد، امسال باید بخش باقی مانده را خریداری کنیم در حالیکه قیمت ها ۵ برابر 
شده است اما به انصاف و اخلاق هم مراجعه کنیم، آقای نوبخت برای ما و ورزش 
کوتاهی نکرده و حتی نسبت به خیلی به ورزش توجه بیشتری شده است، به نوبه 
خودم از تمام کم و کاستی ها عذرخواهی می کنم اما با واقعیت هایی که اشاره 

کردم روبرو هستیم.
رییس کمیته ملی المپیک یادآور شد: در عین حال به آینده امیدواریم، قطعا 
در این مسیر و مقابل دشمن پیروز می شویم. آن چیزی که دوستان نقد می کنند 

واقعیت است.

آزمون بهترین لژیونر آسیا شد
مهاجم ملی پوش کشورمان و باشگاه زنیت روسیه، بهترین لژیونر هفته قاره کهن 

انتخاب شد.
روز)شنبه ۱۲  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  سایت  نظرسنجی  ایرنا،  گزارش  به 
مهرماه( برای انتخاب بهترین لژیونر هفته قاره کهن به اتمام رسید که »سردار 
آزمون« مهاجم ملی پوش کشورمان با کسب 3۲ درصد آرا به عنوان بهترین لژیونر 

هفته آسیا انتخاب شد.
در این نظرسنجی »علیرضا جهانبخش« هافبک ایرانی برایتون با کسب ۲۶ 
درصد آرا در رده دوم بهترین ها قرار گرفت. »رضا قوچان نژاد« مهاجم ایرانی تیم 
اف سی زووله نیز در این نظرسنجی با کسب ۲ درصد آرا در رده های پایین تر قرار 

گرفت.

 

تیم فوتسال دلسوختگان اهل بیت قم بدون شکست و با اقتدار از مرحله گروهی مسابقات فصل جدید فوتسال باشگاه های 
کشور به مرحله دوم صعود کرد.

برپایه این گزارش ، تیمی که دومین سال متوالی در این سطح از رقابت های باشگاهی فوتسال ایران یعنی لیگ دسته دوم 
حضور یافته، حالا به خوبی از تجربیات سال قبل استفاده کرده و راهی مرحله دوم شده تا با عبور از این مرحله مجوز صعود به 
لیگ دسته اول فوتسال باشگاه های کشور را به دست بیاورد. دلسوختگان اهل بیت قم که طعم قهرمانی در لیگ منطقه ای 
ایران را چشیده و به لیگ دسته دوم راه یافته، امسال یک سرمربی جوان به نام سیدعلی اصغر احمدی در راس کادر فنی خود 
دارد اما ترکیب این تیم را بازیکنان جوان و با تجربه تشکیل می دهند و شرایط مناسبی برای صعود به دسته اول فوتسال کشور 
دارد. تیم دلسوختگان اهل بیت قم در گروه پنجم مرحله مقدماتی مسابقات فصل جدید لیگ دسته دوم فوتسال باشگاه های 
کشور با نمایندگان کهکیلویه و بویر احمد، اصفهان، آران و بیدگل، یزد و میبد در شهر میبد رقابت کرد، گروهی که بازی های 
آن به مدت پنج روز در میبد به انجام رسید و نماینده قم با ۱۱ امتیاز به مرحله پلی آف راه یافت. در این گروه تیم فوتسال 
دلسوختگان اهل بیت قم با تیم های رعد پدافند هوایی اصفهان، امید پیروز کویر آران و بیدگل، مارون کهکیلویه و بویراحمد، 
صبای یزد و بازرگانی سناتور میبد رقابت کرد که حاصل آن کسب سه پیروزی و دو تساوی بود و شاگردان احمدی بدون باخت 
مجوز صعود را کسب کردند. در حالی که تیم های مدعی صعود به لیگ دسته اول فوتسال ایران بازی های مرحله مقدماتی این 
دوره را در ۶ گروه به شکل دوره ای رقابت کردند و از هر گروه دو تیم راهی مرحله بعد شد، فوتسالیست های تیم دلسوختگان 
اهل بیت قم در مجموع ۱۹ گل زدند، ۱۱ گل دریافت کردند و با ۱۱ امتیاز از این مرحله بالا آمدند. در این گروه تیم رعد پدافند 
هوایی اصفهان با ۱۱ امتیاز و تفاضل گل مثبت ۹ در صدر ایستاد، دلسوختگان قم با ۱۱ امتیاز و تفاضل گل مثبت هشت در 
رده دوم جای گرفت، ضمن اینکه تیم های بازرگانی میبد و مارون کهکیلویه و بویراحمد با امتیاز مشابه پنج و تیم های صبای یزد 

و امید پیروز کویر آران و بیدگل با امتیاز مشابه چهار در رده های سوم تا ششم این گروه جای گرفتند.

فوتسالیست های ملی پوش استان قم برای همراهی تیم ملی بزرگسالان در سفر به ازبکستان و انجام بازی تدارکاتی با 
تیم ملی این کشور انتخاب شدند.

برپایه این گزارش، در فاصله حدود دو ماه تا آغاز بازی های جام ملت های ۲0۲0 فوتسال آسیا تیم ملی کشورمان تمرینات 
آماده سازی خود را از می گیرد تا علاوه بر تمرین با انجام بازی های تدارکاتی آماده رویارویی با رقبای آسیایی شده و با حفظ 

عنوان قهرمانی و اقتدار خود در قاره کهن مجوز جام جهانی فوتسال را نیز کسب کند.
بازی های جام ملت های فوتسال آسیا از دهه دوم آذر ماه برگزار می شود و حکم انتخابی جام جهانی را دارد، به همین 
منظور سیدمحمد ناظم الشریعه سرمربی تیم ملی از روز سیزدهم مهر ماه تمرینات تیمش را برنامه ریزی کرده تا تیم ملی 

بعد از انجام این تمرین راهی کشور ازبکستان و آماده دیدار تدارکاتی با ازبک ها شود.
به همین دلیل ۱۴ بازیکن به تیم ملی دعوت شد ه اند که در بین آنها نام علی اصغر حسن زاده و محمدطاها نعمتیان 
فوتسالیست های استان قم نیز به چشم می خورد، بازیکنانی که البته در فصل گذشته و دوره جدید لیگ برتر باشگاه های 

کشور عضو نماینده قم در لیگ برتر نیستند و به ترتیب در گیتی پسند اصفهان و سن ایچ ساوه بازی می کنند.
نفرات دعوت شده به این مرحله از اردوی تیم ملی بازیکنانی همچون علیرضا رفیعی، مسلم اولاد قباد، فرهاد توکلی، 
مهدی کریمی، علیرضا عسکری، میثم خیام، علی اصغر حسن زاده، محمدرضا سنگ سفیدی، علی ابراهیمی، سالار 

آقاپور، محمدطاها نعمتیان، سپهر محمدی، محمد شجری و مسعود محمدی هستند
سفر تیم ملی فوتسال به کشور ازبکستان همزمان با سفر تیم ملی فوتبال به این کشور انجام می شود و ملی پوشان فوتسال 
اواخر هفته جاری در دو دیداری تدارکاتی به مصاف تیم ملی ازبکستان می روند، در حالی که تمرینات آنها از یکشنبه 
سیزدهم مهر ماه به مدت سه روز در سالن فوتسال مرکز ملی فوتبال به انجام خواهد رسید و پرواز آنها به ازبکستان روز 

سه شنبه پانزدهم مهر است.

فوتسالیست های قم مسافر ازبکستان شدنددلسوختگان قم به مرحله دوم فوتسال ایران صعود کرد

 بازیکن و مربی پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: آقایان می خواهند استقلال را 
منحل کنند، این کار را انجام دهند تا خیال همه راحت شود.

باشگاه  روزهای  این  آشفته  وضعیت  درباره   ، گفت وگویی  در  حجازی  آتیلا 
استقلال و برکناری احمد سعادتمند از سمت مدیرعاملی باشگاه اظهار داشت: 
این باشگاه هیچ چیز ندارد؛ نه مدیرعامل، نه سرمربی و نه بازیکن. آقایان بگویند 
قصد دارند استقلال را منحل کنند تا خیال  همه راحت شود. مگر می شود یک 
مدیر بیاید و بعد از چند ماه برود؟ یک نفر دو ماه سرپرست است، یک نفر دو ماه 
مدیرعامل و نفر بعدی عمر مدیریتی اش ۶ ماه بیشتر نیست. هر مدیری مربی 
خودش را انتخاب می کند یا قبل از اینکه وارد باشگاه شود با مربی دیگری از قبل 

می بندد. این کارها چه معنایی دارد؟
به قول پدرم هیئت مدیره یعنی دور هم چلوکباب بخورند!

وی افزود: مدیرعامل فعلی با سرمربی تیم حال نمی کند، سراغ گزینه دیگر 

می رود. در استقلال چه خبر است؟ چرا یک مدیر توانمند با هیئت مدیره قوی 
انتخاب نمی شود؟ همه جای باشگاه استقلال ایراد دارد، از مدیرعامل گرفته تا 
هیئت مدیره اشکالاتی دارند. چرا نباید مدیری انتخاب شود که ۱0 سال در رأس 
کار باشد؟ پدرم راست می گفت که هیئت مدیره یعنی دور هم چلوکباب بخورند و 
سپس خداحافظی کنند و بروند! چهار نفر گزینه مناسب بیاورید که کاربلد باشند و 
بدانند هوادار از آنها چه چیزی می خواهد. هر کسی جیبش را پُر می کند و می رود. 
کسانی در استقلال پُست گرفته اند که کسی آنها را نمی شناخت، اما دو، سه ماهه 

معروف شدند و به کارهای دیگرشان رسیدند.
آقای سلطانی فر! به مردم توضیح دهید مشکل استقلال چیست

بازیکن و مربی پیشین تیم فوتبال استقلال با انتقاد شدید از اوضاع مدیریتی 
در باشگاه استقلال تصریح کرد: متولی اصلی استقلال یعنی آقای سلطانی فر، 
وزیر ورزش به هواداران استقلال توضیح دهد که مشکل این باشگاه چیست. چرا 
پنجره نقل و انتقالاتی  تیم دیگری باز است و از بازیکنان جدید در آسیا استفاده 
می کند، اما برای استقلال بسته است. هر دو باشگاه برای دولت هستند و زیر نظر 
وزارت ورزش، چرا باید هواداران استقلال هر سال سختی بکشند؟ بحثم اصلا 
پرسپولیس نیست و سوء تفاهمی پیش نیاید، بحث اصلی مان عدم نگاه یکسان 
به این دو باشگاه است. چرا آن باشگاه مشکل ندارد، اما این یکی نه مدیرعامل 
دارد، نه سرمربی و نه بازیکن. هر مدیرعاملی با باند بازی و رفیق بازی آدم ها را دور 
خود جمع می کند. اگر قرار است هر سال این اتفاق بیفتد، تیم را منحل کنند و از 

اساس و پایه بسازند تا سال دیگر در سطح حرفه ای شرکت کند.
قانون منع جذب خارجی ها من در آوردی است

حجازی با اشاره به قانون منع جذب بازیکن و مربی خارجی خاطرنشان کرد: 

در هیچ کجا هم چنین قانونی دیده نمی شود. فوتبال ما حرفه ای نیست، اما قرار 
است حرفه ای باشد این قانون ها را نباید تصویب کنند. اگر یک نفر اشتباهی 
کرده، دیگران نباید جواب پس بدهند. متأسفانه عده ای به راحتی با آوردن بازیکن 
یا مربی خارجی به عنوان دلال پول می خورند و پشت پرده مشخص نیست چه 
خبر است. مربی ای که در کشور خودش ماهی دو، سه هزار یورو حقوق می گرفته، 
ببینید در ایران چقدر قرارداد داشته است. معلوم است که پشت پرده یکسری 
دور هم جمع شده اند و پول می خورند. برای استقلال تنها مربی خارجی به درد 
می خورد، اما با قانون من درآوردی مانع این کار شدند. چرا از کسی که اشتباه 

کرده است، بازخواست نمی کنید؟
استقلال بزرگتر ندارد

وی در خصوص اینکه خیلی از هواداران استقلال اعتقاد دارند که پس از مرحوم 
ناصر حجازی و منصور پورحیدری این تیم روزهای خوشی ندید، به تسنیم گفت: 
واقعیت این است و به آن شک نکنید، چون کسی نیست که حرف بزند. در 
پرسپولیس، علی دایی، علی کریمی، حمید استیلی، کریم باقری و ... هستند، 
اما استقلال چه کسی را دارد؟ یکبار با دقت بررسی کنید استقلال چه کسی را 
دارد که از حق این باشگاه دفاع کند؟ همه به فکر خودشان هستند.  یک نفر 
دنبال کمیته پیشکسوتان است، یکی دنبال معاونت و دیگری دنبال سرپرستی 
تیم! وقتی اندازه های خودشان را بالا نمی بینند شرایط همین می شود. متأسفانه 
استقلال بزرگتر ندارد، کسی مثل پدرم و مرحوم پورحیدری که حق تیم را بگیرد. 
اگر  آقایان!  است.  بزرگتر  داشتن  بحث  اما  نیست،  موفقیت  عدم  دلایل  اینها 
می خواهید استقلال را از بین ببرید، آن را منحل کنید، این همه اعصاب مردم 

را خرد نکنید.

آتیلاحجازی: 

استقلال را منحل کنید تا خیال همه راحت شود
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از کرونا تا دیپلماسی؛ 

میراث شوم ترامپ

نحوه مواجهه رئیس جمهور آمریکا با کرونا شباهت زیادی به دیگر سیاست های 
او خصوصا در عرصه بین الملل دارد سیاست هایی که نتیجه ایده های یک رئیس 

جمهور واپس گرا است. 
آمریکای ترامپ ماه هاست که همانند سایر کشورها با کرونا درگیر است. با وجود 
امکانات غیرقابل انکاری که این کشور از نظر اقتصادی و علمی و فناوری دارد 

مدیریت ترامپ باعث شده بیشترین میزان تلفات را از کرونا داشته باشد.
بر اساس آمارهای اعلام شده تاکنون در آمریکا ۲۱3 هزار و ۵۲۴ نفر بدلیل 
کووید-۱۹ جان خود را از دست داده و ۷ میلیون و ۵۴۹ هزار و 3۲3 نفر به 
ویروس مبتلا شده اند. این در حالی است که تنها بیش از یک ماه به روز برگزاری 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا باقی مانده و تمام تلاشهای ترامپ در سه سال 
اخیر بدون توجه به پیامدهای این اقدامات معطوف به پیروزی  در انتخابات بوده 
است. طی هفته ها و ماه های اخیر برخی از ناظران و کارشناسان می گفتند که 

رقیب ترامپ در انتخابات نه بایدن بلکه کروناست.
در ماه های گذشته ترامپ بارها توصیه ها و تجویزهای عجیبی برای مبتلایان 
به کرونا ارائه می کرد. از کم اهمیت شمردن کرونا تا تجویز تزریق مواد ضدعفونی 
کننده به مبتلایان از مسائلی بوده که منتقدان بارها به آن تاکید داشتند با این 
وجود این رویکرد در مناظره هفته گذشته ترامپ با جو بایدن رقیب دموکرات  هم 

ادامه داشت.
وی ضمن دفاع از عملکرد خود در مقابله با کرونا  مدعی شد که اگر رقبای وی 
بر سرکار بودند تعداد تلفات کرونا به دو میلیون نفر می رسید. ترامپ در مناظره با 
جو بایدن ماسک زدن او را مسخره کرد و گفت: من مثل بایدن ماسک نمی زنم. 
هر وقت او را می بینی ماسک زده است. مثلا دویست متر با شما فاصله دارد اما 
باز هم بزرگترین ماسک ممکن را می زند. او سپس از جیب کت خود ماسکی را که 

رویش نشان بزرگ ایالات متحده نقش بسته بود به همگان نشان داد.
مشکل از همین جا شروع می شود. فردی که نه برای رعایت پروتکل ها، بلکه 
برای بستن دهان منتقدانش ماسک را در جیب خود می گذارد به فاصله چند روز 
به کرونا مبتلا شده است. او مدعی شد در هیچ یک از گردهمایی های انتخاباتی 
خود که عمدتا بدون رعایت دستورالعمل های بهداشتی برگزار می شود، هیچ 

مشکلی نداشته است.
رئیس جمهور آمریکا در ابتدای شیوع کرونا در آمریکا بارها این بیماری را با 
انفلوآنزا مقایسه کرد و در توییتر خود نوشت: »پارسال 3۷000 آمریکایی بر 
اثر ابتلا به آنفلوآنزای معمولی مردند. متوسط، هر سال بین ۲۷ تا ۷0 هزار 
نفر. هیچ جا تعطیل نشده و زندگی و اقتصاد پیش می رود. تا این لحظه، 
۵۴۶ مورد تأیید شده ویروس کرونا و ۲۲ مورد مرگ وجود دارد. در این مورد 

فکر کنید.«
همین رویکرد ترامپ نسبت به کرونا باعث شد در موج اول کرونا آمریکا بیشترین 
تعداد مبتلایان و کشته شدگان را تا مدت ها داشته باشد. اما حتی این موضوع 
باعث نشد ترامپ کوتاه بیاید و پروتکل های بهداشتی را رعایت کند. او حتی 
ماسک زدن جو بایدن رقیب دموکراتش را به تمسخر گرفت. شاید اکنون که در 
بیمارستان نظامی در شمال واشنگتن در حال دست و پنجه نرم کردن با کرونا 

است کمی نظرش در مورد این بیماری تغییر کرده باشد.
اما نحوه مواجهه رئیس جمهور آمریکا با کرونا در مقایسه با سیاست های او 
مشتی از خروار است. ترامپ خود را در ورطه ای خطرناک و بحرانی در سیاست 
خصوصا سیاست خارجی انداخته است به طوری که واشنگتن امروز برای اتخاذ 
سیاستی منسجم و موثر در قبال هر مساله ای که از اهمیت جهانی برخوردار 
باشد، ناتوان است. ترامپ سیاست خارجی را عرصه جنگ می بیند و مدام تلاش 

می کند با تهدید و ارعاب دیگر کشورها مقاصد خود را پیش ببرد.
ترامپ اشتباهات زیادی در حوزه سیاست خارجی مرتکب شده است، از سال 
۲0۱۶ که ترامپ به ریاست جمهوری آمریکا رسید تمام سیاست های امنیتی، 
نظامی، اقتصادی و سیاست خارجی او اشتباه بود، خصوصا در ارتباط با ایران، 
خروج از برجام و خروج از برخی از نهادهای بین المللی موجب شده که اعتبار 

جهانی آمریکا به شدت تنزل پیدا کند.
بی تدبیری، تصمیم گیری های عجولانه، بی تفاوتی به نصایح دیگران و توانایی 
عجیب ترامپ در خصوص به کارگیری مشاوران درجه سوم، مشکلات زیادی 
برای آمریکا ایجاد کرده است. اما مهمترین نتیجه چنین رویکردی تضیف بیشتر 
موقعیت آمریکا در جهان است. ترامپ با تشویق عربستان سعودی، اسرائیل و 
موسسات تندرو مانند بنیاد دفاع از دمکراسی، از توافق جمعی هسته ای با ایران 

خارج شد توافقی که یک گشایش دیپلماتیک ایجاد کرده بود.
ترامپ سپس سیاست فشار حداکثری را در پیش گرفت که هدف آن مجبور 
و شاید  آمریکا  با خواست  متناسب  تغییر سیاست خارجی  به  ایران  کردن 
براندازی حکومت ایران بود. در نتیجه این سیاست مردم عادی ایران بویژه 
بیماران تحت فشار شدید قرار گرفته اند در حالی که ترامپ ادعا می کند که 
دوست مردم ایران است. این سیاست ترامپ هم نتیجه مطلوبی برای آمریکا 

به همراه نداشته است.
ایران  قبال  بویژه سیاست یکجانبه گرایانه  آمریکا در  اخیر  طی هفته های 
نتایجش را در شورای امنیت سازمان ملل و پیش از  آن شورای حکام  آژانس بین 
المللی انرژی اتمی نشان داد. خروج از توافق هسته ای با ایران و تلاش های 
مستمر برای تخریب آن تنها یک نمونه از اشتباهات ترامپ در عرصه دیپلماسی و 
روابط بین الملل بوده است. ترامپ به علت جایگاهی که بر آن تکیه زده است هر 

اقدامی از سوی وی تبعات گسترده ای به دنبال داشته است.
منتهی تفاوت این اقدامات در حوزه های اقتصادی و سیاسی با کرونا در این 
است که کرونا به طور مستقیم و بسیار زودتر از آنچه ترامپ تصور می کرد دامن 
وی را گرفته است. تا همین جا هم کرونا میتینگها و نشستهای انتخاباتی و 
حتی فرایند رای گیری را تحت تاثیر قرار داده است منتهی ترامپ و هوادارانش 
حاضر نبودند بپذیرند که خطرات کرونا روزی آنها را هم گرفتار کند حالا همه چیز 

سیاست درآمریکا به اما و اگر کشیده شده است.
برخی می گویند ممکن است خبر ابتلای ترامپ به کرونا ساخته و پرداخته وی 
و کمپین انتخاباتی اش باشد تا از آن بهره برداری انتخاباتی کند منتهی این نکته 
هم واضح است که جامعه آمریکا بویژه جامعه اطلاعاتی این کشور اجازه چنین 
حرکاتی را به ترامپ نمی دهد و با این حساب در بهترین حالت برنامه های رییس 
جمهور  آمریکا هم در اداره کشور و برنامه های انتخاباتی او برای مدت دو هفته 

متوقف خواهد بود.
ترامپ خیلی زود نتیجه نوع مواجهه و برخوردش با کرونا را مشاهده کرد. 
شانس پیروزی ترامپ در انتخابات کاهش یافته است امروز جامعه رای دهندگان 
آمریکایی در برابر این سوال قرار گرفته اند که فردی که با بی مبالاتی حتی خود 
و اطرافیانش را در معرض ابتلا به کرونا کرده است چگونه می تواند دغدغه 
مشکلات آنها را داشته باشد. اگر ترامپ بتواند در دور دوم انتخابات هم به پیروزی 
برسد نتیجه اقداماتش خصوصا در حوزه سیاست خارجی نیز همانند بحران 
کرونا دامن او را خواهد گرفت و اگر جو بایدن پیروز انتخابات باشد ارثیه شوم 
ترامپ به او خواهد رسید و تا مدت ها باید تلاش کند تا خسارت های ناشی از 

سیاستهای دولت ترامپ را جبران کند.

در روزهایی که بود و نبود اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴00 با اماواگرهای زیادی 
روبروست، اصولگرایان با خیالی راحت استارت حضور جدی در انتخابات را زده اند 

و بعید به نظر نمی رسد که با چند کاندیدای وارد گود رقابت شوند.
است  باقیمانده  جمهوری ۱۴00  ریاست  انتخابات  تا  ماه  هشت  به  نزدیک 
انتخابات خیز  در میدان  پرقدرت  برای حضور  قبل  از  تر  اصولگرایان جدی  و 
برداشته اند و برخلاف اصلاح طلبان که هنوز در گیر و دار حضور یا عدم حضور 
در انتخابات هستند، در تلاش هستند تا از میان لیست بلندبالای کاندیداهای 
احتمالی با سازوکاری مشخص به یک یا چند کاندیدای مشخص برسند. اگر 
تا چند هفته قبل خبرهای جسته و گریخته از جلسات پشت پرده و غیررسمی 
اصولگرایان منتشر می شد طی روزهای اخیر اما تشکل های مختلف اصولگرا 
رسما از ورود خود به مباحث انتخاباتی روایت کرده اند، از جبهه پایداری که می 
گوید جلساتش را کلید زده است تا تشکل زیر نظر محمدرضا باهنر که تاکید می 
کند حضور جدی در انتخابات خواهد داشت. در این میان نمی توان از تلاش های 

آغاز شده از سوی جامعه روحانیت مبارز نیز عبور کرد.
یک تشکل سیاسی تک رو و لیست بلند کاندیداها

جبهه پایداری آخرین تشکل اصولگراست که تاکنون با تشکیل کمیته انتخابات 
وارد گود انتخابات شده است. این تشکل سیاسی گرچه برند اصولگرایی دارد اما 
در روندهای انتخاباتی تابع جریانات اصلی اصولگرا نیست و سعی می کند راه و 
روش خود را دنبال کند. البته در یکی دو انتخابات اخیر دقیقه نودی خود را در 
کنار جریان اصولگرا قرار داد اما این همراهی بیشتر از سوی جریان اصولگرا به 
چشم می خورد تا جبهه پایداری. ابراهیم رئیسی که کاندیدای جریان اصولگرا در 
انتخابات ۹۶ بود نامش برای اولین بار از سوی امیرحسین قاضی زاده هاشمی 
مطرح شد، کسی که حالا نایب رئیس مجلس است و بعید نیست که در انتخابات 
۱۴00 به عنوان کاندیدا وارد صحنه شود. علاوه بر قاضی زاده هاشمی، نام های 
زیادی به عنوان کاندیدای احتمالی این تشکل سیاسی مطرح شده اند که می توان 
به خود ابراهیم رئیسی، سعید جلیلی، بذرپاش، فتاح و علیرضا زاکانی هم اشاره 
کرد. با این حال مجید متقی فر سخنگوی جبهه پایداری می گوید جبهه پایداری 
هنوز به صورت رسمی در رابطه با انتخابات ریاست جمهوری با کسی جلسه برگزار 
نکرده و صحبت های مطرح شده درباره نامزدهای مورد حمایت جبهه پایداری 
صرفاً گمانه زنی بوده و مرجعیتی ندارند. با این حال از سابقه جبهه پایداری در 
جدا کردن راه خود از دیگر اصولگرایان می توان پیش بینی کرد در انتخابات آتی 
که اصلاح طلبان به احتمال قوی شانسی برای پیروزی ندارند، جبهه پایداری از 

گزینه های خاص خود استفاده می کند.
موتلفه باز هم می خواهد کاندیدای اختصاصی معرفی کند؟

حزب موتلفه اسلامی یکی از باسابقه ترین تشکل های سیاسی ایران به حساب 
می آید که تاریخ شکل گیری آن به قبل از انقلاب بازمی گردد. بعد از پیروزی انقلاب 
تلاش داشت تا با معرفی کاندیدای حزبی وارد گود انتخابات شود اما حبیب الله 
عسگر اولادی آخرین نامزد این حزب در انتخابات ریاست جمهوری سال ۶۴ بود. 
بعد از 3۲ سال اما نام مصطفی میرسلیم به عنوان نامزد حزب در انتخابات سال 
۹۶ مطرح شد. البته کاندیداتوری او هم با استقبال همه اعضای موتلفه روبه رو 

نشد و اکثریت حزب در لحظات آخر از ابراهیم رئیسی نامزد جمنا حمایت کردند. 
با این حال میرسلیم تا روز آخر انتخابات باقی ماند و بعد از شکست آماده انتخابات 
مجلس ۹۸ شد. این حزب حالا هم برای انتخابات ۱۴00 فعال شده  است و به 
نظر می رسد دنبال معرفی کاندیدای اختصاصی است اما احتمالات دیگر مثل 
همراهی با یک نامزد واحد نیز مطرح می شود. اسدالله بادامچیان دبیر کل این 
حزب در گفت وگویی گفته است؛ »ما به دنبال استقرار یک دولت حزبی موتلفه 
اسلامی با نامزد اصلح و ارجح از بین همه نامزد هایی که مطرح می شوند، هستیم. 
او در پاسخ به این سوال که آیا امکان دارد که بار دیگر مصطفی میرسلیم کاندیدای 
حزب موتلفه در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 شود، تصریح کرده؛ »باید صبر 
کنیم و ببینیم که کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 مشخص شوند. 
از سوی حزب موتلفه اسلامی فارغ از اینکه کاندیدای مورد نظر حزبی و یا غیر 
حزبی باشد در صورتی که نامزد معرفی شده، برای اداره گام دوم انقلاب مناسب 

تشخیص داده شود مورد حمایت موتلفه قرار می گیرد.«
بادامپیان در اجلاس دبیران استان های حزب خود نیز با تاکید بر حضور جدی 
حزب موتلفه گفته بود: »در انتخابات ریاست جمهوری بر اساس سیاست گذاری 
شورای مرکزی حزب اقدام مستقل و حضور جدی خواهیم داشت؛ اما در مورد 
این اقدام با همه تشکل ها و گروه ها تعامل و ارتباط برقرار خواهیم کرد و کوشش 
می کنیم که با اقدام جمعی و جامع و مورد پذیرش همه نیروهای انقلاب عمل 
کنیم.« حمیدرضا ترقی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه نیز درباره مصداق های 
مصداق  بحث  وارد  »هنوز  گفته:  جمهوری  ریاست  انتخابات  برای  حزب  این 
نشده ایم؛ در واقع عمدتا جلساتی پیرامون سیاست های نحوه ورود به انتخابات 
ریاست جمهوری و اینکه با چه گفتمانی، ورود پیدا کنیم و ویژگی ها و شاخص های 

دولت آینده و رئیس جمهور آینده چه چیزهایی باید باشد، برگزار کردیم.«
جامعه روحانیت و جبهه پیروان، میدان را خالی نمی کنند

جامعه روحانیت مبارز و جبهه پیروان امام و رهبری دو تشکل کلیدی اصولگرایان 
هستند که در بسیاری از دوره های انتخاباتی نقطه ثقل تحرکات انتخاباتی و البته 
وحدت اصولگرایان بوده اند. با این حال در چند انتخابات اخیر برخی گروه ها مایل 
بودند مستقلانه عمل کنند و این دو تشکل سنتی و تاثیرگذار را کنار بزنند. با این 
وجود با نزدیک شدن به انتخابات ۱۴00 هم جامعه روحانیت و هم جبهه پیروان 
عزم خود را جزم کرده اند که در اولین انتخابات قرن آینده در بین اصولگرایان 
دست بالا داشته باشند. جامعه روحانیت با تغییراتی که در  ساختار خود ترتیب 
داده فعالیت انتخاباتی را کلید زده است؛ تغییراتی انتخاباتی که صرفا یک گمانه 
زنی نیست بلکه اعضای این تشکل به صراحت می گویند با هدف حضور در 
انتخابات ۱۴00 صورت گرفته است. با این تغییرات احتمال معرفی یک کاندیدای 

روحانی از سوی این تشکل در انتخابات سال آینده وجود دارد.
جبهه پیروان خط امام و رهبری نیز قصد دارد حضور جدی تری در انتخابات 
ایلنا گفته؛»  به  این تشکل سیاسی  باشد. کمال سجادی، سخنگوی  داشته 
قصد داریم در انتخابات آتی به صورت فعال تری حاضر شویم، معمولا بعد از هر 
انتخاباتی که انجام می شود، شورای مرکزی و هیئت رئیسه بررسی هایی انجام 
داده و نقاط ضعف و قوت را شناسایی می کنند و سپس در ادامه تلاش هایی برای 

برطرف شدن نقاط ضعف در کنار انجام فعالیت هایی برای حفظ و تقویت نقاط 
قوت صورت می گیرد.«

او ادامه داده است: »هم اعضایی که در معرض کاندیداتوری هستند و چهره های 
احتمال حضور  که  افرادی  بررسی می شوند. همچنین  از حزب،  دیگر خارج 
آن ها در انتخابات ریاست جمهوری هم وجود دارد، از روی تحرکات، ملاقات ها و 
موضع گیری هایی که دارند، به صورت احتمال بررسی می شوند. البته این تنها 
درون احزاب است و شورای مرکزی جبهه پیروان خط امام و رهبری تاکنون وارد 

بحث انتخابات ریاست جمهوری به معنای خاص و مشخص نشده است.«
در روزهای گذشته نیز خبری مبنی بر حضور سردار حسین دهقان، وزیر سابق 
دفاع در جلسه جبهه پیروان خط امام و رهبری به دبیرکلی محمدرضا باهنر منتشر 
شد که احتمال کاندیداتوری این سردار سپاه وگمانه زنی حمایت جبهه پیروان 
از دهقان را تقویت می کند. او در این جلسه به انتقاد از سیاست خارجی دولتی 
پرداخته که تا همین سه، چهار سال پیش خود یکی از اعضای کابینه اش بود. 
برای نمونه گفته: »رویکرد سیاست خارجی کشور« است:»متاسفانه سیاست 
خارجی مان هم فقط ۲ نقطه را می بیند، امریکا و سازمان ملل و از سایر دنیا دور 
است. درحالی که می توانستیم با دیپلماسی فعال با بسیاری از کشورهای جهان 
روابط محکمی برقرار کنیم اما از این ظرفیت استفاده نکردیم.« از دیگر سخنان 
روسای  به  او  انتقادات  به  می توان  شده  انتخاباتی  برداشت  آنها  از  که  دهقان 
دولت های پیشین اشاره کرد. البته دهقان در گفت و گو با تسنیم کاندیداتوری 
اش در انتخابات ۱۴00 را تایید کرده و گفته: »با قدرت خواهم آمد و معتقدم باید 

مردم را از این وضعیت فعلی نجات داد.«
با این وجود بخشی از جبهه پیروان امام و رهبری معتقدند در انتخابات ۱۴00 
باید از نامزدی علی لاریجانی حمایت کنند. با این حال آنطور که پیداست علی 
لاریجانی فعلا قصدی برای کاندیداتوری ندارد، اما اگر لاریجانی وارد انتخابات 
شود، جبهه پیروان که طیفی نزدیک به تفکر لاریجانی است به سمت رئیس سابق 

مجلس گرایش پیدا خواهد کرد.
انتخابات بدون محسن رضایی و قالیباف محال است

نمی شود نام انتخابات به میان بیاید و از محسن رضایی و محمدباقر قالیباف 
گذشت. محسن رضایی در طی سال های گذشته بیشتر سعی کرده بر روی 
تحصیلات خود مانور دهد تا سابقه فرماندهی سپاه پاسداران ، تا از این طریق 
بتواند به کرسی ریاست جمهوری برسد، از همین رو پس از انتخابات ۸۸ جبهه 
ایستادگی را تاسیس کرد. اکنون خبری از فعالیت جبهه ایستادگی برای انتخابات 
۱۴00 در دست نیست اما آنطور که پیداست محسن رضایی شاید در این تصور 
است که با تغییر قرن احتمالا طلسم ناکامی های او می شکند و دیگر سرنوشت 
او تکرار نمی شود. برخی شبکه های اجتماعی  انتخابات ۸۴، ۸۸ و ۹۲ برای 
نزدیک به اصولگرایان، مدعی شده اند که رضایی گفته »اگر به سراغم بیایند و از 
من دعوت کنند حاضرم در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 ورود کنم.« گفته 
می شود که محسن رضایی دنبال این است که اصولگرایان بر روی او اجماع کنند.
هرچند علی شکوهی، مشاور محسن رضایی در انتخابات رباست جمهوری سال 
۸۴، درباره ی احتمال نامزد شدن محسن رضایی در سال ۱۴00 گفته: رضایی به 
احتمال ۹0 درصد در انتخابات ۱۴00 کاندیدا نمی شود اما توئیت اخیر محسن 
رضایی با هشتگ های نسل سوم انقلاب و راهی نو احتمال وقوع آن ۱0 درصد 
دیگر را تقویت می کند. او نوشته بود: »تکرار دولت های گذشته اشتباهی بزرگ و 
نابخشودنی است نسل سوم انقلاب دولتی نو با راهی نو در اقتصاد در پیش خواهد 
گرفت.«  چهره های دیگری هم هستند که با وجود آنکه تحت عنوان اصولگرایی 
شناخته می شوند اما برچسب جریان های سیاسی را به خود نمی چسبانند. 
محمدباقر قالیباف از جمله این افراد است که بعد از انتخابات ۹۶ در نامه ای به 
جوانان از ضرورت نواصولگرایی سخن گفت. او پس از آنکه خود را نامزد مجلس 
شورای اسلامی کرد، برای چندمین بار گمانه زنی حضورش در انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴00 را ایجاد کرد. برخی نمایندگان مجلس معتقدند اگر قالیباف 
برای ریاست جمهوری کاندیدا شود احتمال دارد صندلی ریاست مجلس را  هم از 
دست دهد. اما با تقویت گفتمان ریاست جمهوری یک فرد نظامی، نام محمدباقر 
قالیباف در کنار محسن رضایی مطرح می شود. در کنار طیف ها و اسامی مطرح 
شده هستند دیگر اصولگرایانی نیز که برنامه جدی برای انتخابات ۱۴00 دارند، 
رقابت  زمینه ساز  تواند حتی  تلاش هایی که در غیاب رقیب همیشگی می 
درون جریانی باشد و این احتمال مطرح می شود که شاید اصولگرایان نتوانند با 
سازوکاری وحدت گرا با یک یا دو کاندیدا وارد میدان رقابت شوند و باز هم صف 

اصولگرایان در انتخابات ۱۴00 شلوغ باشد.

آماده باش در اردوگاه اصولگرایان؛

انتخابات 14۰۰ بدون نامزدهای تکراری محال است

جریان  اینکه  بیان  با  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  یک   
اصلاحات دیر یا زود به صحنه خواهد آمد و تکلیف را روشن 
خواهد کرد، گفت: قبول داریم که شرایط امروز کشور شرایط 
خوبی نیست و دولت دوم آقای روحانی متاسفانه قدردانی 
نیست  این  حل  راه  قطعاً  اما  نکرد  مردم  رأی  از  مناسبی 
که به سمت نظامیان برویم و مدل گفتگو و کار و فعالیت و 

دیپلماسی را به ادبیات تند تبدیل کنیم. 
سید محمود میرلوحی، در گفت وگو با ایلنا، در خصوص 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00، اظهار کرد: شرایط امروز 
شرایط خاصی است، شرایط بین المللی و مسائلی که در 
سطح جهانی در خصوص ایران است، از جمله مشکلاتی 
است که وجود دارد، حتی می توان گفت که انتخابات آمریکا 
و ترکش  ها و اثرات آن روی سیاست داخلی ایران را نیز امروز 

شاهدیم. 
و مسیری که  انتخابات ۹۸  از یک سو بحث  افزود:  وی 
شورای نگهبان سال گذشته پیش گرفت و از سویی دیگر 
با شیوع ویروس کرونا حدود هفت ماه است که جلسات و 
نشست ها تشکیل نشده است و رییس و نایب رییس شورای 
باید انجام  عالی هم استعفا داده اند و متاسفانه کاری که 
می شد، صورت نگرفت این عوامل باعث شده است که آن 

گونه که باید، فضا برای جریان اصلاحات روشن نباشد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب بیان کرد: از قرائن این طور 
مشخص است که جریان اصلاح طلب چند بخش فعال در 
صحنه داشته است که یکی از آنها رهبری اصلاحات، آقای 
خاتمی است که همچنان با همه محدودیت ها در صحنه 

هستند و براساس اخبار در حال بررسی و ارزیابی وضعیت 
کشور و مسائل مرتبط با جریان اصلاحات هستند؛ بخش 
دوم جبهه اصلاح طلبان است که این بخش اصلی و بخش 
حقوقی شورای عالی را تشکیل می دادند به تعبیر دیگر جبهه 
اصلاحات که پیشنهاد اولیه شورای عالی را هم مطرح کردند 
و کمیته راهبردی با احزاب ادغام شد و ترکیب اولیه شورای 
عالی را تشکیل داد؛ تا جایی که ما خبر داریم در حال بحث 
و گفت وگو هستند و از شخصیت های صاحبنظر اصلاحات 

دعوت می کنند.
وی ادامه داد: به نظر می رسد جریان اصلاحات گزینه های 
متفاوت و مختلفی ندارد؛ یا شورای عالی باید به یک جمع 
بندی برسد و نقاط قوت را مشخص کند و اصلاحاتی انجام 
دهد و یک شکل و فرم جدیدی تشکیل دهد و یا به یکی از 

این ساختارها ماموریت دهند تا در این حوزه فعالیت کنند. 
جریان اصلاحات دیر یا زود به صحنه انتخابات خواهد آمد 
میرلوحی گفت: به نظر من جریان اصلاحات ظرف دو ماه 
آینده به یک تصمیم مناسب خواهد رسید؛ در حال حاضر 
هم به نظر می رسد زمان در حال از دست رفتن است و نباید 
فرصت را بیش از این از دست داد و اگر بخواهیم در استان ها 
و شهرستان ها نظر اصلاح طلبان را جویا شویم، نیازمند زمان 

هستیم.
جریان  کرد:  اضافه  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
اصلاحات به این شکل نیست که به عنوان مثال آقای خاتمی 
شخصاً  تصمیم بگیرد و گروهی بدون مشورت با بقیه اجزا و 
بخش ها تصمیم بگیرند؛ در مجموع باید ظرف چند ماه آینده 

به تصمیم برسیم. وی بیان کرد: نکته ای که مطرح است، این 
است که شاید تلقی برخی از دوستان این باشد که با توجه 
به انتخابات اسفند ماه و خیز جریان اصولگرا، بدون اعتنا به 
کاهش مشارکت و یا کنار گذاشتن مشارکت حداکثری برای 
کشور، تمامیت ارضی و امنیت ملی و انقلاب چه خطراتی 
دارد؛  متاسفانه یک تنه و یک طرفه در حال تازیدن است و 

نتیجه گیری می کنند که یک نظامی، رئیس جمهور شود.
وی با بیان اینکه نظامی ها برای انتخابات ریاست جمهوری 
یازدهم در  رای نمی آورند، گفت: مجلس هفتم و مجلس 
همبستگی  و  نظامی ها  اکثریت  و  دیگر  جریانات  غیبت 
با یکدیگر آمدند و توانستند مجلس را قبضه کنند اما در 
ریاست جمهوری به صورت قاعده در آمده است که نظامی ها 

در این انتخابات رأی نخواهند آورد.
عضو شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان اظهار کرد: 
مردم به نظامیان رأی نمی دهند مگر اینکه ما اکثریت را از 
را  اقلیت مطمئن  و  صندوق ها مأیوس و خانه نشین کنیم 
ترجیح دهیم. بنابراین قصد دارند چنین مسیری را هموار 
کنند و جریان اصلاحات را نیز وادار به سکوت کنند اما به 
نظر من باید بپذیریم که اگر در شرایط کنونی یک نظامی 
غیردیپلمات غیرحقوقی رو در روی رئیس جمهور آمریکا باشد 

چه میزان به کشور لطمه و آسیب وارد خواهد شد.
مدل گفت وگو را به ادبیات تند تبدیل نکنیم 

میرلوحی تأکید کرد: بدیهی است که جریان اصلاح طلب 
نمی تواند کنار باشد اما الآن متاسفانه اینطور که مشخص 
است، ظاهراً همه قبول کرده اند و باید در حاشیه بنشینند و 

اجازه دهند که یک نظامی بیاید و هر کاری دوست دارد انجام 
دهد و مانند دوره آقای احمدی نژاد ۸ سال رئیس جمهور 
باشد و ۸0 سال جواب او را بدهیم و کشور در دست اندازهای 
متعدد بیافتد. وی با بیان اینکه جریان اصلاحات دیر یا زود 
به صحنه خواهد آمد و تکلیف را روشن خواهد کرد، گفت: 
قبول داریم که شرایط امروز کشور شرایط خوبی نیست و 
دولت دوم آقای روحانی متاسفانه قدردانی مناسبی از رأی 
مردم نکرد اما قطعاً راه حل این نیست که به سمت نظامیان 
برویم و مدل گفت وگو و کار و فعالیت و دیپلماسی را به ادبیات 

تند تبدیل کنیم.

سید محمود میرلوحی: 

رفتن به سمت گزینه نظامی راه حل مشکلات نیست

یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: منافع ملی تعطیل بردار نیست. هر کس در 
آمریکا روی کار بیاید باید بتوانیم برای کشورمان بر اساس همان رویکرد و با معیارهای 

خود کسب منافع کنیم. 
مهدی ذاکریان در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اهمیت نوع نگاه ایران به انتخابات 
ریاست جمهوری در آمریکا اظهار کرد: هر گروهی که در آمریکا رای بیاورد باید آماده 
تعامل با آن باشیم و حریف را از قبل ارزیابی کنیم. ما باید از همین حالا نسبت به 
ارزش ها، باورها، تصمیم گیری ها و عملکرد هر یک از گروه های دموکرات یا جمهوری 
خواه آشنا باشیم و بر پایه آن شناخت واکنش نشان دهیم. مدیر مسئول فصلنامه 
مطالعات بین المللی ادامه داد: هر کدام از این گروه های سیاسی در آمریکا شیوه و 
روش خاص خودشان را دارند و این غلط است که در مقابل یکی از آنها فعال باشیم 

و در مقابل دیگری منفعل. باید یاد بگیریم از جمهوری خواهان و محافظه کاران 
نیز به نفع منافع ملی خودمان امتیاز بگیریم و وارد تعامل با آنها شویم. فقط نباید 
منتظر باشیم تا مثلا در فرانسه چپ ها روی کار بیایند تا ما منافع ملی مان تامین 
شود یا در آمریکا دموکرات ها روی کار باشند که بشود با آنها حرف زد. این یک خطای 
مهم راهبردی در سیاست خارجی است. نمی توان منافع ملی را تعطیل کرد. هر 
کس در آمریکا روی کار بیاید باید بتوانیم برای کشورمان بر اساس همان رویکرد و با 
معیارهای خود کسب منافع کنیم. ذاکریان در ادامه با بیان این که هر چه به انتخابات 
آمریکا نزدیک می شویم جدال فکری در این کشور گسترده تر می شود، افزود: اکنون 
نومحافظه کاران به شدت به لیبرال ها می تازند و لیبرال هراسی در آمریکا برای 
پیروزی در انتخابات به شدت گسترش یافته است. نومحافظه کاران مدعی هستند، 

نزدیک به ۴0 درصد لیبرال های آمریکا خواهان تغییر نام »ایالات متحده« به یک نام 
»منعکس کننده سهم آمریکایی های بومی و تنوع مردمی« هستند. یا می گویند، 
لیبرال ها دانشمندان و اندیشمندان برجسته ما را نژادپرست می دانند و افراطیون 
خاورمیانه خواهان پیروزی لیبرال ها در انتخاباتند از جمله اینکه ایران به آنها که در 
آمریکا مرگ بر آمریکا می گویند تبریک می گوید یا  ترکیه داستان جورج فلوید را آب 
و تاب می دهد و تلویزیون فلسطین از بینندگانش می خواهد که برای نابودیآامریکا 
)فرزند صهیون( دعا کنند.  وی تصریح کرد: خیلی نمی توان گفت که در ایران تا چه 
اندازه شناخت و مهم تر از آن آمادگی واکنش به روی کار آمدن هر یک از گروه های 
فکری در در انتخابات بعید آمریکا وجود دارد. اما  منافع ملی ایران اقتضا می کند در 

این زمینه تامل جدی داشته باشیم و برای هر سناریویی آماده باشیم.

ذاکریان کارشناس مسایل بین الملل:
 باید برای هر سناریویی در آمریکا آماده بود



طرح:محمدعلی رجبی

سیرک لیبرالیسم

قدیر:وضعیت 134 بیمارکرونایی درقم وخیم است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم آخرین وضعیت ابتلا به ویروس کرونا در استان قم تا ۱۲ مهرماه 
را اعلام کرد. محمدرضا قدیر، رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به ادامه وضعیت قرمز کرونا 
در قم اظهار کرد: در شبانه روز گذشته منتهی به ۱۲ مهرماه، ۱3۷  بیمار مشکوک به ویروس کرونا 
در مراکز درمانی قم پذیرش شدند.او افزود: از این تعداد بیمار شناسایی شده ۹0 نفردر بخش های 
بیمارستانی بستری و مابقی با دریافت دستورات پزشکی ترخیص شدند.قدیر ادامه داد: در همین 
مدت ۶۷ بیمار پس از بهبودی نسبی از مراکز درمانی مرخص شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
قم با اشاره به فوت ۱۲ بیمار کرونایی قم بر اثر عوارض ناشی از کرونا ویروس در ۲۴ ساعت گذشته، 
گفت: هم اکنون ۷۷۱ بیمار کرونایی درمراکز درمانی قم بستری هستند که حال ۱3۴ نفر از آن ها 

که در بخش مراقبت های ویژه بستری شده اند، وخیم گزارش شده است.

رئیس شورای اسلامی استان قم ابقا شد
دوازده عضوشورای اسلامی استان، سید محمدآتش زر را به عنوان رئیس و سعید یوسفعلی، نائب 
رئیس، جواد ایل سعادتمند، خزانه دار، حسن شریفی، منشی یک وعلی عربشاهی را به عنوان 
منشی دو انتخاب کردند.همچنین در همین نشست، رضا الیاسی به عنوان رئیس شورای اسلامی 
شهرستان، علی مرادی نائب رئیس و رضا رحمانی به عنوان منشی شورای اسلامی شهرستان قم 
انتخاب شدند.اعضای هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر و روستا هر سال توسط اعضا انتخاب می 

شوند. 
پیگیری مشکلات شهر ها، روستا ها و بخش ها و نظارت بر عملکرد شورا های بخش و شهر های 
اقماری استان از وظایف اعضاء شورای اسلامی شهرستان و استان است.استان قم تک شهرستانی 
است که دونماینده از این شهرستان در شورای اسلامی استان هم عضو هستند.این استان دارای ۵ 

بخش وبیش از 300 آبادی و روستا است.

محسن هاشمی علیه حناچی!
 محسن هاشمی رییس شورای شهر تهران در مورد نامه اخیر حناچی به دفتر رهبری درباره توسعه 
حمل ونقل عمومی، گفت: به طور کلی می گویم که من این نحوه تعامل شهرداری با دولت و حاکمیت 
را نمی پسندم، نوشتن نامه های سرگشاده بدون نتیجه، چه حاصلی جز تبلیغات برای مردم دارد، ما 
دو سال از شهردار خواهش می کردیم که با قاطعیت و پیگیری بیشتری با مسوولان دولتی عمل 
کند و مسائل شهر را حل کند؛ ایشان می گفت که نمی خواهم رابطه شهرداری با دولت دچار خدشه 
شود، بعد سر یک موضوع حاشیه ای، این همه تنش ایجاد شد و شهردار به هیات دولت دعوت نشد 
و متعاقب آن هم نامه های سرگشاده ای بود که از نظر دولت فرافکنی و کار تبلیغاتی به نظر می رسد. 
اصولا ورشکسته نشان دادن شهرداری به ضرر مدیریت شهری است؛ همین حالا ما حداقل 3هزار 

میلیارد تومان اوراق مشارکت باید جذب کنیم و با این اقدامات، اعتبار شهرداری آسیب می بیند.
 

۲۰ درصد جمعیت بالای ۲۰ سال کشور دیابت دارند
رئیس انجمن دیابت ایران گفت: ۲0 درصد جمعیت بالای ۲0 سال کشور مبتلا به دیابت نوع ۲ 
هستند و سالانه حدود 300 هزار نفر به شمار دیابتی ها اضافه می شود. اسدالله رجب افزود: دیابت 
نوع ۲ در کشور شیوع بالایی دارد و هر چه عمر متوسط ایرانیان بالاتر می رود ابتلا به این بیماری 
نیز بیشتر می شود.وی با بیان اینکه سبک زندگی غلط مردم باعث شیوع فراوان این بیماری شده، 
اظهار داشت: استفاده از غذاهای فرآوری شده و استرس به دیابت نوع ۲ بیشتر دامن می زند و به 
مرور زمان همه اعضای بدن را تحت الشعاع قرار می دهد.رجب از مردم خواست سبک زندگی و 
تغذیه خود را تغییر دهند، در غیر اینصورت به گفته وی در آینده ای نزدیک با بیماران دیابتی زیادی 
کشور مواجه می شویم و هزینه های نظام سلامت و بهداشت و درمان را نیز تحت تاثیر قرار می دهد

 
بازیگر "شب های برره" هم کرونا گرفت 

 ـاز ابتلایش به کرونا خبر داده است.به گزارش   ـبازیگر سریال های طنز تلویزیونی   علی کاظمی 
 ـ۱۹ گفته است: من همیشه مراقبت می کردم و  ایسنا، علی کاظمی درباره ابتلا به بیماری کووید 
هر جا می نشستم یک اسپره ی الکل همراهم بود. فکر می کردم نمی گیرم. چند روز را خیلی سخت 
گذراندم و خیلی اذیت شدم. الان خدارا شکر رو به بهبودم و تنفسم بهتر شده است. اما تب و لرز و درد 
و نفس تنگی را دارم.کاظمی در ارتباطی تصویری با رسانه صداوسیما با بیان اینکه در این مدت فقط 
سر کار رفته است، توضیح داد: در این مدت سر کار می رفتم، اما آنجا هم همیشه ماسک داشتیم. 

فقط وقتی جلوی دوربین بودیم ماسک نمی زدیم.

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

فضای نقد و مطالبه گری در شهرداری 
فراهم است 

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: توسعه شهری به افزایش 
جلب  در  را  نقش  بیشترین  رسانه ها  و  است  وابسته  مردمی  مشارکت 

مشارکت های مردمی دارند.
سید امیر سامع در گفت و گو با شهرنیوز بیان کرد: شهرداری به عنوان 
یک ارگانی که برای مردم فعالیت دارد باید از نقطه نظرات مردم استفاده 
کند؛ هنرمندان و رسانه ها به عنوان نمایندگان مردم می توانند این نیازها و 

دغدغه ها را در چارچوب مطلوبی به شهرداری منتقل کنند.
معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: از طرفی شهرداری هم باید 
اقدامات و عملکرد خود را بر اساس نیازهای حال و آینده شهر به اطلاع 

عموم برساند.
سامع در بخش دیگری از گفت وگوی خود با اشاره به برگزاری نخستین 
جشنواره رسانه ای »شهر ما« بیان کرد: این جشنواره باعث می شود تا یک 
هماهنگی و یک پلی بین هنرمندان؛ رسانه ها و مدیریت شهری ایجاد شده 

تا مشارکت مردم در مسیر رسیدن به اهداف مدیریت شهری محقق شود.
و  رسانه ها  آموزش  و  وجود  نیازمند  امر  این  تحقق  است  معتقد  وی 

خبرنگاران تخصصی است.
و  حوزویان  ظرفیت  به  اشاره  با  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
دانشگاهیان عنوان کرد: شهر قم با وجود حضور طلاب و دانشگاهیان و 
هم چنین حوزویان در زمینه دانش و حکمت در کشور جایگاه مهمی دارد، 
با نشست ها و جلساتی که با حوزویان و دانشگاهیان برای بیان برنامه ها و 
و  آنها دغدغه شهری  پروژه های شهری برگزار می کنیم، مشخص شده 

مطالباتی دارند که باید به آنها توجه شود.
تدوین  شهرداری  سوی  از  ساله  برنامه ۵  یک  که  هنگامی  افزود:  وی 
می شود و یا مسائل و پروژه و طرح هایی برنامه ریزی می شود که در حال اجرا 
است تا زمانی که قطعا به نتیجه برسد مردم آن را لمس و درک نخواهند کرد 
اما در این مدت رسانه ها می توانند با اطلاع رسانی این برنامه ها مشارکت 

مردم را افزایش دهند.
به گفته این مسئول؛ حوزه هایی مانند امور عمرانی شهرداری، سازمان 
فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم که خدمات اجتماعی محور و فرهنگی 
دارد باید بیشتر با رسانه ها ارتباط برقرار کنند نه این که به طور دائم رسانه ها 
از شهرداری تعریف کنند بلکه در کنار مطالبه گری، فضای مثبتی را برای 
آگاهی دادن مردم ایجاد شود. سامع گفت: مطالبه گری اصحاب رسانه در 
بیان برخی ضعف ها و مشکلات شهری اگر برحق باشد، مورد توجه قرار 
گرفته و تلاش می کنیم تا آن مشکل را برطرف کنیم. وی گفت: یک سری 
محدودیت های بودجه ای، نیروی انسانی وجود دارد که در عمل شهرداری 
نمی تواند تمام مطالبات مردمی را پیگیری کند در این شرایط توقع این 
است که رسانه ها با بهره گیری از ابزار تخصصی خود و هم چنین کارشناسان 
به عمق این محدودیت ها پی برده و آن را برای مردم بیان کنند. معاون 
خدمات شهری شهرداری قم عنوان کرد: درشهرداری باید فضایی برای کار 
رسانه ایی فراهم شود برای این امر اقدام به تربیت اصحاب رسانه متخصص 
کرده تا رسانه ها با تخصص مطلوب در موضوعات مختلف شهری وارد عمل 
شوند. سامع افزود: فضای نقد و مطالبه گری در شهرداری فراهم است و 

مردم می توانند در سامانه ۱3۷ به بیان مشکلات بپردازند.
وی گفت: فعالیت ما با زندگی مردم سروکار دارد نیاز ما در شهرداری منابع 
انسانی و تجهیزات و بودجه و غیره است ولی آن چه که امروز شهرداری 

بیشتر به آن نیاز دارد همکاری و اعتماد مردم است.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

عرض پروژه عمار یاسر کم شد
سنگین  حجم  به  اشاره  با  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
تملکات فاز ۵ عمار یاسر، گفت: بر اساس مدل سازی های مشاور به این 
نتیجه رسیدیم که عرض ۴۵ متر مشکل این محور را حل می کند که البته به 

دستور آقای شهردار این پروژه دو سطحی خواهد بود.
غلامرضا جانقربان با اشاره به قدم طرح عمار یاسر، اظهار داشت: این 
پروژه در طرح های جامع و تفصیلی شهر قم در سالهای ۵۷ و ۶۹ وجود 
داشته و بر اساس نگاه آن موقع و شرایط شهر در قالب یک رینگ قطری 
پیگیری شده است. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به 
اینکه امروز شبکه معابر موازی با محور عمار یاسر نقش پررنگی ایفا می کنند، 
افزود: از طرفی نگاه به شهرها امروز متفاوت است و مدیریت نوین در شهرها 
به  با اشاره  به سمتی رفته که در بافت ها کمتر مداخله کند. جانقربان 
تلاش های مشاور طرح جامع حمل و نقل و ترافیک شهر قم، ادامه داد: 
امروز دیگر متخصصان این را قبول ندارند که هر چه عرض معبر بیشتر 
باشد ترافیک کمتر خواهد بود بلکه با مدل سازی ها و مطالعاتی که می شود 
راه های مختلفی برای کاهش ترافیک پیگیری می شود. وی با اشاره به اینکه 
از طرح عمار یاسر 30 سال گذشته، گفت: قطعه اول ۷۵ متری اجرا شده 
چرا که در آن زمان آنجا زمین های زراعی با قیمت نازل وجود داشته و قطعه 
دوم ۵۵ متری اجرا شده و قطعه سوم ۴۵ متری و همین عرض هم نیاز شهر 
را برطرف کرده است. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره 
به اینکه مشاور حمل و نقل و ترافیک پیشنهاد اجرای فاز پنج عمار یاسر 
با عرض ۴۵ متر را ارائه کرده، اظهار داشت: طبق مدل سازی و مطالعات 
علمی این عرض معبر می تواند نیاز این مسیر را حل کند. به گفته جانقربان 
در این پروژه بر اساس عرض ۵۵ متر باید ۴۵0 ملک تملک می شد یعنی 
توافق با ۴۵0 مالک که بعضی املاک هم ورثه ای بود و تقریبا بیش از هزار 
مالک را شامل می شد، کاری بسیار سخت و نفس گیر. معاون شهرسازی 
و معماری شهرداری قم با اشاره به اینکه عملیات اجرایی این پروژه امسال 
باید آغاز شود، افزود: به همین دلیل در سه سال اخیر هر ساله نزدیک به 
۵0 میلیارد تومان اعتبار برای اینکار گذاشتیم. جانقربان خاطرنشان کرد: 
از طرفی تونل عمار یاسر تا میدان معلم آماده شده و قرار نیست اینجا رها 
بشود بلکه باید تا بلوار پیامبراعظم)ص( برسد، خروجی مطالعات مشاور این 
بود که عرض ۴۵ متر در این معبر حتی بدون تونل می تواند پاسخگوی نیاز 
ترافیکی باشد اما بنا بر تاکید آقای شهردار فاز پنج عمار یاسر در دو سطح 

شکل خواهد گرفت.

در آستانه اربعین حسینی ؛

سریال تلویزیونی "جامانده" در قم 
تولید شد 

"جامانده" به کارگردانی مجید صفری که در آستانه اربعین حسینی در قم 
تولید شده است ازهفته آینده از شبکه های سیما پخش می شود.  ،سریال 
داستانی"جامانده" به نویسندگی سمیه ساجد و تهیه کنندگی وکارگردانی 
مجید صفری درواپسین روز های مانده به اربعین حسینی در قم تولید شد. 
این مجموعه داستانی که به سفارش مؤسسه فرهنگی هنری شهدای ناجا 
تهیه شده است، روایت داستانی کوتاهی از مرزبانان نیروی انتظامی است که 
طی سال های گذشته در پایانه های مرزی مهران به زائران سیدالشهدا )ع( 
خدمت می کردند و مسئولیت کار های گذرنامه وهمراهی زائران را برعهده 
داشتند و امسال بخاطرشرایط کرونا، مسیرخدمت رسانی شان تغییر می کند. 
گیتی معینی، مهدی امینی خواه، زهرا فراهانی راد، سوگند مقدم، امیر بهرامی 

و جواد ذاکری در مجموعه داستانی »جامانده« نقش آفرینی می کنند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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پیامبر خدا صلی الله علیه و آله از این که کسی 
تمام شب را چون مردار دورافکنده ای ]در بستر 

افتاده[ باشد، نهی فرمود، و به برخاستن در پاره ای 
از شب و خواندن نماز شبانگاهی فرمان داد.

یکشنبه -سیزدهم مهر 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5128

دعائم الإسلام: ج۱ ص۲۱۱

این  مختلف  استان های  به  گفت:  قم  استاندار   
موجود  شرایط  به  توجه  با  که  داده شده  اختیار 
برای  همچنین  کنند  اعمال  را  محدودیت هایی 
کسانی که مقررات را رعایت نمی کنند نیز مجازاتی 

اعمال  شود.
بهرام سرمست ظهر شنبه در پایان جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا که به صورت ویدئو کنفرانس در 

آن شرکت کرده بود در جمع خبرنگاران با اشاره به 
پیش بینی پروتکل های بهداشتی برای عزاداری های 
محرم و صفر افزود: این قوانین و مقررات در اربعین 
نیز به اجرا گذاشته می شود و امیدواریم متصدیان 
هیئت های عزاداری رعایت کنند تا بتوانیم از این 

موج بیماری نیز عبور کنیم.
وی با بیان اینکه برای راهپیمایی اربعین هیچ گونه 

عراق  و  ایران  بین  زائران،  آمدوشد  ازنظر  مراوده ای 
صورت نمی گیرد، افزود: در ایام اربعین راهپیمایی 
استان  و  کشور  سطح  در  نیز  نمادین  پیاده روی  یا 
قم نداریم. استاندار قم با بیان اینکه به استان های 
مختلف این اختیار داده شده که با توجه به شرایط 
تصریح  کنند،  اعمال  را  محدودیت هایی  موجود 
کرد: برای کسانی که مقررات را رعایت نمی کنند نیز 

مجازاتی اعمال می شود.
وی با بیان اینکه در قم با توجه به شیوع بیماری، از 
روز دهم مهرماه جاری محدودیت هایی ابلاغ شده و 
برخی از صنوف پرخطر و محل های پرتجمع از دهم 
مهرماه تعطیل شده است، افزود: در بخش اداری 
خدمت رسانی  نمی زنند  ماسک  که  کسانی  برای 
نخواهد شد و برای متخلفان از این امر و آن هایی که به 
این افراد خدمات می دهند مجازات پیش بینی شده و 

از طریق هیئت تخلف ها با آن ها برخورد می شود.
که  کسانی  اصناف  حوزه  در  گفت:  سرمست 
پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند و یا کسانی 
که بدون استفاده از ماسک خدماتی را می گیرند این 
تخلف ها جرم انگاری شده و مشمول مجازاتی مانند 

پلمپ و لغو پروانه می شوند.

استاندار قم:

کسانی که مقررات مقابله با کرونا را رعایت نکنند مجازات می شوند

معاون دادستان قم  خبرداد:

توقیف تور گردشگری غیرمجاز 
معاون دادستان قم از توقیف تور گردشگری غیرمجاز خبر داد و گفت: مسئول گروه به همراه ۲نفر دیگر 

به دلیل جرائم ارتکابی و به همراه داشتن مقادیری مواد مخدر و مشروبات الکلی بازداشت شدند.
حجت الاسلام ابوالفضل تحریری اظهار کرد: طی بررسی های صورت گرفته توسط کارشناسان واحد 
رصد قرارگاه کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی دادسرای عمومی و انقلاب قم، یک گروه غیر مجاز 
برگزار کننده »تور گردشگری« که بدون اخذ مجوزهای لازم اقدام به برگزاری تور می کردند، شناسایی و 
برای تشکیل پرونده و برخوردهای لازم به مراجع قضایی ارجاع داده شدند. معاون دادستان قم افزود: 
برگزارکنندگان این تور غیر مجاز در بستر فضای مجازی اقدام به تبلیغ برگزاری آن به صورت ناهنجار و جذب 
مخاطبانی خاص با مبالغ غیرمتعارف کرده بودند که بدون توجه به دستورالعمل های بهداشتی ستاد ملی 
مبارزه با کرونا اقدام به برگزاری آن به مقصد کویر مرنجاب داشته که پس از شناسایی و انجام اقدامات لازم، 
مسئول گروه به همراه ۲نفر دیگر به دلیل جرائم ارتکابی و به همراه داشتن مقادیری مواد مخدر و مشروبات 
الکلی بازداشت و از 3۷نفر شرکت کننده دیگر در این تور تعهدات لازم اخذ شد. این مقام قضایی ضمن 
هشدار به برگزارکنندگان تورها و آژانس های مسافرتی بیان کرد: عواقب قانونی برگزاری تورهای غیرمجاز و 
انجام هرگونه عمل مجرمانه و ناهنجار به عهده مسئول تور و آژانس مسافرتی مربوطه بوده و دستگاه های 
مسئول در این زمینه از جمله اداره کل میراث فرهنگی موظف است، نظارت بر این حوزه را افزایش داده 
و از برگزاری تورهای غیرمجاز و غیراخلاقی جلوگیری کرده و نیز متخلفین را در صورت عدم اصلاح جهت 
برخورد قانونی و قضایی به دادسرا معرفی کند. شهروندان گرامی می توانند در صورت مشاهده هر گونه 
تخلف در خصوص فعالیت تورهای غیرمجاز و ناهنجار به سامانه گزارشات مردمی قرارگاه دادسرای قم 

به شماره 0۹333۶33۲۵۱ پیام رسان ایتا گزارش خود را ارسال کنند تا در اسرع وقت رسیدگی شود.
 

دادستان قم خبرداد:

دستگیری باند جعل گواهی آزمایش کرونا
دادستان قم از شناسایی و دستگیری باند جعل گواهی تست pcr کرونا برای مسافران خارجی خبر داد.
حجت الاسلام غریب با اشاره به محدودیت سفر های خارجی در ایام کرونایی و لزوم ارائه گواهی منفی 
بودن تست pcr کرونای مسافران گفت: افراد سودجو اقدام به جعل گواهی تست کرونا برای مسافرانی که 

قصد خروج از کشور را داشتند می کردند که در این رابطه سه نفر دستگیر شدند.
وی افزود: این افراد با سوء استفاده از برخی هتل داران، مسافران را اغفال کرده و در قبال ارائه این 
گواهی های جعلی مبالغی از یک تا یک و نیم میلیون تومان دریافت می کردند. دادستان قم با تاکید بر 
اینکه از محل ارتکاب جرم این افراد اسناد جعلی دیگری کشف شده گفت: این پرونده برای بررسی های 

بیشتر و شناسایی و دستگیری افراد مرتبط با دستور قضایی به پلیس آگاهی ارجاع شد.
 

فرمانده انتظامی استان قم  مطرح کرد:

کشف احتکار ۱3 میلیاردی نهاده های دامی 
فرمانده انتظامی استان قم  گفت :ماموران پلیس امنیت اقتصادی استان از فعالیت فردی در امر احتکار 

نهاده های دامی در واحد صنفی خوراک دام، در قم مطلع شدند.
سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت:: پس از بررسی های اولیه کارآگاهان با هماهنگی کارشناسان 
سازمان تعزیرات حکومتی از محل بازرسی و ۴00 تن جو ایرانی و ۱0 تن ذرت احتکار شده را کشف کردند.
فرمانده انتظامی استان قم ارزش محموله مکشوفه را برابر اعلام نظر کارشناسان، ۱3 میلیارد و ۵۸۵ 
میلیون ریال اعلام کرد. سردار میرفیضی اضافه کرد: در نهایت در این رابطه پرونده تشکیل و جهت تعیین 

و تکلیف به سازمان تعزیرات حکومتی استان ارسال شد.
 

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم :

5 نفر در حوادث ترافیکی هفته گذاشته جان باختند
رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در یک هفته گذشته ۲ هزار و ۲۷۶ بیمار و 

مصدوم حوادث مختلف توسط کارشناسان این مرکز به بیمارستان های قم منتقل شدند.
محمد شهیدی افزود: در هفته گذشته هفت هزار و ۲00 تماس با مرکز اورژانس ۱۱۵ قم برقرار و منجر 
به انجام ۲ هزار و ۱۷0 ماموریت شد. وی اضافه کرد: در این مدت ۲ هزار و ۲۷۶ بیمار و مصدوم حوادث به 
بیمارستان منتقل شدند که ۴۷۶ مصدوم مربوط به حوادث ترافیکی بوده است. به گفته وی، ۲۹3 نفر از 
مصدومان به دلیل شدت جراحات وارده به بیمارستان منتقل و ۱۸3 نفر نیز در محل حادثه درمان شدند. 
شهیدی خاطرنشان کرد: در یک هفته گذشته 3۷۷ تصادف در استان قم رخ داد که 3۱۸ مورد در شهر و 
۵۹ مورد نیز در محورهای مواصلاتی بوده است. وی گفت: ۲۲۸ مورد از تصادف ها و ۲۷۷ مصدوم مرتبط 
با موتورسیکلت سواران می باشد. وی با بیان این که پنج نفر سر صحنه حادثه تصادف جان خود را از 
دست دادند،  اضافه کرد: اورژانس هوایی نیز در هفته گذشته سه ماموریت انجام داد و چهار مصدوم حادثه 

رانندگی را به بیمارستان شهید بهشتی منتقل کرد.

معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: شاخص مرگ  و میر 
در قم با در نظر گرفتن میزان مرگ  و میر کرونا به نسبت بروز و تعداد افراد مبتلای 
قطعی )تست کرونا مثبت(، عدد ۲.۵۴ درصد است که در مقایسه با شاخص 
متوسط مرگ  و میر کشوری این بیماری که ۵.۷۱ درصد است، نزدیک به نصف 

می باشد.
احسان شریفی پور با اشاره به برخی مطالب درج شده در خصوص مقایسه 
آمار مرگ ومیر کرونایی در قم و کشور اظهار داشت: شاخص های اپیدمیولوژیک 
مانند شیوع، بروز، مرگ  و میر و غیره تعریف مخصوص به خود را دارند و وقتی این 
شاخص ها جهت تصمیم گیری مورد استفاده قرار می گیرند که در یک بازه زمانی 

مشخص و با در نظر گرفتن کلیه عوامل تاثیرگذار بررسی و تفسیر شوند.
وی  افزود: در همین مورد مرگ  و میر، با توجه به شروع فعلی پیک شدید بروز 
بیماری در قم و به  تبع آن بافاصله زمانی در سایر استان ها و اینکه در قم از نظر 
اپیدمیولوژی منحنی بروز در نزدیک به پیک خود و بسیار بالاتر از سایر استان ها 

است، یعنی سطح مواجهه برای بروز پیامد بسیار بالاتر می باشد.
وی ادامه داد: از این رو امکان بروز پیامد مرگ  و میر نیز بالاتر خواهد بود، چون 
بروز نسبت به جمعیت و سطح مواجهه با خطر به ازای جمعیت پایه از متوسط 

کشوری بسیار بالاتر است، لذا انتظار مرگ ومیر بیشتری هم وجود دارد.

شریفی پور تصریح کرد: اما اگر بخواهیم ببینیم که در عمل نیز مرگ  و میر بیشتر 
است باید به بررسی میانگین دوره ای مرگ  و میر در یک دوره سه  ماهه تا یک ساله 
بپردازیم و با استفاده از میزان بروز و درصد مواجهه و سایر عوامل به شاخص علمی 
مرگ  و میر دسترسی پیدا کنیم و سپس به مقایسه این شاخص با شاخص میانگین 
کشوری و بین المللی برسیم. رئیس کمیته اپیدمیولوژیک ستاد پیشگیری، کنترل 
و مبارزه با کرونا ویروس دانشگاه علوم پزشکی قم بیان داشت: در محاسبه علمی 
شاخص مرگ  و میر در قم، در دوره سه ماهه و مقایسه با شاخص میانگین کشوری، 
خوشبختانه این شاخص در این استان پایین تر و یکی از کمترین ها است که نشان 

از تلاش خستگی ناپذیر و موثر متصدیان سلامت قم  دارد.
وی گفت: در نهایت توصیه جدی می شود که تعریف و توصیف شاخص های 
علمی اپیدمیولوژیک فقط توسط متخصصان علم آمار و اپیدمیولوژی ارائه  شده و 

از دیگر تفاسیر که تاثیرگذاری منفی بر اذهان مردم می گذارد، پرهیز شود.
معاون علوم پزشکی قم کمتر بودن 3.۱۷ درصدی نرخ مرگ  و میر در قم نسبت 
به میانگین کشوری را نیز مورد توجه قرار داد و بیان کرد: شاخص مرگ  و میر در 
پیک اول کرونا 3.۱ دهم درصد موارد مبتلایان و پیک دوم نیز ۲.۲ دهم درصد 
مبتلایان و در مجموع ۲.۶ دهم درصد مبتلایان است که بسیار پایین تر از آمار 

کشوری می باشد.

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم:

شاخص مرگ  و میر کرونا در قم نصف میانگین کشوری است

 رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان قم گفت: تسهیل 
و کاهش زمان بری صدور مجوزها در اولویت برنامه های سازمان نظام مهندسی 

کشاورزی استان است و این برنامه در قم عملیاتی شد. 
عباس خرمی بیان کرد: بر اساس قانون نظام جامع دامپروری و دستورالعمل 
ابلاغی، وزارت جهاد کشاورزی عهده دار مسئولیت صدور مجوزهای واحد های 
تولیدی وخدماتی بخش کشاورزی از جمله واحدهای دام، طیور، آبزیان، گلخانه، 
پرورش قارچ، کلینیک های گیاه پزشکی و سم فروشی ها، ایستگاه های جمع 
آوری شیر، آزمایشگاه های خوراک دام و آب و خاک و تنها مرجع قانونی صدور پروانه 
اشتغال رشته های کشاورزی است. وی افزود: به همین منظور در راستای اجرای 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و همچنین تحقق جهش تولید با همکاری 
هیأت مقررات زدایی و تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار و سایر دستگاه  های 
و  قوانین  در  بازنگری  و  غیرضرور  استعلامات  حذف  طریق  از  ذیربط،  اجرایی 
ضوابط مربوطه، تسهیل صدور مجوزها، بهبود فضای کسب و کار، روان سازی 

صدور مجوزها، تسریع جریان سرمایه گذاری و جلب سرمایه های مردمی را دنبال 
می کنیم. رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم همچنین 
به فراهم شدن امکان اجرای الکترونیکی فرآیند اخذ مجوز فعالیت های تولیدی 
و امکان اعتبار سنجی پروانه و در نتیجه کاهش هزینه  ها اشاره کرد و افزود: باتوجه 
به تعداد پروانه های صادره در سال های اخیر و تعداد دفعات مراجعه متقاضی به 
مراکز مربوطه )حداقل ۱0 مرتبه(، این اقدام موجب کاهش قابل توجه مراجعات 
و در پی آن کاهش هزینه  ها و افزایش رضایت  مندی متقاضیان شده است. خرمی 
در ادامه با اشاره به اهمیت تسهیل صدور مجوزها به عنوان دروازه ورود سرمایه به 
بخش تولید، بیان داشت: پرهزینه ترین و زمانبرترین مراحل راه اندازی یک واحد 
تولیدی کشاورزی مربوط به اخذ مجوز ساخت و دریافت تسهیلات بوده که خارج از 
بخش کشاورزی انجام می شود، لذا پیشنهاد تجمیع و یکپارچه سازی مرجع صدور 
مجوزها در بخش کشاورزی که می تواند همچون پلی مرحله پروانه تاسیس را به 

پروانه بهره برداری متصل نماید از طرف این سازمان در حال پیگیری است.

رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان قم خبرداد: 
کاهش زمان صدور مجوزهای  مرتبط با فعالیت های کشاورزی 

قم  تجارت  و  معدن  صنعت،   سازمان  رییس   
گفت: در سال جهش تولید، چهار هزار تن انواع 
عرضه  مصرف  بازار  به  و  تولید  قم  در  آجرنسوز 

خواهد شد.
از  بیش  تاکنون  کرد:  بیان  سیجانی  محمود 
تولید  برای  تعیین شده  برنامه  ۶0 درصد میزان 
آجرنسوز در قم عملیاتی شده و ادامه این روند 
این  تولید  سطح  بیشتر  هرچه  افزایش  موجب 

محصول در استان می شود.
درصنعت  آجرنسوز  این که  به  اشاره  با  وی 
ساختمان سازی کاربردهای فراوانی دارد،  افزود: 
واحدهای صنعتی تولیدکننده این محصول در قم 
محصولات خود را با بالاترین کیفیت برای تامین 
بازار عرضه  به  نیاز داخلی و همچنین صادرات 

می کنند.
وی ادامه داد: قم ازظرفیت های معدنی مطلوبی 
برای توسعه واحدهای صنعتی مرتبط با صنعت 
ساختمان سازی ازجمله در بخش تولید آجرنسوز 

برخوردار است.
هم اکنون  رابطه،  همین  در  گفت:  سیجانی 
واحدهای صنعتی بزرگ و صاحب نامی در زمینه 
صنعتی  شهرک های  در  آجرنسوز  انواع  تولید 
استان مستقر است و این حوزه برای صنعت قم 

ظرفیتی مهم به شمار می آید.
بخش های  در  قم  صنعت  کرد:  بیان  وی 
مختلف به دنبال تحول و نوآوری در تولید انواع 
محصولات موردنیاز کشور است که در این رابطه 
تولیدکنندگان آجرنسوز در استان توانسته اند با 

از  استفاده  و  تجهیزات  جدیدترین  به کارگیری 
فناوری روز، محصولی مقاوم و باکیفیت را به دست 

مشتریان خود برسانند.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای 
صنعتی استان قم فراتر از ۵۱ هزار میلیارد ریال 
از سرمایه گذاری صورت  این حجم  با  که  است 
و  واحد صنعتی  و ۴00  حدود ۲هزار  در  گرفته 
تولیدی استان برای بیش از ۵۷ هزار تن فرصت 
هفت  دارای  قم  است؛  ایجادشده  اشتغال 
شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، 
سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات 
- و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار 
ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود 

است.

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم:

چهار هزار تن آجرنسوز درقم تولید می شود


